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MPSV nechce víc dětí v ústavech, peníze mají jít rodinám (01.06.2011 13:18 ) 
 
Praha - Ministerstvo práce chystá strategii péče o ohrožené a opuštěné děti. Podle ní by se měly v příštích letech 
přesměrovat peníze na ústavní péči do služeb pro rodiny v potížích a do podpory náhradních rodin. Novinářům to 
dnes řekl šéf odboru rodiny m - "Podaří-li se nám na bázi národní strategie přesunout část prostředků z řešení 
následků ústavní péče do prevence, tak vznikne naprosto standardní síť služeb, které budou předcházet podobným 
případům," přiblížil Macela ve zkratce princip strategie. Na péči o ohrožené děti je nyní zhruba sedm miliard ročně. 
Z toho 3,5 miliardy spolkne péče v ústavech. Podle Macely tím Česko "vybočuje". Část peněz z ústavní péče by 
ministerstvo rádo přesměrovalo do služeb na pomoc ohroženým rodinám i do podpory pěstounské péče. Ministr 
Jaromír Drábek: "Závěry expertní skupiny jednoznačně potvrdily, že jsou závažné chyby v systémovém nastavení 
péče o ohrožené děti. Ať už v nedostatečném propojení sociálního a zdravotního systému, nebo v nedostatečné 
kontrole sociální práce…" Jedním z hlavních cílů chystaného materiálu je podle Macely omezení umísťování malých 
dětí do kojeneckých ústavů. Tuto praxi kritizuje i iniciativa pětice sdružení a nadací na pomoc opuštěným dětem. 
Spustila proto už svou kampaň Odsouzeni.cz, kterou chce tlačit na změnu systému a prosazení podpory náhradních 
rodin. Dejme týrání dětí červenou kartu! Pod tímto heslem začíná tradiční kampaň Stop násilí na dětech, kterou 
pořádá Nadace Naše dítě a která potrvá do 8. června. "Za rok 2010 bylo nejvíce týraných dětí za posledních deset 
let v ČR (...), proto jsme se rozhodli jako Nadace Naše dítě vyjít znovu s kampaní, která má za cíl hlavně 
osvětovou činnost," uvedla ve studiu ČT24 koordinátorka Markéta Sodomková a dodala, že by si lidé měli více 
všímat příznaků týrání dětí ve svém okolí.  
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Drábek: Pečujeme špatně o týrané děti, změníme to 
 
Ministerstvo práce pošle 1800 sociálních pracovníků na školení, aby uměli lépe rozpoznat ohrožené děti.  
 
Deset let chodili sociální pracovníci na kontroly do rodiny v Brně, kde vyrůstal osmiletý Dominik s dalšími třemi 
sourozenci. Za celou dobu nezjistili nic zvláštního, ačkoliv je sousedi opakovaně upozorňovali, že je z bytu slyšet 
pláč a dětský křik.  
 
Teprve loni v dubnu, kdy se rodina přestěhovala a její spis se dostal na jiný sociální odbor, začali pracovníci jednat. 
Zjistili, že rodiče děti mučili hladem a dlouhodobě bili. Osmiletý Dominik vážil jen 13,5 kilogramu. Učitelé, dětský 
lékař i původní sociální pracovníci se vždy spokojili s vysvětlením matky, že chlapec drží speciální dietu. Dnes jsou 
všechny děti v ústavu a rodiče ve vězení - oba dostali za týrání trest 6,5 roku.  
 
Případ z Brna podle ministra práce a sociálních věcí Jaromíra Drábka (TOP 09) neukazuje jen na pochybení 
jednotlivců, ale na slepá místa celého systému péče o ohrožené děti. "V systému péče o ohrožené děti jsou 
závažné chyby," řekl včera ministr.  
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"Sociální pracovníci pracují izolovaně, často se rozhodují jen na základě své intuice. Informace o problémových 
rodinách spolu školy, lékaři, policie a sociální odbory nesdílí. To je potřeba změnit," říká Miloslav Macela z 
ministerstva.  
 
V příštích měsících bude mít právě Macela na starost přípravu novely zákona, která má pokud možno zamezit 
týrání dětí. Výsledkem má být přesný postup, kterým by se sociální pracovníci měli při práci s problémovými 
rodinami řídit. Pro každé dítě bude existovat individuální plán. Nastaví se i lepší spolupráce mezi úředníky, lékaři, 
učiteli a policisty. Ti se budou podle představy ministerstva scházet na takzvaných případových konferencích, kde 
si budou informace o rizikových rodinách vyměňovat.  
 
S tím souhlasí ředitelka Bílého kruhu bezpečí Petra Vitoušová, která se zabývá případy domácího násilí. 
"Pedagogové ani lékaři nejsou v rámci přípravy na výkon svého povolání školeni v tom, kdy mají povinnost překazit 
nebo oznámit trestný čin. V praxi dost často ani nevědí, kam a co hlásit," říká Vitoušová.  
 
Drábkovo ministerstvo také plánuje proškolit všech 1800 sociálních pracovníků, aby dokázali rizikové případy lépe 
odhalit. Podle Macely vznikne také nová sociální služba pro problémové rodiny. Pokud sociální pracovníci odhalí 
rodinu, kde je problém s péčí o děti, hned se do ní pošlou asistenti. "Tato nová služba státní pokladnu vyjde na 
stovky milionů korun. Peníze chceme získat z fondů EU," řekl včera Macela.  
 
Větší zaměření na prevenci by podle ministerstva mohlo v budoucnu snížit i počet dětí v ústavech. Nyní jich tam 
žije 13 tisíc.  
 
Pedagogové ani lékaři nejsou školeni v tom, kdy mají povinnost překazit nebo oznámit trestný čin.  
Petra Vitoušová, ředitelka organizace Bílý kruh bezpečí  

 
Skóre:  0.98 
Název:  Na konferenci se řešila nutnost propojení v sociálních službách 
Zdroj:  Pardubický deník 
Datum:  02.06.2011 
Str.:  8 
Zpracováno:  02.06.2011 04:58:26 
Náklad:  227957 
Ročník:  20 
Číslo:  129 
Rubrika:  PARDUBICKO U NÁS DOMA 
Autor:  Magdalena Navrátilová, mluvčí Pardubického kraje 
Odkaz:  http://pardubicky.denik.cz/  
ISSN:  1210-6046 
Jazyk:  cz 
Oblast:  Regionální deníky - Hradecký a Pardubický kraj 
Zkratka oblasti:  VH 
Zkratka zdroje:  VHVP 
Identifikace:  VHVP20110602010030 
Čtenost-Sled.:  124000 
Klíčová slova: Sociální (7), sociálních (7), služeb (6), služby (5), službách, sociálním  
Na konferenci se řešila nutnost propojení v sociálních službách 
 
Pardubický kraj – Konference Sociální služby na hraně ve svitavské Fabrice se zabývala potřebou zajistit 
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prostřednictvím nového střednědobého plánu vyváženou strukturu sociálních služeb a jejich financování na území 
kraje. Účastníci odborné konference hovořili také o propojení Pardubického kraje, obcí a poskytovatelů sociálních 
služeb  
 
Cestovní mapa sociálních služeb  
 
Krajský radní zodpovědný za sociální oblast Jiří Brýdl uvedl, že cílem je vytvořit tzv.cestovní mapu sociálních 
služeb, z níž by mělo vyplynout, jaké kroky má kraj učinit a kdy, aby byly financovány služby skutečně potřebné  
 
Ohrožení nejméně třemi riziky  
 
Řešení sociální problematiky je obtížné. Snažíme se proto zapojit všechny subjekty, které se podílejí na sociální 
oblasti. Chceme je seznámit s připravovanými změnami a koncepcí financování sociálních služeb," konstatoval 
krajský radní Jiří Brýdl, proč se Pardubický kraj ujal pořadatelství konference.  
Upozornil na jeden z nosných problémů současné doby v sociálních službách. "Schází koordinace vzniku nových 
služeb. Zvláště v této době, kdy jsou snižovány státní dotace, to stále více pociťujeme." Sociální služby jsou 
ohrožovány třemi riziky. Prvním je nedokonalá legislativa, která prochází změnami. Druhé riziko je oblast 
financování, protože klesají dotace od ministersva práce a sociálních věcí, stávající systém neumožňuje ani 
střednědobý systém financování. Problematická je také konkurence.  
 
Sociální služby jsou často duplicitní a tím i neekonomické.  
 
Konference je pořádána díky Individuálního projektu Pardubického kraje na sociální služby, který je 
spolufinancován Evropským sociálním fondem a státním rozpočtem ČR.  
 
(Magdalena Navrátilová, mluvčí Pardubického kraje)  
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Potřebě poskytovat sociální služby neodpovídá stav financí 
 
V posledních letech přibývá obcí, které podporují zajištění specifické péče pro osoby s různým druhem omezení. 
Výstavba a provoz těchto zařízení jsou v mnoha ohledech náročné.  
 
Příkladem dobré praxe je Centrum sociálních služeb ve Vysokém Mýtě. Podnět k jeho vybudování vzešel především 
ze strany poskytovatelů sociálních služeb v samotném městě a okolních obcích. Ti si předem zjistili potřeby klientů 
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a zájemců o předpokládané služby. Jednalo se zejména o osoby s mentálním a tělesným handicapem, ale také o 
nevidomé osoby a další sociálně a zdravotně znevýhodněné. Rozhodující pak byla ochota zastupitelů města 
podniknout kroky k vybudování takového centra. K rozšíření stávajících služeb se přiklonil i Pardubický kraj, neboť 
daný záměr vycházel z krajského Střednědobého plánu rozvoje sociálních služeb.  
 
SPOLUPRÁCE INVESTORA A POSKYTOVATELŮ SLUŽEB  
 
Podle vysokomýtského starosty Ing. Miloslava Souška probíhala výstavba od května 2009 bez problémů. Byla 
financována dotací z ROP Severovýchod se zapojením Pardubického kraje a rozpočtu města.  
 
Jednotliví poskytovatelé služeb se podíleli již na přípravě projektu. Mohli si sami částečně navrhovat své prostory a 
dávat podněty k dodatečným úpravám, např. snížení kuchyňských linek pro vozíčkáře. Všechny prostory centra 
jsou bezbariérové, takže jsou dobře přístupné všem klientům. Pro vnitřní vybavení jsou příznačné moderní prvky, 
které si vyžadují jednotlivé handicapy specifické klientely.  
 
Prostory pro pobytové služby jsou koncipovány jako bytové jednotky s vlastním sociálním zařízením, kuchyňkou a 
pokoji. Rovněž pro klienty, kteří jsou upoutáni na invalidní vozík, jsou byty přizpůsobeny tak, aby vyhovovaly jejich 
možnostem a oni byli co nejméně závislí na pomoci jiných. Proto mají specificky upravené WC, stejně jako 
koupelnu nebo kuchyňskou linku.  
 
SPECIÁLNÍ SLUŽBY SDRUŽENÉ POD JEDNOU STŘECHOU  
 
Objekt byl předán uživatelům vloni v září. Nové působiště v něm našlo občanské sdružení Berenika, které 
poskytuje denní stacionář, chráněné bydlení, odlehčovací služby a chráněnou dílnu (kavárnu) pro osoby s 
mentálním a tělesným postižením. Stejné cílové skupině se věnuje Základní a praktická škola Svítání Pardubice, 
která má v centru dvě třídy.  
 
Dále tam zřídilo SKP-CENTRUM azylový dům pro matky s dětmi. Působí tam i Centrum pro rodinu Kujebáček, Česká 
abilympijská asociace Pardubice, Tyflo centrum Pardubice, Oblastní charita Ústí nad Orlicí a Občanská poradna. 
Jednotlivé organizace úzce spolupracují, některé z nich na sebe v zájmu pokrytí potřeb klientů i přímo navazují. 
Všechny služby jsou ve své kapacitě buď zcela naplněny nebo jim zbývá několik míst k obsazení.  
 
JAK DOROVNAT CHYBĚJÍCÍ DOTACE?  
 
O potřebě poskytování sociálních služeb dnes nikdo nepochybuje, avšak není snadné zajistit jejich financování. Jak 
upozorňuje Ing. Soušek, problémy vznikly tím, že se změnily podmínky pro poskytování finančních dotací 
poskytovatelům sociálních služeb. Dotace ze státního i krajského rozpočtu se citelně snížily a dá se předpokládat, 
že se budou snižovat i nadále.  
 
V současnosti se na hrazení provozních nákladů podílí společně s vlastníkem objektu - městem jednotliví 
poskytovatelé poměrnou částí závislou na velikosti pronajatých prostor. Organizace získávají finance z dotací 
Ministerstva práce a sociálních věcí, Vysokého Mýta, z příspěvků od klientů a Pardubického kraje. Ten však, 
přestože se jedná o služby s celokrajskou působností, podmiňuje celkovou výši své dotace vyšší finanční 
spoluúčastí města. To intenzivně hledá východiska řešení situace. Je to tím záslužnější, že centrum sociálních 
služeb představuje společný projekt, který vytváří předpoklady k efektivnější spolupráci různých neziskových 
organizací.  
 
Centrum sociálních služeb ve Vysokém Mýtě (okr. Ústí nad Orlicí) nabízí svým klientům bezbariérové bytové 
jednotky.  
 
FOTO: MARTIN ŠAFÁŘ  



 

30. 6. 2011  1. 6. – 30. 6.  Strana 7/77 

 
Skóre:  0.90 
Název:  Stát snížil příspěvky, ohrozí tím asi služby 
Zdroj:  Svitavský deník 
Datum:  02.06.2011 
Str.:  1 
Zpracováno:  02.06.2011 04:59:07 
Náklad:  227957 
Ročník:  20 
Číslo:  129 
Podtitulek:  Málo peněz od státu ohrozí možná letos některé sociální služby i ve 

svitavském okrese. V litomyšlském domově důchodců nevědí, zda 
budou mít peníze na prosinec. 

Rubrika:  TITULNÍ STRANA 
Autor:  kk, ap 
Odkaz:  http://svitavsky.denik.cz/  
ISSN:  1212-0729 
Jazyk:  cz 
Oblast:  Regionální deníky - Hradecký a Pardubický kraj 
Zkratka oblasti:  VH 
Zkratka zdroje:  VHVS 
Identifikace:  VHVS20110602010000 
Čtenost-Sled.:  124000 
Klíčová slova: služby (6), služeb (3), sociální (2), sociálním, službách, sociálních  
Stát snížil příspěvky, ohrozí tím asi služby 
 
Svitavy – Kraj dostává letos od státu o čtyřicet milionů korun méně než vloni. Odrazí se to i na jeho příspěvcích 
sociálním zařízením.  
Propad se nejvíce projevil u pobytových služeb, protože i požadavek ministerstva byl nekrátit terénní ambulantní 
služby. To je podle odborníků v pořádku, protože tyto služby jdou za člověkem až do jeho přirozeného prostředí. 
"Takže v pobytových službách vznikl největší propad. Jsou to převážně domovy pro seniory a domovy pro 
zdravotně postižené, které zřizuje kraj. Tento propad musí částečně vyřešit kraj jako zřizovatel. Co se týče 
propadu jiných organizací, kraj nyní bude navrhovat radě a zastupitelstvu rozdělení finančních příspěvků," 
vysvětlila Helena Zahálková, vedoucí odboru sociálních věcí Pardubického kraje.  
 
Peníze mají  
 
O peníze se letos ale nemusí obávat například největší domov pro osoby se zdravotním postižením v České 
republice ve Slatiňanech, kde mají téměř tři sta klientů. "Myslím, že vyjdeme docela normálně jako každý rok. 
Peněz je méně, ale není to zase o tolik, abychom nedokázali zajistit normální provoz," tvrdí Miloslav Kubín, ředitel 
domova. Ani domov pro seniory v Moravské Třebové letos problémy s penězi mít nebude. Horší to může být ale v 
roce příštím. "Pokud se bude situace dramatizovat do budoucna, tak pro nás samozřejmě mohou nějaké problémy 
nastat. Domníváme se, že pro letošní rok jsou v podstatě požadavky, které jsme měli na státní rozpočet a na 
rozpočet zřizovatele, splněny," odhadl ekonomický náměstek zařízení Milan Janoušek.  
 
Služby v ohrožení?  
 
Naopak ředitelka litomyšlského domova pro seniory Terezie Šmolíková optimismem nehýří. Tvrdí, že už teď mají 
málo peněz a zvyšovat poplatky od klientů nemohou. "Už to ani nejde. Tak, jak máme v současné době nastavené 
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úhrady, už jsou na maximu. Musíme to brát vzhledem ke klientele, k jejich finančním možnostem, jaké mají 
důchody. Už nemůžeme jít výše," dodala Šmolíková. Očekává, že jim kraj alespoň nějakou dotací přispěje. Mají 
totiž podanou žádost a čekají, že bude vstřícný. "Upřímně musím říci, že v případě, že by nedošlo k nějakému 
posílení, tak nemáme pokrytý prosinec. Nechci nijak vyhrožovat, ale teoreticky to vychází tak, že bychom v 
prosinci museli třeba dokonce přestat poskytovat služby," sdělila ředitelka Terezie Šmolíková.  
 
strana 3  
 
dokončení ze strany 1  
 
Kraj ovšem peněz nazbyt nemá, i když se snaží podporovat sociální služby, a to nejen domovy pro seniory, jak to 
jde.  
Krajský radní Jiří Brýdl ale upozorňuje, že jejich poskytování v kraji není rozloženo rovnoměrně. "Jsou části kraje, 
Chrudim, Svitavy, Pardubice, kde je služeb, jak se domníváme, až příliš. Jsou duplicitní.V některých místech, třeba 
na Králicku, je těchto služeb pravděpodobně nedostatek," sdělil Jiří Brýdl. Výstup bude mít kraj na podzim, protože 
ti, kteří v těchto chvílích plánují na kraji sociální služby, objíždí města. "V září to budeme umět vyhodnotit," řekl 
Brýdl. Domovů pro lidi s mentálním postižením je v Pardubickém kraji osm. A ty stačí pokrýt potřeby. Co je ale 
problémem současné doby a bude i do budoucna ještě větším, je absence zařízení pro lidi postižené Alzheimerovou 
nemocí nebo stařeckou demencí. "To je dnes v běhu, protože hodně ústavů i těch domovů pro seniory chtějí 
vytvořit nová oddělení. I my jedno zařízení v Přelouči budeme o toto oddělení rozšiřovat," dodal krajský radní.  
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Dopad sociální reformy na občany 
 
První část rozsáhlé sociální reformy počítá se sjednocením výplaty sociálních dávek pod nově vzniklý Úřad práce 
ČR. Dosud tuto pomoc zajišťovaly instituce, které jsou lidem nejblíže, čili obecní a městské úřady, což odpovídá 
základním principům sociální politiky. Tím, že se státní správa a samosprávy na obcích a krajských úřadech spojily, 
staly se významnými institucemi, které mají přehled a komplexní znalosti o sociálním zázemí svých obyvatel. 
Mnohé obce navíc za tímto účelem vybudovaly nová pracoviště, která poskytují služby na odpovídající úrovni. 
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Změna by se v kraji dotkla více než 600 pracovníků obecních úřadů. I když jsou změny v oblasti poskytování 
sociálních dávek, především pro zdravotně postižené, nezbytné, dají se řešit novelizací právních předpisů bez 
nutnosti změny příslušnosti správních orgánů.  
 
Není jasné, co bude v průběhu dvou let a co potom  
 
Z předložených návrhů je totiž zřejmé, že po přechodné období dvou let zůstanou pracovníci převedení na Úřad 
práce ČR stále na obecních úřadech. Přitom ministerstvo práce a sociálních věcí slibuje, že od ledna 2012 si člověk 
vyřídí všechny dávky u jednoho pracovníka. Nikdo však dosud neřekl, jakým způsobem to úřad práce po dobu 
zmíněných dvou let zajistí. Čili se jedná jen o formální změnu a není jasné, co se stane po uplynutí této doby, když 
v pěti obcích II. typu Moravskoslezského kraje nemá Úřad práce ČR žádnou svou pobočku. Buď se tak bude muset 
zřídit nový úřad, nebo lidé budou za vyřízením sociálních dávek dojíždět do jiného města. Rozsáhlý soubor změn 
dopadne přímo na potřeby lidí. Co se týká zdravotně postižených, má vzniknout zcela nový zákon pro poskytování 
dávek. "Dosavadní dávky se seskupí do pouze dvou základních dávek, a to příspěvku na mobilitu a příspěvku na 
zvláštní pomůcky. U příspěvku na péči se zásadně mění způsob posuzování zdravotního stavu. Lidé ohrožení 
nedostatkem příjmů budou mít razantně omezenou dobu trvání nároku na dávky, které řeší náklady na bydlení. 
Příspěvek na bydlení a doplatek na bydlení se budou poskytovat pouze pět let," vysvětluje vedoucí odboru 
sociálních věcí krajského úřadu Daniel Rychlík. Co pak budou dále dělat lidé, kteří by pracovat chtěli, avšak 
nemohou práci najít nebo mají například zdravotní handicap? To naneštěstí reforma neřeší!  
 
Nejhorší je ztráta osobního kontaktu s obyvateli  
 
Také veřejnou službu má nově namísto obcí organizovat Úřad práce ČR, což je zejména v případě menších vesnic 
zcela nesmyslné. Již dnes je vidět, že veřejná služba funguje, přináší očekávané výsledky jak pro obce, tak pro 
obyvatele. Proto panují obavy, že obce ztratí zájem podílet se na výkonu veřejné služby.  
Nyní ji zajišťují přímo, kdežto úřad práce ji bude obstarávat zprostředkovaně právě ve spolupráci s obcemi. 
Bezesporu tím naroste administrativa.  
Nejhorší na celé centralizaci dávkových systémů je skutečnost, že povede k odosobnění přístupu k lidem. Výkon 
státní správy se jim vzdálí. Ministerstvo říká, že tento proces nepovede k úsporám na vyplácených dávkách, ale 
ušetří se na administrativních a provozních výdajích. Z toho lze logicky předpokládat, že se sníží počty pracovníků 
na úřadu práce, což ostatně potvrzuje i předpoklad zachování části sociálních pracovníků na obcích. Z předložených 
návrhů však nevyplývá výrazné a zásadní snížení pracnosti při administraci dávek. Je tedy velká otázka, zda 
předpokládaný rozšířený rozsah sociální práce, který by Úřad práce ČR měl vykonávat, bude vůbec schopen 
zajistit.  
 
Foto: NEJHORŠÍ na centralizaci dávkových systémů je skutečnost, že povede k odosobnění přístupu k lidem.  
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Nesouhlas Moravskoslezského kraje se sociální reformou trvá 
 
Celkem na devadesáti stránkách připomínkoval Moravskoslezský kraj návrh zákona a novely aktuálně připravované 
vládní sociální reformy pro rok 2011. Kraj s reformou nemůže souhlasit zejména proto, že se v řadě případů 
negativně dotkne lidí, kteří za svou sociálně nepříznivou situaci sami nemohou. Vadí mu, že jí nepředcházela ani 
analýza současného stavu, ani nákladů s ní spojených. Proti navrhovaným změnám je odborná i laická veřejnost, 
stejně jako řada významných institucí a resortů. "Vše svědčí o tom, že se připomínkové řízení neuskutečnilo 
standardním způsobem, což znamená, že nebyl zachován standardní legislativní proces. Názor kraje se téměř 
nechtěl slyšet. Většina připomínek nebyla zapracována, některé zásadní dokonce ani nebyly uvedeny jako krajem 
uplatněné. Nesouhlas s postupem kolem reformy sdělil hejtman kraje písemně přímo premiéru Nečasovi," 
komentoval celou situaci náměstek hejtmana pro sociální věci Svatomír Recman (KSČM).  
 
Možná bude sociální oblast dražší než dosud  
 
Moravskoslezský kraj je sice jednoznačně pro změny, které směřují k větší motivaci a odpovědnosti osob 
pobírajících dávky a k jejich zjednodušení, neztotožňuje se však se změnami, které vedou zhruba po deseti letech 
zpět k centralizaci výkonu státní správy. Ta se lidem vzdálí. "Předpokládané úspory získané sociální reformou se 
nejeví jako reálné a existují obavy, že v konečném důsledku bude sociální oblast naopak stát více peněz než dosud. 
Ministerstvo fi nancí přiznává dosažitelné úspory ve výši dvě a půl miliardy korun a současně upozorňuje na 
navýšení výdajů o 5,3 miliardy korun o takzvané transformační náklady," doplnil Recman. Ostatně existuje již 
praktická zkušenost ze situace při zavedení příspěvku na péči. Kraje tehdy varovaly, že nová dávka zvýší 
dosavadní výdaje, což se potvrdilo, když reálné výdaje několikanásobně přesáhly původní předpoklad. Ostatně také 
ministerstvo vnitra tvrdí, že stávající model státní správy zajišťované obcemi a kraji je vyhovující a funkční, a 
neshledává důvod k navrhovaným změnám. Přes veškeré snahy a projevy nesouhlasu odborné i laické veřejnosti 
vláda sociální reformu odsouhlasila a projedná ji parlament.  
 
Kam půjde matka s postiženým synem po pěti letech? Pod most?  
 
Když hovoříme o dopadech sociální reformy na obyvatele, můžeme si ukázat, jak se projeví na situaci konkrétní 
rodiny.  
Matka-samoživitelka bydlí se sedmiletým těžce zdravotně postiženým dítětem v nájemním bytě. Z důvodu péče o 
něj nemůže pracovat, je nemajetná a otec výživné nehradí. Žena je tedy odkázána na sociální dávky.  
To znamená, že veškeré náklady na životní potřeby rodiny, včetně bydlení, hradí dlouhodobě stát z dávek státní 
sociální podpory a dávek pomoci v hmotné nouzi. S ohledem na zdravotní postižení dítěte se nedá předpokládat, že 
by se situace rodiny vlastním přičiněním mohla změnit.  
Jenže v důsledku sociální reformy skončí rodině po uplynutí pěti let vyplácení sociální dávek na úhradu nákladů na 
bydlení. V té době bude dítěti dvanáct let a matka o ně bude muset nadále celodenně osobně pečovat. Dostane se 
tak do bezvýchodné sociální situace. Nebude mít z čeho platit nájemné, služby spojené s bydlením a energie. V 
prvé řadě se zadluží, v druhé s ní pronajímatel ukončí nájemní vztah, vystěhuje ji z bytu a v neposlední řadě ji 
čekají exekuce. Žena i s dítětem se stanou osobami bez přístřeší a dítě bude muset být umístěno v zařízení 
sociálních služeb.  
Zástupci ministerstva sice tvrdí, že v průběhu následujících pěti let přijmou politici v oblasti bytové politiky taková 
opatření, která povedou k vytvoření levnějšího a dostupnějšího bydlení, nicméně dosavadní vývoj tomu 



 

30. 6. 2011  1. 6. – 30. 6.  Strana 11/77 

nenasvědčuje.  
Při absenci dávek určených na bydlení by výše zmíněná matka neměla prostředky ani na úhradu nižších nákladů. 
Jde o praktickou ukázku zásadní připomínky nejen našeho kraje, která nebyla vyslyšena. Takovému sankčnímu 
postupu v sociálních dávkách vůči lidem musí předcházet soubor opatření napříč jednotlivými resorty k řešení 
bytové otázky.  
 
Foto: V ÚTERÝ 31. května 2011 se uskutečnilo tradiční setkání hejtmana Moravskoslezského kraje se starosty a 
primátory obcí a měst našeho kraje. Pracovní jednání bylo zaměřeno zejména na budování dopravní infrastruktury 
a fungování regionální veřejné dopravy do budoucna, optimalizaci sítě středních škol v kraji a úroveň veřejných 
služeb v našem regionu v návaznosti na připravovanou sociální reformu.  
 
Foto: NÁMĚSTKYNĚ hejtmana Věra Palková (ČSSD, uprostřed vlevo) u maturitních zkoušek na Gymnáziu Hladnov v 
Ostravě.  
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Dotační program na podporu sociálních služeb doporučili vyhlásit krajští radní 
 
Ústecký kraj – Radní doporučili Zastupitelstvu Ústeckého kraje, aby vyhlásilo dotační program Podpora sociálních 
služeb a aktivit zaměřených na podporu rodiny 2012. S ohledem na požadavky neziskových organizací je letos 
program vypisovaný s předstihem, aby vyhodnocení žádostí mohlo proběhnout v podzimních měsících a v lednu už 
mohly být rozesílány peníze. "Vyhověli jsme tak požadavku neziskovek, protože první tři měsíce v roce čekají na 
velkou dotaci z ministerstva práce a sociálních věcí a jsou bez prostředků," řekla Jana Ryšánková, radní pro sociální 
oblast. Pro dotační program na rok 2012 bylo vyčleněno v rozpočtu Ústeckého kraje 9 milionů korun. Dotační 
program bude předložen v souladu s aktualizovanými Zásadami ke schválení Zastupitelstvu Ústeckého kraje 29. 
června. Uzávěrka příjmu žádostí je 31. srpna.  
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V Děčíně je nová sociální služba 
 
Děčín – Od začátku poskytuje Centrum sociálních služeb Děčín novou sociální službu Domov se zvláštním režimem. 
Tato pobytová služba je poskytována osobám, které vyžadují zvláštní péči. Jedná se zejména o osoby s chronickým 
duševním onemocněním a různými typy demencí (např. Alzheimerova demence), u nichž jsou tato onemocnění 
příčinou snížené soběstačnosti. Situace, v níž se takto postižené osoby ocitnou, velmi často vyžaduje pravidelnou 
pomoc jiné osoby. A právě tuto pomoc klientům poskytuje odborně připravený personál Domova se zvláštním 
režimem. Věková hranice pro přijetí je minimálně 65 let, kapacita zařízení je 36 klientů. Služba pro osoby 
vyžadující zvláštní péči je umístěna v objektu Domova pro seniory v Děčíně II, Kamenická 755/195.  
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Rejstřík poskytovatelů sociálních služeb na Peníze.cz 
 
 
http://www.penize.cz 
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DOKUMENT: Přehled změn ve vyplácení sociálních dávek 
 
 
http://www.ceskamedia.cz/article.html?id=387717 
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Případ dlouhodobého týrání chlapce z Brna znovuotevřel na Ministerstvu práce a sociálních věcí (MPSV) otázku 
(ne)funkčnosti systému péče o ohrožené děti. Návrhy nutných změn představili dne 1. 6. ministr práce a sociálních 
věcí Jaromír Drábek a ředitel Odboru rodiny a dávkových systémů Miloslav Macela.  
Po zveřejnění případu v loňském roce ustanovil ministr Drábek zvláštní tým odborníků z oblasti sociální práce a 
práva, psychologie a pediatrie, který případ podrobně prošetřil. Zabýval se nejen postupy orgánů sociálně-právní 
ochrany dětí v daném případu, ale fungováním celého systému péče o ohrožené děti v ČR, přenosem informací 
mezi jednotlivými subjekty, odborností sociálních pracovníků a jejich vytížeností, způsobem metodického vedení a 
kontrolními mechanismy. Závěry expertní skupiny jsou východiskem pro nutné legislativní změny. Odborníci 
poukázali na nedostatečnou propojenost zdravotního a sociálního systému a špatnou kontrolu sociální práce.  
První opatření zapracuje MPSV do připravované novely zákona o sociálně-právní ochraně dětí. "Novela bude 
předložena vládě v nejbližších týdnech či měsících tak, aby nabyla účinnosti v roce 2012," sdělil Miloslav Macela. 
Změn dozná především činnost sociálních pracovníků, jichž je nyní na úrovni obcí s rozšířenou působností asi 1800. 
Odborníci doporučili zakotvit pro ně v legislativě povinnost vyhodnocovat míru ohrožení dítěte v jednotlivých 
případech. Vodítkem má být nová metodika z dílny MPSV. To dále stanoví i standardy kvality (závazné postupy 
práce) sociálních pracovníků s důrazem na včasnost řešení. Podrobnosti pak stanoví prováděcí vyhláška.  
Závažný je dále fakt, že u nás neexistuje síť služeb, která by podpořila rozvoj rodičovských kompetencí. Nutné je 
tedy vytvořit systém nezávislých podpůrných služeb pro činnost v rodině ve spolupráci s neziskovými organizacemi 
na úrovni obcí a krajů. Potřebné se ukazuje řešit i systém vzájemné a účinné informovanosti mezi sociálními 
pracovníky, školou, policií a jinými složkami, které přicházejí do styku s ohroženým dítětem. Česká republika 
obhajovala 31. 5. v Ženevě před Výborem OSN pro práva dítěte, jak jsou u nás dodržována práva dětí. Podle 
Miloslava Macely byla předmětem kritiky velká roztříštěnost systému péče o ohrožené děti u nás. Roztříštěnost 
zahrnuje různé úrovně veřejné správy a také různé finanční toky v systému.  
Vedle zmíněné novely je velkým opatřením i připravovaná Národní strategie péče o ohrožené děti, která se zaměří 
na sjednocení a zjednodušení postupů v systému. Předložena vládě má být ještě letos. Třetí zásadní změnou je 
důraz na prevenci a podpůrné služby, aby se snižoval počet dětí umisťovaných v zařízeních náhradní péče (nyní je 
jich asi 11 tisíc).  
Na změny a vznik nových služeb chce MPSV hledat prostředky především ve zdro-  
 
(Pokračování na stránce 2)  
(Pokračování ze stránky 1)  
 
jích EU, dlouhodobě pak uvnitř systému, v němž je nyní asi 7,5 mld. korun, z čehož asi polovina jde na péči o děti 
v ústavech náhradní péče. Pokud jde o nedostatečný počet pracovníků sociálně-právní ochrany, jak naznačily 
provedené analýzy, doporučuje Miloslav Macela začít nejprve s přezkumem efektivnosti jejich práce. V první řadě je 
třeba ulehčit těmto pracovníkům jejich agendu např. osvobozením od zbytečných administrativních úkonů apod. 
Sociální pracovník by totiž neměl být "hasičem požárů", ale spíše manažerem případu, který má k dispozici 
podpůrné služby.  
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Poslanecká sněmovna dnes podpořila změnu v systému sociálních dávek 
 
Moderátor (Veronika Sedláčková):  
Poslanecká sněmovna dnes podpořila změnu v systému sociálních dávek, která mění pravidla třeba pro čerpání 
rodičovského příspěvku nebo příspěvku na péči. Předkladatel, ministr práce a sociálních věcí, Jaromír Drábek tvrdí, 
že výsledkem bude efektivnější systém a nutné úspory ve státních výdajích. Opozice ale i dnes varovala, že koalice 
nabourává už tak podlomené pilíře sociálního státu. Nejen úpravou sociálních dávek, ale i návrhem penzijní nebo 
zdravotnické reformy. Je ale samotná idea sociálního státu ještě vůbec aktuální? A jestli ano, jak by měl vypadat? 
Za chvíli se zeptám hostů Večerních ozvěn. Nejdřív si ale poslechněte názory dvou britských ekonomických 
novinářů, kteří právě o sociálním státu diskutovali na nedávném semináři v Praze. Mluvil s nimi Ondřej Houska.  
 
Redaktor (Ondřej Houska):  
Sociální stát je podle svých zastánců nezbytný pro existenci demokracie. Ta podle nich nemůže fungovat, pokud ve 
společnosti nebude určitá míra přerozdělování od bohatých ve prospěch chudých. Zdůraznil to John Lloyd, který 
píše především pro deník Financial Times.  
 
Překlad projevu (Johna Lloyda, novináře, Financial Times):  
Musí existovat systém, který každému zajišťuje alespoň určitou míru rovnosti. Hlavně rovnost příležitostí. Pokud 
tomu tak nebude, tak budou ti chudší, a možná dokonce většina společnosti, úplně odstřižena od fungování státu. 
Protože nebudou mít vzdělání, dost peněz na obživu, ani nezbytnou zdravotní péči.  
 
Redaktor (Ondřej Houska):  
Právě kvůli zajištění těchto statků je tady podle Lloyda sociální stát. Pokud by sociální zabezpečení a starost o 
chudé a nemohoucí zmizela, skončila by i demokracie. Volání po úplném zrušení sociálního státu je tedy podle 
Johna Lloyda nesmyslné. Jak připomíná, žádná významná politická strana ani nic takového nenavrhuje. Jinou 
otázkou ale je, jestli sociální stát nepotřebuje změnu. Tady je odpověď jasná.  
 
Překlad projevu (Johna Lloyda, novináře, Financial Times):  
Musí přijít taková změna, která lidi přiměje pracovat. Práce i třeba za nízkou mzdu je způsobem, jak lidi něčím 
přispívají společnosti a cítí se být její součástí.  
 
Redaktor (Ondřej Houska):  
S nutností reforem souhlasí i Martin Evans z deníku Sunday Times. Sociální stát podle něj postupně nabyl až 
perverzních forem. Už dávno neplatí, že je nástrojem na podporu chudých nebo nemocných. Čím dál tím víc peněz 
z něj získávají i ti, kteří se dokáží uživit sami. A společnost jim skrze přerozdělování jen zvyšuje jejich ne zas tak 
špatný životní standard. Stát má a vždycky měl tendenci rozšiřovat pole své působnosti. To bychom měli změnit, 
než zabijeme slepici, která snáší zlatá vejce. Když totiž nebudeme mít produktivní ekonomiku, nebudeme mít ani 
peníze na podporu těch, kteří to skutečně potřebují.  
 
Redaktor (Ondřej Houska):  
Sociální stát by tedy neměl být nástrojem na přesouvání peněz od jedné části střední třídy ke druhé, jak se to dnes 
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v nemalé míře děje. Ale kdo nutné reformy provede? Jakmile chce vláda omezit ty či ony výdaje, ihned se ozvou 
dotčené zájmové skupiny. Podle Martina Evanse by měly sociální stát reformovat levicové strany.  
 
Překlad projevu (Martina Evanse, novináře, Sunday Times):  
Cílem by mělo být pomoci chudým, aby si dokázali pomoci sami. To by mělo být součástí DNA levicových stran. V 
mé zemi se labouristé celou generaci nedostali do vlády, protože nedokázali reformovat odbory a nechali tuhle 
záležitost pravici. Teď by reforma sociálního státu měla být něco, jako jejich morální povinnost. Sociální demokraté 
v Německu, v Austrálii nebo na Novém Zélandě to už částečně dokázali. Stejně tak, jako demokratický prezident 
Bill Clinton ve Spojených státech.  
 
Redaktor (Ondřej Houska):  
Někteří tvrdí, že sociální stát je mrtvý, protože ho převálcuje Čína se svou levnou pracovní silou. To si ale britští 
novináři nemyslí. I čínští dělníci totiž začnou požadovat lepší platy, pracovní podmínky nebo zdravotní péči. Sociální 
stát tedy bude existovat dál, ale musí pomáhat těm skutečně potřebným. V době stárnutí populace a omezování 
vysokých dluhů si Evropa něco navíc ostatně může jen těžko dovolit. Ondřej Houska, Radiožurnál.  
 
Moderátor (Veronika Sedláčková):  
Živě budu o sociálním státu diskutovat s europoslancem za ČSSD Jiřím Havlem. Dobrý den.  
 
Host (Jiří Havel, europoslanec za ČSSD):  
Dobrý den.  
 
Moderátor (Veronika Sedláčková):  
A s předsedou správní rady Liberálního institutu, Miroslavem Ševčíkem. Dobrý den.  
 
Host (Miroslav Ševčík, předseda správní rady Liberálního institutu):  
Dobrý den.  
 
Moderátor (Veronika Sedláčková):  
Pane Havle, můžete ve zkratce popsat základní atributy sociálního státu, jak je vnímáte vy?  
 
Host (Jiří Havel, europoslanec za ČSSD):  
No, tak ve zkratce těžko. To je přednáška na nejméně dvě hodiny.  
 
Moderátor (Veronika Sedláčková):  
To hlavní?  
 
Host (Jiří Havel, europoslanec za ČSSD):  
Ale slyšeli jsme tady to základní, to znamená, že sociální stát zabezpečuje rovnost v základních otázkách, to je v 
rovnosti příležitostí. Čili měl by zajistit v té minimální podobě lidem příležitost. Ve školství na straně jedné, měl by 
je ochránit v nemoci a samozřejmě měl by zajistit péči pro ty staré, případně o ty, kteří se o sebe nemohou z 
jiných důvodů postarat.  
 
Moderátor (Veronika Sedláčková):  
Pane Ševčíku, souhlasíte s touto definicí?  
 
Host (Miroslav Ševčík, předseda správní rady Liberálního institutu):  
Já by ji doplnil. Určitě by se měl starat o ty potřebné. To znamená nerozšiřovat tyto služby a položky na ty, kteří 
jsou si sami schopni o sebe postarat. Ale je důležité přerozdělovat pouze ve prospěch potřebných. Ne aby bylo pod 
sociálními dávkami šedesát, sedmdesát procent populace. To je nesmysl.  
 
Moderátor (Veronika Sedláčková):  
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Vy si myslíte, že to je současný stav, to, co popisujete, v Česku?  
 
Host (Miroslav Ševčík, předseda správní rady Liberálního institutu):  
V mnoha skupinách to tomu tak je. Nejenom v Česku, ale v celé Evropě. A právě ta Evropa spěje v této oblasti ke 
krachu, protože není schopná to financovat jinak, než deficitně. A deficitně to může financovat deset roků, dvacet 
roků, třicet roků, ale těžko půl století. To znamená, jestli ty reformy se neuskuteční, tak tady máme opravdu ty 
sociální bouře za dvě, tři desetiletí. A celý ten systém demokratický může být velmi silně narušen.  
 
Moderátor (Veronika Sedláčková):  
Pane Havle, souhlasíte s tím, že je třeba redukovat, dejme tomu, říkejme tomu tak, sociální stát, aby skutečně 
prostředky ze státní pokladny šly jen těm nejpotřebnějším? A že v současnosti to tak není? Že v podstatě živí i 
střední třídu, která by si mohla poradit sama?  
 
Host (Jiří Havel, europoslanec za ČSSD):  
Tak ono je otázkou, co pod ten sociální stát zařadíte? To znamená, že v okamžiku, pokud chcete mít ten systém 
přehledný, tak řadu věcí vyplácíte formálně jako dávky prostě proto, abyste věděla, kolik vás to stojí. V okamžiku, 
kdy to uděláte jako odpustky z daní, tak to nebudete vidět a máte problém. Čili tady v tomhletom smyslu je to 
hříčka.  
 
Moderátor (Veronika Sedláčková):  
Spíš ale jestli je to nutné, aby dostávali ze státní pokladny ...  
 
Host (Jiří Havel, europoslanec za ČSSD):  
Ta druhá věc je, no pro spravedlnost to docela ... No jéje, jestliže vychováváte dítě tedy, tak samozřejmě 
vychováváte někoho, kdo bude platit ten sociální stát a bude platit daně. A v tom případě samozřejmě máte nárok 
na určitou kompenzaci této věci. Zatím ji dostáváte relativně velmi, velmi malou. Ale pojďme se vrátit k tomu 
základu ...  
 
Host (Miroslav Ševčík, předseda správní rady Liberálního institutu):  
No jo, ale dostává se ...  
 
Host (Jiří Havel, europoslanec za ČSSD):  
... té záležitosti. A ten je přece v tom, který můžeme vidět v krizi. Které státy v Evropě byly postiženy krizí? No ty 
s tím nejmenším sociálním státem, což je skutečně facka celé této neoliberální ideologii. Čili těmi nejpostiženějšími 
státy jsou přece Irsko, jsou to Baltské státy, je to Řecko, je to Španělsko a je to Portugalsko. Zatímco země, které 
mají velký sociální stát ...  
 
Moderátor (Veronika Sedláčková):  
Tedy si myslíte, že to je absence sociálního státu, která zavinila krizi?  
 
Host (Jiří Havel, europoslanec za ČSSD):  
..., které mají velký sociální stát, ty prošly tou krizí zdaleka nejlépe. A ukazují se dlouhodobě, že patří mezi 
nejkonkurenceschopnější země v Evropě. Čili podíváte-li se na to, jak vypadá třeba davoské pořadí 
nejkonkurenceschopnějších zemí, no tak vepředu najdete tradičně Finsko, Švédsko, Dánsko a tak dále. Čili z tohoto 
hlediska ta otázka mně přijde absurdní.  
 
Moderátor (Veronika Sedláčková):  
K argumentům, pane Ševčíku, chcete reagovat?  
 
Host (Miroslav Ševčík, předseda správní rady Liberálního institutu):  
No tak tady pan kolega řekl řadu blbostí, protože všichni víme, jak rozmařilí jsou Řekové, jaký mají důchodový 
systém. Jak se tam přerozděluje ...  
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Host (Jiří Havel, europoslanec za ČSSD):  
Ano, chodí do důchodu později než my.  
 
Host (Miroslav Ševčík, předseda správní rady Liberálního institutu):  
Státní správa, tedy stačí si to přečíst, opravdu. A pak zjistíte, že ...  
 
Host (Jiří Havel, europoslanec za ČSSD):  
Stačí se podívat do statistik.  
 
Host (Miroslav Ševčík, předseda správní rady Liberálního institutu):  
... je naprostá pitomost ...  
 
Host (Jiří Havel, europoslanec za ČSSD):  
A nevěřit nesmyslům ...  
 
Host (Miroslav Ševčík, předseda správní rady Liberálního institutu):  
Je taky naprostá ...  
 
Moderátor (Veronika Sedláčková):  
Pánové, abychom si neskákali do řeči.  
 
Host (Miroslav Ševčík, předseda správní rady Liberálního institutu):  
Je taky naprostá pitomost, například aby pan europoslanec, který má dítě, má plat, já nevím, kolem čtvrt milionu 
korun měsíčně, aby přece pobíral přídavky na děti. To jsou nesmysly přece.  
 
Moderátor (Veronika Sedláčková):  
Ale není to třeba solidární, když přispívá do toho systému,a by z něj i něco dostával? To, co naznačuje pan 
poslanec Havel?  
 
Host (Miroslav Ševčík, předseda správní rady Liberálního institutu):  
A to je sociální, aby on dostával ještě přídavky ...  
 
Moderátor (Veronika Sedláčková):  
Ptá se, co říkáte na tento argument?  
 
Host (Miroslav Ševčík, předseda správní rady Liberálního institutu):  
..., aby dostával přídavky na děti. A ti, kteří to opravdu potřebují a mají těch dětí třeba více, tak dostávali, já 
nevím, tři sta korun měsíčně? To je to sociální a to je to solidární? Tak to já považuji naprosto za asociální a 
nesolidární, protože naopak ty vyšší příjmové skupiny by žádné tyto sociální dávky neměly pobírat.  
 
Moderátor (Veronika Sedláčková):  
Pane Havle, není ale přece jen třeba pomýšlet na to, jak zredukovat výdej ze státní pokladny v době, kdy populace 
stárne, kdy se Evropa pere s dluhovou krizí?  
 
Host (Jiří Havel, europoslanec za ČSSD):  
No vzhledem k tomu, že Česká republika má jeden z nejchudších sociálních států v Evropě, abyste měli určitou 
představu. To, co se označuje sociální stát, představuje zhruba nějakých sedmadvacet, osmadvacet procent 
hrubého domácího produktu v poslední dekádě. V České republice tahleta cifra za tu poslední dekádu v průměru se 
pohybovala někde mezi osmnácti a devatenácti procenty. Takže v tuhle chvíli jsme to naopak my, kteří budou čelit 
jiné věci, to jest, že nám výdaje na ten sociální stát zcela objektivně v celé řadě kapitol porostou. Čili my se 
musíme připravit na tuto situaci. A samozřejmě v tomto smyslu se musíme přizpůsobit. To je jiná věc, ale to dělá 
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každá země. Celý ten sociální systém je vždycky součástí vývoje. On se vyvíjí evolučně. A samozřejmě tyto změny 
jsme prováděli i my, když jsme byli u vlády. Čili v tomto směru evoluce toho systému na nás čeká.  
 
Moderátor (Veronika Sedláčková):  
Je nutná.  
 
Host (Miroslav Ševčík, předseda správní rady Liberálního institutu):  
Já musím podotknout ještě to, že to není tak pravda, jak říká pan europoslanec. Nejsme nejslabší sociální stát 
nebo nemáme jeden z nejslabších sociálních států. Máme například skoro světový rekord v délce mateřské 
dovolené. Nikde tak dlouho mateřská dovolená není. Takže si myslím, že je potřeba uvádět správná čísla, správné 
argumenty. A není pravda, že v Řecku se chodí později do důchodu než u nás. To jako ti němečtí důchodci asi by 
jinak neprotestovali. Není pravda, že nejslabší sociální státy má Portugalsko, Řecko a Španělsko a Irsko. Není tomu 
tak. Jsou to státy, které ty sociální oblasti mají velmi předimenzované. A proto jim vytváří velké problémy. 
Španělsko má obrovský problém například v tom, že tam existuje nezaměstnanost pětadvacet procent, teda do 
pětadvaceti let až do padesáti procent. Protože ti lidé nejsou navyklí pracovat. A velmi těžko potom už tyto návyky 
získávají v pozdějším věku. Takže já si myslím, že sociální stát a sociální zabezpečení pro ty potřebné je zapotřebí. 
A naopak je zvýšit pro ty, kteří tu pomoc potřebují.  
 
Moderátor (Veronika Sedláčková):  
A to byste považoval za sociálnější?  
 
Host (Miroslav Ševčík, předseda správní rady Liberálního institutu):  
To považuji za daleko sociálnější, protože tento tak zvaně sociální stát se chová asociálně, protože politikové si 
kupují hlasy svých voličů a rozšiřují právě ty sociální dávky na širší vrstvy obyvatelstva. Není to správné.  
 
Moderátor (Veronika Sedláčková):  
Pane europoslanče, prosím už jen krátkou odpověď na mou otázku. Souhlasil byste s britskými novináři, že právě 
levicové strany by se měly podílet na změně toho, co je sociální stát?  
 
Host (Jiří Havel, europoslanec za ČSSD):  
Podílejí se samozřejmě všechny strany. A nezapomeňte, že tu hlavní sílu v Evropském parlamentu a v evropské 
politice tvoří křesťanští sociálové. Poslední poznámka ke kolegovi Ševčíkovi. Všimli jste si, že nepoužil jediné číslo v 
tom svém srovnání?  
 
Host (Miroslav Ševčík, předseda správní rady Liberálního institutu):  
Já vám ta čísla můžu říct, Já ty tabulky tady mám.  
 
Moderátor (Veronika Sedláčková):  
Ale na to, obávám se, není ani čas.  
 
Host (Miroslav Ševčík, předseda správní rady Liberálního institutu):  
Samozřejmě můžu to dokumentovat třeba na tom, jak vzrostly výdaje státu na hrubém domácím produktu za 
posledního půlstoletí.  
 
Moderátor (Veronika Sedláčková):  
To já si myslím, že byste mohl, ale v tuto chvíli náš čas téměř vypršel. Takže možná, pánové, jestli si, jestli si 
uzpůsobíte schůzku, kde si tyto údaje vyměníte. Já v tuto chvíli musím poděkovat za návštěvu ve studiu 
předsedovi správní rady Liberálního institutu Miroslavu Ševčíkovi. A za čas děkuji také europoslanci za ČSSD Jiřímu 
Havlovi. Pánové, díky oběma. Na shledanou.  
 
Host (Miroslav Ševčík, předseda správní rady Liberálního institutu):  
Na shledanou.  
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Host (Jiří Havel, europoslanec za ČSSD):  
Díky a na shledanou.  
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Poslanci pro jednotnou rodičovskou 220 tisíc 
 
Rodinám by mohlo v příštím roce odpadnout rozhodování a složité propočítávání, jak dlouhou rodičovskou 
dovolenou si zvolí. Rodičovská by měla za celou dobu trvání dosáhnout maximálně výše 220 tisíc korun.  
Sněmovna totiž ve středu hlasy koaličních poslanců podpořila v prvním čtení návrhy ministra práce a sociálních věcí 
Jaromíra Drábka (TOP 09), které mění systém sociálních dávek.  
Novela počítá například s tím, že se sjednotí celková výše vyplácená na rodičovském příspěvku během dvouleté, 
tříleté a čtyřleté varianty. Rodič bude mít nárok celkem na 220 000 korun. Měsíční dávka se potom odvodí od toho, 
kolik let rodič zůstane s potomkem doma.  
Změna systému podle ministra Drábka umožní volit délku pobírání rodičovského příspěvku a jeho výše podle 
aktuální sociální situace rodiny.  
Proti současnému stavu se však sníží měsíční příspěvek ve tříleté variantě zhruba o 500 korun měsíčně. Ve 
dvouleté a čtyřleté se naopak mírně zvýší. Snížení tříleté rodičovské by se mělo týkat až lidí, kteří o ni zažádají po 
1. lednu 2012.  
Změní se i podmínky pro vyplácení příspěvků na péči. Jejich příjemci by totiž nově měli na požádání úřadu 
prokázat, že peníze od státu vydali za pečovatelské služby. Ti, kteří se o postižené budou starat, by zase měli 
podepisovat doklady o tom, že peníze přijali.  
Nárok na tuto dávku mají lidé, kteří se o sebe kvůli handicapu nemohou postarat sami. Vyplácí se ve čtyřech 
stupních. Děti mohou podle míry svého postižení dostat 3000, 5000, 9000 či 12 000 korun měsíčně, dospělí 800, 
4000, 8000 či 12 000 korun měsíčně. Novelou se současně navrhuje zvýšit příspěvek dítěti ve druhém stupni z 
5000 na 6000 korun.  
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Změnit se má i systém posuzování nároku na tuto dávku. Místo 36 úkonů a 129 činností by se mělo zkoumat jen 
deset oblastí. Zástupci postižených však dříve uvedli, že kvůli změně by někteří lidé mohli o příspěvek přijít.  
Určitých změn by měly doznat i podmínky pro vyplácení příspěvku na bydlení. Doba jeho poskytování bude nově 
omezena na 84 měsíců během deseti let. Opatření má podle ministerstva práce motivovat lidi k tomu, aby svou 
neúnosnou bytovou situaci řešili. Výjimku budou mít zdravotně postižení, kterým stát poskytl příspěvek na úpravu 
bytu, lidé žijící v bytech zvláštního určení a lidé starší 75 let.  
 
Přitvrdí podpora v nezaměstnanosti  
 
Získat podporu v nezaměstnanosti podle návrhu změn ministra Drábka bude složitější než dosud. Novela počítá 
například s úpravou odpracované doby, která je podmínkou pro získání podpory v nezaměstnanosti. Doposud 
museli mít lidé odpracováno 12 měsíců za poslední tři roky, nově budou muset odpracovat stejný počet měsíců za 
roky dva. Novela také zavádí nabídku veřejně prospěšných prací nebo veřejné služby v rozsahu až 20 hodin týdně. 
Pokud ji uchazeč o zaměstnání bez vážných důvodů odmítne, bude vyřazen z evidence úřadu práce. Stejně tak 
přijde o nárok i člověk, který dá bez vážného důvodu výpověď z místa, které mu zprostředkoval úřad práce. O 
podporu se bude moci přihlásit až za šest měsíců.  
Velká změna čeká studenty denního studia, kteří současně pracují. Od příštího roku by totiž měli mít nárok na 
podporu v nezaměstnanosti. Podmínkou však bude, že předtím pracovali a přispívali na sociální pojištění.  
Předloha dále umožňuje převést zprostředkování zaměstnání z úřadů práce na pracovní agentury. Ministerstvo chce 
změnit také pravidla pro zaměstnávání zdravotně postižených.  
Příspěvek na jejich zaměstnání se sníží ze současné maximální hranice 8000 korun na 6000 korun měsíčně. Navíc 
bude možné využít jej pouze na 75 procent mzdových nákladů. Po roce provozování chráněných pracovních míst 
může být navýšen o další 4000 korun měsíčně na jednoho zaměstnance.  
 
***  
 
Přehled vládou navržených změn v systému sociálních podpor * Rodičovský příspěvek se sjednotí na 220 000 
korun. Měsíční dávka bude odvozena od počtu let, po které rodič zůstane doma s dítětem. Může si vybrat dva, tři 
nebo čtyři roky. Změna přinese pokles měsíční dávky ve tříleté variantě zhruba o 500 korun. V dalších variantách 
se vyplácené částky mírně zvýší. * Příspěvek na péči by měli dál dostávat přímo postižení a senioři, nikoli 
poskytovatelé služeb. Příjemci příspěvku ale budou na požádání muset využití peněz doložit. Příspěvek na péči pro 
děti do 18 let v druhém stupni se zvýší z 5000 na 6000 korun. Při posuzování zdravotního stavu se nově bude 
vycházet z toho, zda je dotyčný schopný zorientovat se v deseti oblastech lidského života. Nyní se posuzují jeho 
schopnosti u 36 úkolů. * Příspěvek na bydlení se bude vyplácet pouze 84 měsíců během deseti let. Výjimku budou 
mít zdravotně postižení a senioři nad 75 let. * K nároku na podporu v nezaměstnanosti bude třeba odpracovat 12 
měsíců za poslední dva roky (nyní tři roky). Pokud nezaměstnaný odmítne veřejně prospěšné práce, může přijít o 
podporu. Pokud dá člověk bez vážného důvodu výpověď z místa, které mu zprostředkoval úřad práce, může se do 
jeho evidence znovu přihlásit až za šest měsíců. Nezaměstnaný si bude moci vybrat, kdo ho bude rekvalifikovat. 
Studenti budou moci žádat o podporu v nezaměstnanosti, pokud předtím pracovali. * Stát bude firmám na 
zdravotně postiženého pracovníka měsíčně poskytovat 75 procent vydaných mzdových nákladů, maximálně ale 
6000 korun. Po roce provozu chráněných pracovních míst se příspěvek na pracovníka může zvýšit až o 4000 korun 
měsíčně. Nyní je příspěvek 8000 korun. * Pokuta za nelegální zaměstnávání se zvýší z 10 000 na 100 000 korun. * 
Všechny dávky, příspěvky a podpory by měl nově vyplácet jen úřad práce na svých pracovištích.  
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Rodiče zdravotně postižených bojují za zachování Centra prachovní výchovy organizace Čtyřlístek 
 
Moderátor:  
Mezi ostravským magistrátem a rodiči zdravotně postižených klientů organizace Čtyřlístek to vře. Radnice chce 
zařízení, ve kterém našlo zázemí více než 30 postižených, zrušit. Z centra plánuje vybudovat chráněné bydlení. 
Rodičům klientů se to nelíbí. Neví, kam své děti umístí.  
 
Autor:  
30letý Honza trpí Dawnovým syndromem. Kvůli nemoci má problém s navazováním kontaktu s cizími lidmi a 
vyžaduje neustálý dohled odborného personálu. I proto byli rodiče Honzy před 13 lety rádi, že nalezli zařízení, kde 
se o jejich postiženého syna dokáží postarat v průběhu dne.  
 
Eva Zezulková, maminka Honzy:  
Náš syn je tady spokojen, dobře se adaptoval, do zařízení se těší a nejsou žádné problémy.  
 
Honza, klient Čtyřlístku:  
No, tak já jsem s učitelkou a tak, a tak dobře mám, jako, že, jako celkově tak.  
 
Autor:  
Ostravské Centrum pracovní výchovy neziskové organizace Čtyřlístek se stará o mentálně postižené muže i ženy ve 
věku od 16 do 50 let. V současnosti poskytuje své služby 35 umístěným klientům. Nyní je však další fungování 
centra ohroženo. Magistrát totiž rodičům oznámil, že provoz zařízení hodlá ukončit a namísto něj vybudovat 
chráněné bydlení.  
 
Andrea Vojkovská, tisková mluvčí Magistrátu města Ostravy:  
V rámci koncepce transformace sociálních služeb dojde akorát k úpravě tohoto zařízení a vznikne tam chráněné 
bydlení pro klienty.  
 
Dagmar Václavíková, maminka jedné z klientek:  
Bojujeme za to, ať nám to tam nevemou, protože je to prosperující, je to zaběhnuté.  
 
Autor:  
Přestože město ví o tom, že mentálně postižení se těžce sžívají s novým prostředím, dosud nenalezlo způsob, jak 
jim zaběhnuté zařízení adekvátně nahradit. Nabízí jim pouze alternativní řešení, která však znamenají rozpad 
současného kolektivu.  
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Dagmar Václavíková, maminka jedné z klientek:  
Děti jsou zvyklé na sebe, jsou zvyklé na pracovníky z CPV z Čtyřlístku. Pro ně je to opravdu zvykat si někde jinde 
problém.  
 
Andrea Vojkovská, tisková mluvčí Magistrátu města Ostravy:  
v současné době jednáme s poskytovateli sociálních služeb tak, abychom byli schopni zareagovat a ty vylepšené 
podmínky předložíme rodičům.  
 
Svatopluk Aniol, ředitel neziskové organizace Čtyřlístek:  
Jsme sami navrhovali, aby ta služba byla převedena na jednoho poskytovatele. Takto to zatím, teda říkám zatím, 
realizováno nebylo.  
 
Autor:  
Vypjatou situaci hodlá město s rodiči řešit tak, aby svízelné životní podmínky postižených ještě více neztížilo. Příští 
týden se proto hodlá s rodiči znovu sejít a hledat řešení. Lenka Nováková a Drahomíra Račáková, ČT.  
 
http://www.ceskatelevize.cz/ivysilani/10122978233-udalosti-v-regionech-ostrava/  
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http://zpravy.idnes.cz/ministerstvo-poprve-pustilo-dite-z-ustavu-k-vychove-registrovanemu-paru-1tf-
/domaci.aspx?c=A110610_140159_domaci_taj 
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Kraj přidá sociálním službám 24 milionů 
 
Liberec - Liberecký kraj dal ze svého rozpočtu dalších bezmála 24 milionů korun organizacím, které se věnují 
poskytování sociálních služeb. Novinářům to dnes řekl radní Pavel Petráček (ČSSD), který má rezort sociálních věcí 
na starosti. Hejtmanství dlouhodobě kritizuje, že stát letos pro poskytovatele těchto služeb vyčlenil mnohem méně 
peněz. Kraj pak musí na jejich provoz doplácet. Částka, kterou kraj do sociálních služeb dává, v posledních letech 
roste. V roce 2009 to bylo necelých 48 milionů korun, loni bezmála 83 milionů, letos už suma činí téměř 113,6 
milionu. Letos má kraj pro poskytovatele sociální péče od státu dostat asi 240 milionů korun, ti ale žádali kolem 
292 milionů. Aby se nemusely sociální služby omezovat, musely se peníze najít v krajském rozpočtu. V létě se na 
ministerstvu práce uskuteční druhé kolo dotačního řízení. Kdo peníze dostane, však podle Petráčka rozhodne 
ministerstvo. "Může se stát, že organizace, které Liberecký kraj nepodporuje, protože v souladu se střednědobým 
plánem nebo s komunitními plány o tyto služby třeba není zájem, ministerstvo bohužel podpoří, ačkoliv my to 
nechceme," uvedl. Liberecký kraj není jediným regionem České republiky, ze kterého se kvůli menší státní dotaci 
na sociální služby ozývá kritika. Stala se například i předmětem sporu mezi ministrem práce a sociálních věcí 
Jaromírem Drábkem( TOP 09) a šéfem asociace krajů Michalem Haškem (ČSSD). Ministr totiž uvedl, že některé z 
krajů zneužily dotační řízení a zvýhodnily v něm vlastní zařízení. Kraje za to od ministra žádaly omluvu. 
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Systém zdravotní péče o seniory stále zavání diskriminací 
 
V probíhající mediální kampani zástupci Diakonie Českobratrské církve evangelické upozorňují na řadu mýtů 
spojených se stárnutím a snaží se je vyvrátit. Jeden z našich největších církevních poskytovatelů zdravotně-sociální 
péče poukazuje také na problematické situace v oblasti demence či umírání.  
 
Senioři představují nejpočetnější skupinu klientů, o něž diakonie ve svých více než třiceti střediscích pečuje. Ke 
zdravotně-sociálním službám patří hlavně domácí ošetřovatelská služba, ale také hospic ve Valašském Meziříčí. 
Zdravotní péče je v diakonii podle jejího ředitele Davida Šourka jen doplňkovou činností. Organizace v současnosti 
zaměstnává asi stovku zdravotnických pracovníků, především sester. Zdravotní aspekt nicméně podle ředitele 
nelze od povětšinou sociální péče oddělit. "Snažíme se integrovat služby tak, aby si člověk, který je využívá, 
nemusel žádat jednu organizaci o sociální služby, jinou o zdravotní služby a další o poradenství. Řadu služeb 
doplňujeme navzájem tak, aby byl poskytnutý komplex přesně podle potřeb seniora," říká ředitel Šourek.  
 
Stát si usnadňuje roli  
 
Právě ucelená péče o seniory je ale ve státní sféře zatím spíše abstraktním, prázdným pojmem. Jak David Šourek 
upozorňuje, "pokud ministerstvo zdravotnictví a ministerstvo práce a sociálních věcí nejsou schopna se domluvit, 
stát si tím usnadňuje roli. Navíc se financování stejné péče liší podle toho, zda je poskytována ve zdravotnickém, 
nebo sociálním zařízení. Mělo by se tedy konečně upustit od konkurenčního pojetí a vymyslet ucelený systém péče 
o seniory." Osob nad 65 let v populaci stále přibývá. Do roku 2050 jich v ČR bude kolem tří milionů. Jedním z mýtů 
o stárnutí české populace je teze, že se jedná o sociální problém. Není tomu tak. "Věkové indexy nevypovídají o 
skutečné ekonomické závislosti jednotlivých složek populace. Stárnutí populace je historicky zcela ojedinělou 
záležitostí. Nejde tedy o to, aby vznikla společnost pro ‚staré', ale společnost přátelská pro každý věk. Senioři volí, 
pracují a nakupují, jsou velmi dobrými zákazníky a konzumenty různých typů služeb," vyvrací nesprávné pojetí 
ředitel diakonie. Obratem v systému péče o seniory by mohl být vznik integrované pracovní skupiny, tzv. 
expertního panelu pro problematiku sociálně zdravotní péče, který vznikl při MPSV. Zástupci zdravotní a sociální 
sféry se zde společně snaží vyřešit vleklý problém kompetence, financí a hranic při poskytování dlouhodobé péče o 
seniory.  
 
Diskriminace pacientů  
 
Přestože i v poměrně vysokém věku polovina až dvě třetiny seniorů uvádí, že se těší zcela uspokojivému zdraví, 
vyžaduje zdravotní stav řady starších lidí dlouhodobé upoutání na lůžko. Problematika dlouhodobé péče je v Česku 
jakýmsi evergreenem. "Zákon o sociálních službách sice přinesl určité pozitivní změny v situaci, která byla předtím 
až neuvěřitelně chaotická, ale v této oblasti k výraznému zlepšení nedošlo. Takzvané ‚další pobyty ve 
zdravotnickém zařízení ze sociálních důvodů' jsou naprosto nefunkční, podfinancované, zatížené neúnosnou a 
nefunkční administrativou. V zařízeních sociálních služeb jsou sice některé výkony financovány ze zdravotního 
pojištění, ale není zde implementován komplexní ošetřovatelský proces, chybí tu adekvátní zdravotní dohled. 
Pacienti v těchto zařízeních, jejichž zdravotní problematika je často velmi komplexní, jsou diskriminováni. Navíc z 
finančních důvodů z některých zařízení odchází zdravotnický personál. Zákon o sociálních službách sice přinesl 
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některá pozitiva týkající se kvality sociálních služeb, nicméně standardy kvality jsou právě pro problematiku 
dlouhodobé péče nefunkční a v mnohém nesmyslné, zejména tehdy, jsou-li interpretovány nekvalifikovaně, což 
mnozí takzvaní inspektoři činí. Dochází tak k absurdním situacím, kdy inspekce požaduje, aby člověk s pokročilou 
demencí rozuměl smlouvě či požárním směrnicím, samostatně bral léky a podobně," upozorňuje na paradoxy při 
implementaci zákona o sociálních službách předsedkyně České gerontologické a geriatrické společnosti ČLS JEP 
doc. MUDr. Iva Holmerová, Ph.D.  
 
Přeměna akutních lůžek zahájena  
 
Standardům dlouhodobé péče se příliš nepřiblížily léčebny dlouhodobé péče, na jejichž alarmující nedostatky 
poukazují většinou až média ve spojitosti s různými kauzami. Zástupci poskytovatelů hospicové péče zase 
poukazují na nedostatečnou spolupráci s nemocnicemi. "Když už nám nemocnice pacienta pošle, je to spíš kvůli 
tomu, aby si nezkazila statistiky úmrtnosti," říká David Šourek. Za posledních pět let sice některé nemocnice 
převedly část akutních lůžek na lůžka následné péče, dosud však šlo spíše o výjimky. Velkou změnu na poli 
přeměny lůžek by ovšem mělo přinést již letošní léto. Redukce lůžkového fondu a vznik lůžek následné péče je 
však spíše "znouzectnost" – resort chce hlavně získat prostředky, z nichž pokryje zvýšení platů zdravotnickému 
personálu. Asi polovina zrušených lůžek by měla být převedena na lůžka následné péče. Návrhy na přesný počet 
zrušených a převedených lůžek mají fakultní nemocnice předložit na ministerstvo zdravotnictví do začátku 
července. "V žádném případě by se nemocnice neměly střemhlavě transformovat na jakási oddělení druhé 
kategorie, pro akutní péči již nepotřebná. V některých oblastech je zapotřebí zajistit odborné a specializované 
kapacity v následné a dlouhodobé péči. Tato transformace by však měla vycházet z podrobné analýzy situace. To, 
co pravděpodobně v některých regionech chybí, jsou zařízení dlouhodobé péče, nikoli však ledajaká, ale kvalitní, 
zaměřená na určitou problematiku," upozorňuje docentka Holmerová. Pozitivním obratem směrem k integrované 
péči o seniory je společný postup resortů zdravotnictví a práce a sociálních věcí. Ministři Leoš Heger a Jaromír 
Drábek v dubnu tohoto roku podepsali "Memorandum o spolupráci na optimalizaci sítě zdravotních a sociálních 
služeb". I zde je hlavním cílem "optimalizovat počty lůžek zdravotní a sociální péče na potřeby krajů a celé ČR". 
Roztříštěný systém zdravotně-sociální péče musí být sjednocen a koordinovat veškeré aktivity. Pilotní projekt se 
právě rozjíždí v Jihomoravském kraji.  
 
Petra Klusáková  
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Zaměstnávat postižené se firmám vyplatí 
 
V pracovních týmech je málo handicapovaných lidí, zaměstnavatelům chybějí informace. Novela zákona by to 
mohla změnit.  
 
Jen zhruba 15 procent zdravotně postižených lidí pracuje. Přitom by jich mohlo být mnohem víc. "Hlavní bariérou 
je katastrofální nedostatek informací jak u zaměstnavatelů, tak u handicapovaných lidí a pak také strach z 
neznámého na obou stranách," říká Karel Rychtář, zástupce Charty sociálního podnikání, která v současnosti s 
ministerstvem práce a sociálních věcí projednává změny v zaměstnávání zdravotně postižených. "Počet firem, 
které mají skutečný zájem zaměstnat handicapované, roste. Nemohou však mnohdy najít vhodné zájemce. Na 
druhé straně zdravotně postiženým zase chybí informace o příležitostech, požadovaných oborech a kvalifikaci," 
vysvětluje Karel Rychtář. S jeho slovy souhlasí i Jana Březinová, vedoucí agentury pro podporované zaměstnávání 
Rytmus. "Nyní zájem zaměstnavatelů mírně stoupá. Od začátku roku se nám podařilo zaměstnat devět lidí se 
zdravotním postižením. Motivací pro ty, kteří ještě zvažují přijmout do svého týmu postiženého kolegu, může být 
sleva na dani z příjmu. Při zaměstnání lidí s těžším zdravotním postižením je to 60 tisíc ročně, při zaměstnání lidí 
se zdravotním postižením 18 tisíc korun ročně." Navíc tak firmy mohou získat velice loajální zaměstnance. 
Chystané změny v zákoně o zaměstnanosti, které by měly začít platit od Nového roku, by podle odborníků mohly 
situaci zlepšit. "I když cílem je maximální uplatnění handicapovaných na volném pracovním trhu, většina 
chystaných změn se týká především chráněného trhu práce – tedy toho, kde firmy zaměstnávají více než polovinu 
postižených. Ovšem i diskuse na toto téma pomáhá v osvětě i v řešení problémů," dodává Karel Rychtář. Co se 
tedy v sociálním podnikání změní? Zanikne pojem chráněná pracovní dílna. Už budou jen chráněná pracovní místa. 
Sníží se tak administrativní zátěž pro zaměstnavatele i úřady práce.  
Zůstává v platnosti takzvané povinné plnění, kdy firmy s více než 25 zaměstnanci musí buď zaměstnat zdravotně 
postiženého, nebo odebrat výrobky či služby od společností, jež dávají práci více než 50 procentům 
handicapovaných. Povinné plnění se ovšem bude více kontrolovat, docházelo totiž k podvodům,místo výrobků od 
postižených se kupovalo zboží z Číny a v Česku se jen přefakturovávalo.  
 
Zdravotně postiženým ještě rok po uzdravení  
 
Novinkou je, že člověk se zdravotním postižením bude mít tento statut ještě po 12 měsíců ode dne, kdy lékař 
rozhodne, že je zdravý. Lidé, kteří již nejsou invalidní, tím získají čas, lépe se s novou situací vyrovnají a zorientují 
se na trhu práce.  
Firmy, kde pracuje většina postižených, budou nadále moci žádat o příspěvek na podporu zaměstnání osob se 
zdravotním postižením. Úřad práce bude hradit 75 procent mzdových nákladů na zaměstnance, nejvýše však šest 
tisíc korun měsíčně. Příspěvek se bude po roce provozování chráněného pracovního místa zvyšovat o částky 
spojené s dalšími náklady na zaměstnance, maximálně o čtyři tisíce korun měsíčně.  
Stále se ještě nerozhodlo o tom, jak posuzovat lidi zdravotně znevýhodněné, kteří sice mají nějaké zdravotní 
omezení, ale jeho rozsah neodpovídá ani invaliditě v prvním stupni. O tom se bude ještě diskutovat.  
Novela zákona o zaměstnanosti prošla prvním čtením v Poslanecké sněmovně. Pokud ji poslanci definitivně schválí, 
začne platit od 1. ledna 2012.  
 
(Kateřina Hovorková)  

 
Skóre:  0.82 
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Škrty nutí domovy důchodců šetřit. Přišlo o 50 milionů méně 
 
Liberecký kraj – O celých 50 milionů méně od státu letos dostal Liberecký kraj na financování sociálních služeb.  
Místo požadovaných 290 milionů přišlo "jen" 240. Zatímco úřad se snaží vzniklou díru v rozpočtu zalátat, kde se 
dá, domovy důchodců na nic nečekají a hledají úspory i tam, kde by to nikdo nečekal. Třeba tím, že zvyšují svoje 
vlastní příjmy.  
"Přijímáme do služby zájemce v horším zdravotním stavu, kteří tím pádem mají vyšší příspěvek na péči," přiznal 
ředitel Domova důchodců Český Dub Radim Pochop.  
Podobná praxe není ničím neobvyklým. Klienti 3. a 4.stupně závislosti, v takzvané těžké nebo úplné závislosti, mají 
od státu vyšší dotaci než lidé v 1. a 2. skupině. Jak Radim Pochop ale přiznává, péče o tyto lidi je kvůli jejich malé 
soběstačnosti náročnější. Liberecký kraj přitom domovy důchodců vždycky ze šlamastyky vytáhl. I letos se na jeho 
pomoc spoléhají. "Doufáme, že chybějící peníze někde najde. Zavřít nemůžeme, ani omezit službu.  
Ušetřit můžeme jedině na personálu a jejich mzdách," posteskla si Ludmila Šlechtová, ředitelka největšího domova 
důchodců v Libereckém kraji – Domě seniorů v Liberci – Františkově. Přestože jeho budova je stará teprve 8 let, již 
začínají první věci dosluhovat a nejsou peníze na jejich obnovu. "Potřebovali bychom nějaké nové myčky nádobí a 
pračky. Ale peníze nejsou. Dostali jsme o 5 milionů méně než loni," dodala ředitelka. I v Dubu se s investicemi do 
nového vybavení nepočítá, třebaže by zde bylo potřeba investovat do střech, zevních omítek, oken, okolí areálu, 
ale i do vybavení koupelen klientů. "V srpnu se bude rozhodovat, jak dál. Pokud stát svoji politiku nezmění, 
budeme ty chybějící peníze muset někde najít," přibil radní pro sociální věci LK Pavel Petráček.  
 
(TOMÁŠ LÁNSKÝ)  
 
---  
 
kraj 113,6 milionů  
 
stát 240 milionů  
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Prachatický hospic po roce snažení dostane možnost vzdělávat budoucí pečovatele 
 
Prachatice – Stát se pečovatelem s platnou kvalifikací budou moci zájemci možná již v příštím roce ve speciálním 
kurzu. Ten bude smět pořádat Hospic Jana N. Neumanna v Prachaticích, který byl jedním ze šesti set uchazečů z 
celé České republiky. Rozhodla o tom akreditační komise ministerstva práce a sociálních věcí na konci května a v 
těchto dnech o výsledcích informovala zápisem z jednání. Na budoucí absolventy tak čeká 164 hodin teorie i praxe 
v hospici.  
Radost z této informace má ředitel hospice Robert Huneš. "V tuto chvíli je to žhavá novinka, ale potřebujeme ještě 
obdržet oficiální rozhodnutí na papíře, což bude ještě chvíli trvat. Zatím máme jen zápis z jednání akreditační 
komise. Pokud se týká vlastních kurzů, předpokládám, že bychom s prvním začali ještě před koncem letošního 
roku, aby první skupina mohla dokončit kurz v prvním čtvrtletí příštího roku," domnívá se ředitel hospice.  
Prozatím nedokáže Robert Huneš odhadnout, jak velký zájem veřejnosti o absolvování kurzu bude. "Je to čerstvá 
informace a do této chvíle bez udělení akreditace nemělo příliš smysl něco rozjíždět. Každopádně počítám s tím, že 
oslovím úřad práce a nabídnu tuto možnost, která na Prachaticku zřejmě není. Po vlastní linii nabídneme kurz i 
další veřejnosti," zvažuje Huneš.  
Kurz bude určen pro naprosté laiky, kteří by si jeho absolvováním mohli zvýšit kvalifikaci, a tím i šanci na uplatnění 
na trhu práce. Možnosti mohou využít i zdravotničtí zaměstnanci. "V zásadě to bude možné, ale je třeba rozlišit to, 
že akreditace je udělena ministerstvem práce a sociálních věcí, tudíž absolventi budou moci pracovat v zařízeních 
sociálních služeb, ať už se jedná o domovy důchodců, nebo jiná podobná zařízení, nejedná se o zdravotní sestry z 
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hlediska resortu zdravotnictví," upozornil Robert Huneš.  
Budoucí absolvent bude tak zvaným pracovníkem přímé obslužné péče. "Představit si to lze jako ošetřovatele, 
který má na starost nezdravotnickou péči o klienty, tedy pomoc při polohování, kompletní hygienu včetně pomoci s 
obvyklými denními úkony a tak podobně," přiblížil ředitel hospice.  
Kapacita kurzu je dána jak možnostmi vzdělávacího centra, tak hospice, kde by měli účastníci kurzu absolvovat 
jeho praktickou část. "S ohledem na praktické nácviky ve vzdělávacím centru tak přímo na oddělení bude kurz čítat 
kolem patnácti osob," zdůraznil Huneš s tím, že lektory budou jak pracovníci hospice, tak další odborníci.  
Ředitel hospice nevyloučil ani možnost, že někteří budoucí absolventi najdou uplatnění přímo v hospici. "Už nyní 
máme v našem personálu část zaměstnanců, kteří působí v rámci sociálních služeb. Pokud by takové místo bylo 
volné a absolvent by měl zájem, nic tomu nebude bránit," uvedl. Možností bude i samostatné působení absolventů 
jako osobních asistentů. Základním předpokladem odborné způsobilosti bude právě absolvování kurzu. "Důležitý je 
obsah a já vidím, že řada z poskytovatelů podobných kurzů jsou spíše teoretici. My můžeme nabídnout obrovskou 
zkušenost z praxe. Obsahem kurzu je pochopitelně nepodkročitelná teoretická část, ale tím, že uchazečům 
umožníme v rámci kurzu praktické dovednosti, vidíme jako velkou přidanou hodnotu, což je možná víc, než suchá 
teorie," věří Robert Huneš.  
Pro něho i pro hospic znamená možnost pořádat kurzy přínos v každém případě spojený s pomocí hospici. "Dosud, 
když se k nám hlásili uchazeči o práci a měli zájem o pozici pečovatele, vždy jsem sázel nejprve na správnou 
osobnost a charakter, teprve pak na odbornost. Ta, když není, dá se doplnit, a tak jsem přijal několik vynikajících 
lidí, kterým jsme umožnili doplnění kvalifikace v Českých Budějovicích. V tuto chvíli tento mezičlánek padá a 
budeme oprávněni si takové lidi vyškolit sami. To je první velká výhoda. Tou druhou je, že kurz budeme nabízet 
veřejnosti, z níž absolventi mohou jít pracovat mimo hospic, což by mohlo mít částečně finanční efekt pro hospic a 
především by to mohlo znamenat motivační efekt, kdy by se mohla dále šířit myšlenka hospice a především úcta k 
člověku, kterou tu mohou lidé načerpat, a to pro mne hodně znamená," uzavřel Robert Huneš.  
 
(MIROSLAV FUCHS)  
 
---  
 
Pečovatel  
Podle zákona 108/2006 Sb. O sociálních službách je pracovníkem v sociálních službách je ten, kdo vykonává 
přímou obslužnou péči u osoby v ambulantních či pobytových zařízeních sociálních služeb spočívajících v nácviku 
jednoduchých denních činností, pomoci při osobní hygieně, oblékání, manipulaci s přístroji, pomůckami, prádlem, 
udržování osobní hygieny, podpora soběstačnosti, posilování životní aktivizace, vytváření sociálních a 
společenských kontaktů s uspokojováním psycho sociálních potřeb.  
 
Foto: KAŽDODENNÍ PÉČE. Prachatický hospic pomohl ve veřejnosti postupně odbourat předsudky ve vnímání 
tohoto zařízení. Teď by pomoci nejen svým hostům, ale také těm, kteří mají zájem pečovat o osoby v rámci 
sociálních služeb.  
Foto: Z archivu hospice  
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Kraj chce domovy důchodců převést na města a obce 
 
Opavsko – Krajský úřad se snaží zbavit některých domovů důchodců, které zřizuje. V tomto smyslu oslovil 
hejtmanův náměstek Svatomír Recman třináct vytipovaných obcí, mezi kterými jsou i Opava, Hlučín, Vítkov, 
Budišov nad Budišovkou a Kyjovice. Nabídl jim možnost převzít veřejný závazek za tyto sociální služby na svém 
území. "Příležitost, která se obcím možností převodu zřizovatelských funkcí otevírá, je jedinečná a neopakovatelná. 
Péči o své občany navíc ukládá obcím zákon jako povinnost," komentuje možnost převzít zřizovatelské funkce 
Svatomír Recman.  
Obce, kterých se záležitost týká, to však vidí trochu jinak a postupují obezřetně. Informaci o krajské nabídce 
dostanou zastupitelé Budišova nad Budišovkou teď na vědomí a rozhodovat o ní budou na svém srpnovém jednání. 
Budova, ve kterém domov důchodců sídlí, patří městu. "Provoz by snad až tak nákladný nebyl, ale horší je to s 
nutnými investicemi, které by naši pokladnu zatížit mohly," připouští starosta Rostislav Kyncl. Podobný názor 
zastává i vítkovský starosta Pavel Smolka. "Výhledově by nám zřizování domova důchodců peníze z městského 
rozpočtu asi odčerpávalo. Dalším problémem je zbytečně velká kapacita tohoto sociálního zařízení pro naše 
občany," míní Pavel Smolka. V současnosti radní zjišťují všechny dostupné informace, podle kterých by pak 
zastupitelé mohli o celé záležitosti kvalifikovaně rozhodnout. Hlučínské zastupitelstvo se ještě před rozhodováním 
zúčastní vysvětlujícího semináře se zástupci kraje. "Na jedné straně jsou tu roční náklady, které by neslo město ze 
svého rozpočtu a nebyly by nízké. Na druhé existuje povinnost města postarat se o své občany, kterou nařizuje 
zákon," konstatuje starosta Pavol Kubuš. Malá obec Kyjovice má domov důchodců umístěný přímo v objektu 
zámku. "V první fázi by šlo o zámecký park a v další bude na programu jednání samotný domov," říká starosta 
Ctibor Vajda. Převážná většina klientů tohoto domova pochází z celého Moravskoslezského kraje. Opava byla 
vyzvaná ke sdělení stanoviska do konce října. "Město teď provádí analýzu a zvažuje všechna možná hlediska 
převodu. Zabývá se také finančními náklady, které by s tímto byly spojeny," sděluje mluvčí opavského magistrátu 
Lada Dobrovolná.  
 
(JITKA HRUŠKOVÁ)  
 
---  
 
Město Opava teď provádí analýzu a zvažuje všechna možná hlediska převodu. mluvčí opavského magistrátu Lada 
Dobrovolná  
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Podpora procesů v sociálních službách 
 
V dubnovém vydání časopisu Sociální služby jsme na straně 36 a 37 psali o individuálním projektu 
MPSV "Podpora procesů v sociálních službách" a představili vám jeho 12 klíčových aktivit. V tomto 
čísle vám přinášíme další informace.  
 
"MPSV v blízké budoucnosti čeká několik zásadních úkolů při reformě oblasti sociálních služeb. Pro 
úspěšné splnění těchto úkolů je potřebné pracovat s přesnými informacemi, které věrně vypovídají o 
procesech celého systému," říká vedoucí projektu a současně vedoucí oddělení koncepce sociálních 
služeb MPSV Mgr. Petr Hanuš.  
Celkový rozpočet projektu financovaného z prostředků OP LZZ a státního rozpočtu činí 76 824 480 Kč. 
Jde o projekt naprosto ojedinělý, jehož cílem je posbírat cenná data a informace a zajistit, aby se 
využily v sociálních službách od úrovně koncepce jejich financování až po úroveň jejich každodenního 
poskytování. Hlavním cílem projektu pak je podpořit dostupnost sociálních služeb vůči jejich 
uživatelům prostřednictvím efektivního a transparentního prostředí řízení, distribuce a monitoringu 
finančních prostředků z veřejných rozpočtů do sociálních služeb.  
"Projekt přináší potřebné zázemí pro získání a zpracování požadovaných údajů. Je zárukou, že 
přicházející změny nejsou dělány tzv. od zeleného stolu, ale s praktickou znalostí této oblasti," 
vysvětluje Hanuš, který v uplynulých dnech převzal vedení celého odboru soc. služeb a začleňování 
MPSV.  
"Sbíráme data, spolupracujeme se špičkovými odborníky, využíváme informace od základu. Nejde o 
to, vymyslet nějakou konkrétní akci a dosadit do ní existující a fungující sociální služby. Jde o 
identifikování potřeb lidí v nepříznivé sociální situaci a těmto potřebám přizpůsobit sociální systém," 
říká koordinátorka projektu Veronika Prajerová. "Projekt samozřejmě zasáhne do změny struktury 
sociálních služeb v České republice, ale směrem odzdola," dodává Prajerová. Dílčí aktivitou k naplnění 
hlavního cíle je zpracování právních studií v oblasti financování sociálních služeb v kontextu služeb v 



 

30. 6. 2011  1. 6. – 30. 6.  Strana 33/77 

obecném zájmu, a to zejména z pohledu práva evropských společenství, včetně analýzy dopadů 
variant legislativní úpravy zvoleného systému financování sociálních služeb; další aktivitou je např. 
identifikace a vyhodnocování problematických sociálních jevů a vlivu sociálních služeb na řešení 
potřeb, které z těchto jevů plynou. "V těchto oblastech se obracíme na skutečně špičkové experty, 
kteří se danými oblastmi u nás zabývají. Jednáme jak s právními kancelářemi, s fakultami předních 
českých univerzit, tak s odborníky z terénu. Všude jsme se zatím setkali se zájmem, což znamená, že 
výsledky naší práce budou skutečně na vysoké odborné úrovni," říká Prajerová.  
Během realizace projektu budou popsány potřeby vyplývající z identifikovaných sociálních jevů a 
zdroje pro jejich řešení, včetně jejich analytického sledování a multidisciplinární spolupráce. V rámci 
projektu budou vytvořeny i tzv. karty sociálních služeb, které budou obsahovat jak definice, bližší 
popisy jednotlivých služeb a jejich intervencí, tak další kvalitativní a kvantitativní kritéria jednotlivých 
služeb. Tyto karty jsou vnímány veřejností poněkud negativně, ale není k tomu důvod. "Máme zhruba 
šedesát přímých spolupracovníků, kteří se budou snažit nám pomoci najít optimální systém. Pokud se 
nám to podaří, a já věřím, že ano, tak tím zefektivníme celý sociální systém České republiky. 
Posuneme ho o dva stupně výš," říká vedoucí aktivity zaměřené na vytvoření karet sociálních služeb 
Ing. Michaela Wicky.  
Projekt se zabývá taktéž procesem plánování dostupnosti a síťováním sociálních služeb a především 
nastavením systému efektivní distribuce finančních prostředků poskytovatelům sociálních služeb. V 
neposlední řadě je projekt zaměřen i na podpůrné aktivity, mezi něž patří technická podpora 
sledovaných jevů a finančních prostředků a podpora procesů, legislativních změn a metodické činnosti 
MPSV zaměřená na strukturální změny v systému sociálních služeb. MPSV se pomocí projektu snaží 
pro poskytovatele, uživatele, kraje a další zainteresované subjekty vytvořit ideální podmínky. Na jejich 
základě vznikne optimální systém fungování sociálních služeb.  
Doposud nejvíce rozvinutou aktivitou projektu je aktivita číslo 5 s názvem "Plánování dostupnosti 
sociálních služeb a efektivní distribuce finančních prostředků na jejich zajištění". Vedoucí projektu 
PhDr. Jakub Čtvrtník, MBA, však varuje před přílišným spěchem. "Musíme být připraveni, ale 
nemůžeme rozvíjet data a sbírat informace a navrhovat další dění, aniž bychom měli výsledky aktivity 
číslo jedna a šest," varuje Čtvrtník, který zastupuje společnost QQT, s. r. o., která celou aktivitu č. 5 
vede. Jejím hlavním cílem je totiž provázat rozhodování o finančních prostředcích na zajištění 
sociálních služeb na úrovni územních samospráv a na národní úrovni s procesy plánování dostupnosti 
těchto služeb. V tomto úsilí by měly pomoci vytvářené střednědobé plány na poli krajů a Střednědobý 
národní plán rozvoje sociálního plánu na úrovni MPSV. "Jsme na úplném začátku. Sbíráme analytické 
podklady a data. První část dat získáme koncem května od vítěze výběrového řízení – společnosti GI 
projekt, o. p. s. A nad nimi budeme diskutovat např. s partnery projektu, krajskými úředníky, tak i 
následně v druhé půli června na expertním kulatém stole, který uspořádáme spolu s našimi odborníky 
v Praze. Potom budeme společně se zapojenými experty více pracovat s prvními získanými daty. 
Hlavním naším úkolem je v podstatě najít optimální účelný a přesný způsob plánování financování 
služeb v daném kraji či obci a to transparentní formou. Součástí celého programu je i síťování na 
místní úrovni. Respektive jde o kritéria zařazování poskytovatele sociálních služeb do regionální 
sociální sítě. Jedná se např. o vyhodnocení možných variant přístupu k síťování sociálních služeb na 
konkrétním území s ohledem na ekonomické aspekty existující kapacity sociálních služeb a jejich 
využití, na potřeby osob a specifika jednotlivých krajů či oblastí. V projektu jde především o to, najít 
systémové, koordinační a metodologické prostředí pro zvládnutí a vytváření jak samotných plánů 
rozvoje sociálních služeb na krajské či obecní úrovni z hlediska jejich skladebnosti, tak i pro zajištění 
transparentního finančního plánování sociálních služeb zejména jednotlivých krajů a MPSV České 
republiky."  
 
(Tomáš Strnad, PR manažer MPSV, (redakčně upraveno))  
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Zákon o dlouhodobé péči 
 
Pojem dlouhodobá péče  
 
Dlouhodobou péči definujeme jako péči o osoby, které vyžadují zdravotní a sociální péči a jsou závislé 
na pomoci v některých ze základních sebeobslužných aktivit. Spektrum služeb (zdravotních a 
sociálních) tedy potřebují lidé, kteří mají omezenou soběstačnost zejména v základních 
sebeobslužných aktivitách a tento stav je setrvalý; může být způsoben jednak chronickými 
onemocněními, jednak může být důsledkem zdravotního postižení, ať již tělesného nebo duševního.  
Hlavní ideou celého snažení o zavedení systému poskytování služeb dlouhodobé péče do praxe je 
umožnit lidem setrvávat v jejich přirozeném prostředí (doma) a v nezbytných případech jim dle jejich 
sociálních a zdravotních potřeb poskytovat péči v prostředí institucionálním. Tento systém také 
zároveň předpokládá vytvoření podmínek pro rodinné příslušníky a osoby, které pečují o své blízké.  
 
Příprava zákona o dlouhodobé péči  
 
Ministerstvo práce a sociálních věcí připravilo ve spolupráci s Ministerstvem zdravotnictví České 
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republiky věcný záměr zákona o dlouhodobé péči. Cílem návrhu tohoto zákona je uplatňování principů 
ekvity1 v poskytování zdravotních a sociálních služeb.  
K projednání základních principů a přístupů k systému dlouhodobé péče byl ministrem práce a 
sociálních věcí v roce 2009 ustanoven expertní panel, který je složen z odborníků působících v oblasti 
sociálních a zdravotních služeb, ze zástupců obcí, krajů, poslanecké sněmovny, zdravotních 
pojišťoven, nevládních neziskových organizací poskytujících sociální a zdravotní služby a věcně 
příslušných ministerstev. Na doporučení a výstupy z tohoto panelu navázala expertní pracovní skupina 
zástupců obou ministerstev, která připravila návrh věcného záměru zákona o dlouhodobé péči.  
Ve vzájemné součinnosti na MPSV pracují expertní týmy, které vytvářejí podklady pro metodické 
zajištění připravovaného zákona a zároveň ověřují v praxi navrhované změny, např. nový systém 
hodnocení zdravotních a sociálních potřeb klientů, budoucnost financování systému atd.  
Základními stavebnými kameny přípravy zákona o dlouhodobé péči jsou dlouholeté odborné diskuse 
nad nedostatečnou koordinací sociálně zdravotní péče v České republice, řešení otázky spravedlivé 
alokace zdrojů do zdravotního a sociálního systému, uplatnění kvalifi kovaných nelékařských 
pracovníků a sociálních pracovníků, kteří v současné době mají svou odbornou přípravu na povolání 
vedenu v rámci vysokých škol, a mohou tedy některé činnosti vykonávat bez odborného dohledu 
(zákon č. 96/2004 Sb., v platném znění, zákon č. 108/2006 Sb., v platném znění, Koncepce 
ošetřovatelství z roku 2004), na trhu práce. Mezi další stavební kameny, které podporují dlouhodobou 
péči, patří vytvoření nového specializačního oboru, medicíny dlouhodobé péče. V současné době se 
připravuje restrukturalizace akutní lůžkové péče ve prospěch následné, rehabilitační a dlouhodobé 
péče a příprava zákona o koordinované rehabilitaci, která ještě více procesně prováže zdravotně 
sociální péči a služby.  
 
Cíl zákona  
 
Cílem vytvoření zákona o dlouhodobé péči je vytvoření podmínek pro uplatnění principů spravedlnosti 
v oblasti zdravotních a sociálních služeb. Největší důraz je kladen na přenesení tohoto procesu na 
úroveň samosprávných územně správních celků a maximální možné uplatňování služeb dlouhodobé 
péče v přirozené komunitě. Hlavními principy navrhovaného řešení jsou zajištění kvalitních služeb 
dlouhodobé péče pro klienty a jejich účast na vytváření vhodné sítě sociálních a zdravotnických 
služeb. Musíme podporovat rozvoj služeb především na úrovni obce a zároveň podporovat 
poskytovatele těchto služeb. Celý systém dlouhodobé péče je organizován a zabezpečen z hlediska 
plánování a toku informací, aby byla zajištěna kontinuální péče o klienty, která v dnešním systému v 
některých regionech chybí. Dalšími z důležitých oblastí jsou také zajištění kontroly kvality 
poskytovaných zdravotních a sociálních služeb dle nového systému sledování kvality, sledování 
účinnosti a efektivity poskytování služeb dlouhodobé péče klientům a způsob jejich financování z 
hlediska udržitelnosti systému.  
 
Základní principy poskytování služeb dlouhodobé péče, které jsou použity v návrhu věcného záměru 
zákona  
 
Dlouhodobá péče nabízí provázanost sociálně zdravotnických služeb, které jsou vzájemně funkčně 
propojeny na úrovni obcí, odpovídají potřebám seniorů a zdravotně znevýhodněných lidí a podporují 
dostupnost sociálně zdravotní péče. Tato péče by měla být koordinována prostřednictvím sociálního 
nebo sociálně zdravotnického pracovníka ve spolupráci s komunitní sestrou. Péče je orientována na 
člověka, na jeho potřeby v jeho přirozeném životním prostředí, komunitě a obdobná komplexní centra 
služeb a poradenství poskytovatelů sociálních služeb. Návrh věcného záměru zákona podporuje 
autonomii a funkční stav zejména u seniorů a zdravotně znevýhodněných prostřednictvím podpory a 
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pomoci poskytovatelů sociálních a zdravotnických služeb, které by se měly rozvíjet zejména na 
komunitní úrovni. Zavádí multidisciplinární posouzení sociálně zdravotních potřeb klienta a nastavuje 
nový systém posuzování. Tento systém hodnocení jednak identifikuje zdravotní a sociální potřeby, ale 
také zároveň s klientem vytvoří plán služeb dle jeho potřeb. Hodnocení potřeb bude prováděno 
prostřednictvím sociálního nebo sociálně zdravotnického pracovníka, komunitní sestry, primárního a 
ošetřujícího lékaře a lékař specialisty. Návrh podporuje tzv. "sdílenou péči", tedy péči profesionálních 
pečovatelů a rodinných příslušníků, ve snaze udržet seniora nebo zdravotně znevýhodněného v jeho 
domácím prostředí. Podporuje také rozvoj terénních a ambulantních služeb, vznik nových profesí v 
komunitní péči (komunitní sestra, zdravotně sociální pracovník) nebo vznik lůžek dlouhodobé péče, 
které budou systémově provázány s následnou rehabilitační péčí ve zdravotnickém systému. V praxi 
to bude znamenat, že klient, jehož zdravotní stav po zhodnocení lékařem bude po akutní a následné 
další a rehabilitační léčbě (návrh zákona o zdravotnických službách) vyžadovat další péči, může 
kontinuálně přejít do systému dlouhodobé péče. Tato péče bude poskytována klientovi jednak na 
komunitní úrovni, ale také v pobytových službách. Na lůž-  
 
Pokračování na str. 19  
Pokračování ze str. 18  
 
kových odděleních dlouhodobé péče budou pracovat kvalifi kovaní pracovníci, kteří budou poskytovat 
ošetřovatelskou, rehabilitační a sociální péči dle nastavených standardů kvality. Využijeme 
kvalifikačního potencionálu u sociálních a nelékařských pracovníků, který umožňují současné zákony, 
a budeme uplatňovat jejich vysokou kvalifikaci v praxi. Lékařská péče bude poskytována "lege artis2" 
a dle doporučení odborných lékařských společností prostřednictvím primárního a ošetřujícího lékaře.  
 
Závěr  
 
Expertní pracovní skupina ve spolupráci s odbornými pracovními týmy si daly za cíl zvýšení 
dostupnosti, kvality a efektivity dlouhodobé péče bez navýšení celkových výdajů z veřejných rozpočtů. 
Toho může být dosaženo zlepšením alokace zdrojů dle sociálních a zdravotních potřeb klienta, tedy 
přerozdělením finančních prostředků na principu spravedlnosti a adresnosti, a sjednocením dnes 
odlišných podmínek ve zdravotnických a sociálních zařízeních, které přinese odbourání dosavadní 
izolace těchto systémů a umožní klientům a jejich blízkým více alternativ k zajištění dlouhodobé péče. 
Subsystém dlouhodobé péče bude začleněn do sociálního a zdravotního systému, který bude 
navazovat na systém koordinované péče připravovaný ve spolupráci s ministerstvem zdravotnictví. 
Příprava věcného záměru zákona vychází ze základních principů, které byly popsány v publikaci 
"Diskusní materiál k východiskům dlouhodobé péče v České republice". Tato publikace je umístěna na 
webu Ministerstva práce a sociálních věcí a je otevřeným dokumentem k diskusi a přijímání dalších 
námětů.  
 
(Mgr. Monika Válková, doc. MUDr. Iva Holmerová, Ph.D., Mgr. Tomáš Roubal, (redakčně upraveno)  
 
---  
 
Zdroje HOLMEROVÁ, I. – KOREJSOVÁ, M. – VÁLKOVÁ, M. Diskusní materiál k východiskům long-term-
care v České republice, Praha: MPSV, 2009  
 
---  
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1 Morální měřítko pro použitelnost právních norem (pozn. red.)  
2 Podle pravidel vědy, odborně správně (pozn. red.)  
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Dlouhodobá péče - minulost, současnost a pohled do budoucnosti 
 
Stárnutí populace je fenoménem, který charakterizuje současný demografický vývoj ve všech 
vyspělých ekonomikách včetně České republiky. Stárneme v důsledku prodlužování lidského života, 
přesto se na fenomén stárnutí díváme s obavami a máme tendenci propadat panice, v tomto případě 
panice demografické. Poukazujeme na neudržitelnost důchodových a dalších systémů včetně systému 
zdravotního a sociální péče.  
 
To je však jen jeden z úhlů pohledu. Druhým úhlem pohledu je přehlížení tohoto fenoménu i potřeby 
se jím zabývat na úrovni veřejné politiky a organizace služeb. Stárnutí populace bude probíhat jak u 
nás, tak v Evropě, a to velmi rychlým tempem. Stárnutí se bude týkat nejen populace jako takové, ale 
zejména populace seniorů, kdy bude narůstat skupina tzv. velmi starých (old old), tedy lidí 80letých a 
starších, kteří mají své specifické potřeby. Nárůst bude do roku 2040 v zemích "Evropské patnáctky" 
znamenat zvýšení ze současných 4,4 % na 9,4 %, tedy o 5 %. V nově přistoupivších zemích se bude 
jednat o nárůst ze současných 2,8 % v průměru na 8,4 % v roce 2040, což je nárůst o 5,6 %. Česká 
republika bude patřit mezi země s nejrychleji stárnoucí populací. Predikovaný nárůst populace je 
znázorněn na grafu č. 1.  
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Historie v poskytování péče o staré a nemocné  
 
Pokud se chceme zabývat současným zdravotním a sociálním systémem v naší společnosti, musíme se 
podívat hlouběji do minulosti, neboť současná péče o seniory vychází z antropologického vývoje 
solidarity, která ovlivnila současnou politiku péče o stárnoucí a staré občany v našem státě. Solidarita 
je výrazem lidského porozumění a vzájemné pospolitosti mezi lidmi. Významně podporuje vzájemnou 
soudržnost ve společnosti na základě svobodné vůle lidí a ochoty podřizovat se širším zájmům 
společnosti. Solidarita je jednou z nejstarších etických hodnot; má své kořeny již v tradičních 
společnostech.  
Solidarita se mezi lidmi vyvíjela po dlouhá tisíciletí a má své kořeny v solidaritě rodové, která byla 
založena na společném úsilí o přežití lidí uvnitř rodu. Hlavním ochráncem byl náčelník rodu nebo 
kmenu, který rovnoměrně rozděloval potravu mezi jeho členy. Samozřejmostí bylo starat se o děti, ale 
také o staré členy.  
Po rozpadu rodových systémů se uplatňuje paternalistický model solidarity, který je založen na 
systému dělby práce a přídělového systému pro všechny lidi uvnitř společnosti. Tento systém 
solidarity je popisován za vlády krále Chammurapiho v 18. st. př. n. l.; měl hlavní funkci v tlumení 
sociálního napětí mezi lidmi (3., str. 34).  
O počátcích solidarity můžeme mluvit již za života Platóna ve městě Athény. Platón ve svém díle 
Politea (dokonalá společnost) říká, že se má stát starat o nedospělé děti formou rodiny a nemocným 
lidem má být poskytnuta lékařská péče. Dalším významným myslitelem této doby byl Aristoteles, 
který ovlivnil svými názory Řeky, aby pomáhali chudým a nemocným lidem.  
Velký význam pro vývoj solidarity má křesťanství, které klade před lidstvo novou absolutní hodnotu, 
věčný život. Ten relativizoval hodnoty zdraví, moci a bohatství. Z učení Ježíšova vznikl základ pro 
filantropii, která je založena především na dobrovolné činnosti a sousedské výpomoci. Křesťanství z 
judaismu přejalo jako etický kodex "Desatero božích přikázání", které vymezuje základní hodnoty a 
mezilidské vztahy. V období od 15. až do 18. století byla filantropie křesťanství přenesena na šlechtu a 
obce, které měly za povinnost starat se o chudé a nemocné lidi. Vznikají například špitály a hospice, a 
to jak církevní, tak i světské.  
Dalším významným mezníkem pro vývoj solidarity bylo období osvícenství 18.století, které přineslo do 
společnosti lidí obnovený pohled na staré občany jako na moudré bytosti, které mají životní 
zkušenosti. V tomto období však solidarita spočívala pouze v tom, že byla poskytována "střecha nad 
hlavou a dosloužení ke smrti".  
V 19. století nastal velký posun v mezigenerační solidaritě, která zajišťovala starým lidem na venkově 
"výměnek", kde mohli dožít svůj život, a jejich dětem stanovila povinnost se o ně starat. Bylo zcela 
společensky nepřípustné, aby děti svoje rodiče "odkládaly" do starobinců. Živelně a neorganizovaně 
také vznikaly různé spolky, které podporovaly zejména místní solidaritu o opuštěné a ovdovělé ženy.  
Filozofický základ solidarity položil August Comte, který označil přerozdělování jako přirozený proces 
ve společnosti, který vytváří solidaritu mezi lidmi (3., str. 48).  
Koncepce institucionalizované solidarity vznikla v 18. a 19. století v Anglii, kdy byl vytvořen první 
koncept sociálního pojištění "Friendly societies". Tyto spolky se v roce 1911 staly prvními no-  
 
Pokračování na str. 17  
Pokračování ze str. 16  
 
siteli státního nemocenského pojištění. Ve Francii se o institucionalizaci zasloužily podpůrné dělnické 
spolky.  
Druhou cestou vývoje tohoto typu solidarity je vznik povinného sociálně zdravotního pojištění. Za jeho 
zakladatele je považován Otto von Bismarck, německý kancléř 19. století, který zavedl sociální 
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pojištění pro široké vrstvy obyvatelstva. Mezi hlavní prvky institucionalizované solidarity patří, že stát 
vytváří instituce zajišťující a poskytující sociální nebo zdravotní péči a každý občan se musí této 
solidarity účastnit. Povinnost přispívat finanční částkou má občan a zaměstnavatel. Výhodou této 
solidarity je, že každý občan získává na dávky sociální či zdravotní pomoci určité právo a podmínky 
poskytnutí této pomoci jsou předem definované.  
 
Současnost a budoucnost v poskytování dlouhodobé sociálně zdravotní péče  
 
Geriatrie a dlouhodobá péče byla jako lékařský obor v nedávné minulosti dosti zanedbávána a stála až 
na okraji spektra poskytované péče. Vždy bylo konstatováno, že se jedná o velký problém, který je 
nutné řešit, avšak v praxi žádný významný pozitivní posun v této oblasti nenastal. Proč řešit 
současnou situaci? Jaké jsou hlavní problémy v současné praxi poskytování zdravotně sociálních 
služeb?  
- Nerovnováha v rozsahu a struktuře poskytování zdravotně sociálních služeb v jednotlivých krajích.  
- Současná "síť služeb" nenaplňuje dostatečně principy dostupnosti, spravedlivého přístupu, práva na 
zdraví.  
- Není dostatečný rozvoj terénních a ambulantních sociálně zdravotních služeb.  
- Rozsah a síť služeb není dostatečně flexibilní a nepřipravuje se na progresivní nárůst počtu 
obyvatelstva ve věku 65+ tak, aby byly naplňovány závěry a doporučení Evropské unie pro tuto 
oblast.  
- Nereflektuje dostatečně současný trend péče v geriatrii a gerontologii.  
- Současný způsob odděleného financování sociální a zdravotní péče je v případě realizace dlouhodobé 
péče typu "long-term care" neefektivní a časově neprovázaný; naprosto chybí třetí zdroj financování – 
klient.  
- Chybí legislativní zakotvení tohoto typu péče, včetně prováděcích předpisů – nutnost novelizace 
stávajících legislativních předpisů pro tuto oblast.  
Petr Nečas během svého působení na postu ministra práce a sociálních věcí ustanovil za účelem 
koncepčního jednotného řešení této problematiky mezirezortní expertní panel pro dlouhodobou péči 
složený z odborníků působících v oblasti sociálních a zdravotních služeb, ze zástupců obcí, krajů, 
poslanecké sněmovny, zdravotních pojišťoven, nevládních neziskových organizací poskytujících 
sociální a zdravotní služby a věcně příslušných ministerstev. Jako hlavní cíle expertního panelu bylo 
stanoveno: - Zpracovat koncepci rozvoje systému zdravotních a sociálních služeb v modelu 
dlouhodobé péče – "long-term care" (LTC).  
- Zpracovat důvodovou zprávu k změně legislativy, která bude reflektovat zvýšenou provázanost 
zdravotní a sociální péče.  
- Navrhnout nový, vícezdrojový způsob financování modelu dlouhodobé péče v sociálních a 
zdravotních službách tak, aby byl systém nejen výkonný, se vzájemně na sebe navazujícími službami 
všech typů, ale zároveň efektivní v cíleném a adresném vynakládání finančních prostředků.  
 
(Mgr. Monika Válková, doc. MUDr. Iva Holmerová, Ph.D., Ing. Marie Korejsová, (redakčně upraveno)  
 
---  
 
graf č. 1  
Procentuální nárůst obyvatelstva seniorského věku v horizontu r. 2002 – 2065  
Očekávané procento seniorů vybraných věkových skupin 2003-2065 v porovnání s rokem 2002  
Boris Burcin, Tomáš Kučera, Katedra demografi e a geodemografi e PřF UK Praha, 2003  
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v Kongresovém centru Praha  
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Již 140 vedoucích pracovníků bylo proškoleno v rámci pilotního ověření evropského vzdělávání pro 
vedoucí pracovníky. Projekt "Vzdělávání managementu pobytových zařízení sociálních služeb" má za 
cíl podporovat a podílet se na zvyšování kvality řízení pobytových zařízení v souladu s evropskými 
standardy pomocí odborného vzdělávání vedoucích pracovníků. Projekt je realizován v období od 
června 2010 do ledna 2012 a je vedený pod č. j. CZ.1.04/3.1.03/45.00155.  
V rámci 9 tematických modulů v rozsahu 600 výukových hodin a e-learningu bylo již proškoleno 
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celkem 140 účastníků ve 12 kurzech. Semináře se konají ve třech krajích: Jihočeském (G-centrum 
Tábor), Moravskoslezském (Domov pro seniory Slunečnice) a Ústeckém (Domov pro seniory Severní 
Terasa Ústí nad Labem). Moduly zpracované vybranými lektory obsahují odborná témata z oblasti 
řízení a provozu pobytových zařízení dlouhodobé péče, finančního managementu, managementu 
kvality, marketingu, sociální a zdravotní péče, stravování v pobytových zařízeních či měkkých 
dovedností. Zájemci si mohou vybrat jakýkoliv modul, není nutné absolvovat celý šestsethodinový 
program.  
Po zapracování doporučení a námětů ze stran účastníků a lektorů APSS ČR připraví konečnou verzi k 
akreditaci u Ministerstva práce a sociálních věcí a následně i u evropské asociace EDE. Po skončení 
projektu bude vzdělávací program realizován v průběhu dvouletého cyklu v několika školicích 
střediscích po celé České republice.  
 
(Ing. Bc. Alice Švehlová, výkonná ředitelka APSS ČR)  
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Konference Dlouhodobá péče v České republice 
 
Pod záštitou ministra práce a sociálních věcí Jaromíra Drábka se v úterý 24. května konala v 
Kongresovém centru Praha odborná konference Asociace poskytovatelů sociálních služeb ČR (APSS 
ČR) na téma Dlouhodobá péče v České republice.  
Setkání pro více jak pět set účastníků z řad odborníků, představitelů státní správy a zástupců 
zřizovatelů a poskytovatelů sociálních služeb zahájil prezident APSS ČR Jiří Horecký, který na úvod 
krátce přiblížil otázku přípravy nového zákona o dlouhodobé péči a problematického rozložení 
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finančních toků v resortech spravovaných Ministerstvem zdravotnictví ČR a Ministerstvem práce a 
sociálních věcí.  
První odborný příspěvek patřil Jaromíru Drábkovi, který konstatoval úskalí vyplývající z dlouhodobého 
neřešení absence prolínání obou resortů, které se sice rychle rozvíjejí, ovšem bez vzájemné synergie. 
Vzhledem k rychlému stárnutí populace a z toho vyplývajících problémů již nelze s potřebnými kroky 
otálet. V těchto dnech je finalizována příprava nového zákona o dlouhodobé péči, na které obě 
ministerstva společně s dalšími partnery úzce spolupracují a jednotlivé body připomínkují a schvalují.  
Vyjádřil přesvědčení, že tato spolupráce povede k zbourání stávajících hranic mezi sociální a zdravotní 
oblastí. Poté se slova ujal ministr zdravotnictví Leoš Heger. Hovořil o nejasném rozdělení zdravotní 
péče a péče vedoucí ke kompenzaci nedostatečné soběstačnosti.  
Nově navrhované řešení v podobě zákona o dlouhodobé péči naopak striktní oddělení zdravotní a 
sociální péče definovat nepotřebuje a stává se jakýmsi přechodníkem a pojítkem mezi oběma 
oblastmi.  
Věnoval se také velkým rozdílům mezi těmito segmenty z hlediska financování. Poukázal na fakt, že 
úhrady zdravotních pojišťoven za lůžko v léčebnách dlouhodobě nemocných či v následné péči jsou 
více jak 15x vyšší oproti úhradám za lůžko v pobytových zařízeních sociálních služeb (v případě osob 
ve 3. stupni příspěvku na péči). Tento nepoměr je v sociálních službách kompenzován výrazně vyššími 
dotacemi (6000 Kč v sociálních zařízeních oproti cca 1000 Kč v zařízeních zdravotnických) a vyššími 
platbami od uživatelů těchto služeb oproti platbám pacientů. Nový zákon o dlouhodobé péči by měl 
přinést v této oblasti narovnání a stanovit nárokovost dlouhodobé péče, její rozsah, způsob registrace 
poskytovatelů, personální, materiální a technické požadavky, zdroje financování a jejich proporce a 
institucionální zodpovědnost. Dlouhodobá péče se podle  
 
Pokračování na str. 13  
Pokračování ze str. 12  
 
odhadů týká cca 30 000 uživatelů služeb v sociálních zařízeních, 30 000 pacientů zařízení 
zdravotnických a 110 000 osob užívajících služby terénní. V rámci následné diskuse Heger hovořil o 
plánovaném zvýšení kompetencí nelékařských zdravotnických pracovníků a reagoval i na další 
připomínky a dotazy účastníků související s nespravedlivým financováním v zdravotnických a 
sociálních zařízeních. V dalším odborném příspěvku hovořila Iva Holmerová, předsedkyně České 
gerontologické a geriatrické společnosti, o medicínských aspektech dlouhodobé péče pro seniory, 
kterou definovala jako komplex zdravotnických, sociálních aj.služeb, které potřebují lidé se sníženou 
soběstačností, a to zejména v základních sebeobslužných aktivitách. 80 % z nich přijímá péči v rámci 
rodiny, které nesou 53 % potřebných nákladů. Dlouhodobá péče by podle jejího názoru měla být 
propojením zdravotních a sociálních služeb, nikoliv třetí oblastí ustanovenou vedle oněch dvou již 
existujících. Hovořila také o problematické dostupnosti zdravotní péče pro obyvatele domovů pro 
seniory a domovů se zvláštním režimem a upozornila i na nedostatečné personální obsazení těchto 
zařízení, jež neodpovídá stále náročnější klientele. Poukázala na úskalí stávajícího právního rámce, 
který nereflektuje povahu onemocnění uživatelů sociálních služeb (např. neschopnost klientů 
porozumět smlouvě či nedostatečné řešení otázky zodpovědnosti v souvislosti s neomezováním 
pacientů/klientů v pohybu či s užíváním léků). Zásadní problém vidí mj. i v přeexponování 
administrativy či v propastném rozdílu mezi úrovní akutní a následné péče ve zdravotnických 
zařízeních. Uvedla, že pro odborné zajištění dlouhodobé péče je velmi důležité postavení sester a 
konziliářů (psychiatrů, geriatrů), rozvoj medicíny dlouhodobé péče jako nového oboru nebo rozšíření 
institutu "medical director" (lékař, který se spolu s managementem podílí na zvyšování kvality 
dlouhodobé péče).  
Dalším řečníkem byl předseda Svazu měst a obcí ČR a poslanec Evropského parlamentu Oldřich 
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Vlasák. Uvedl, že žádná smysluplná koncepce sociální péče není myslitelná bez spolupráce s městy a 
obcemi. Ty podle současné legislativy bohužel nemají z hlediska samostatné působnosti v této oblasti 
žádné povinnosti. SMO ČR se nebrání diskuzi o nových kompetencích měst a obcí, je však nutné je 
provázat s financováním. Svaz bude podporovat změny systému uplatňující princip subsidiarity, 
vedoucí k úsporám veřejných finančních prostředků, omezující byrokracii a v konečném důsledku 
užitečné především občanům. Ředitel VZP Pavel Horák ve svém příspěvku hovořil o problematice 
dlouhodobé péče z hlediska zdravotních pojišťoven. Ty uhradí za zdravotní péči v pobytových 
zařízeních sociálních služeb cca jednu miliardu ročně. Hovořil o nesystémovosti úhrad v léčebnách 
dlouhodobě nemocných a v psychiatrických léčebnách na straně jedné a v domovech pro seniory a 
domovech se zvláštním režimem na straně druhé i o rozdílu mezi jednozdrojovým financováním 
zdravotnických zařízení a vícezdrojovým v sociálních službách. Zmínil problém skryté sociální péče na 
lůžkách zdravotnických zařízení či problematiku přechodu úhrad kompenzačních pomůcek z resortu 
MPSV na zdravotní pojišťovny v roce 1992. Upozornil, že vyvedení dlouhodobé péče samostatným 
zákonem z veřejného zdravotního pojišťění není dle mínění pojišťoven v souladu s článkem 31 Listiny 
základních práv a svobod. O porušení práv hovořil také v souvislosti s odebíráním příspěvků na péči či 
přerušováním řízení o jeho přiznání v průběhu hospitalizací. Pokud jde o dlouhodobou péči, navrhuje 
vrátit se k jejímu původnímu rozsahu (ústavní pobytové služby o cca 15 000 klientech) a využít 
transformaci části lůžek zdravotnických zařízení v rámci zdravotnické reformy. Upozornil na značně 
obtížnou definovatelnost skupiny příjemců dlouhodobé péče, nemožnost  
 
Pokračování na str. 14  
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dobře finančně oddělit dlouhodobou péči od běžné péče o chronicky nemocné a na nutnost rozšířit péči 
v rámci terénních a ambulantních služeb.  
Videoprezentace Milana Cabrnocha, poslance Evropského parlamentu, se týkala dlouhodobé péče z 
hlediska dokumentů EU. Za alarmující označil skutečnost, že v EU je pouze 37 % dlouhodobé péče 
poskytováno v domácím prostředí občanů. Usnesení Evropského parlamentu o dlouhodobé péči se 
proto týká mj.podpory rodinné péče, ambulantních a terénních služeb či neformálních pečovatelů a 
také potřebného rozvoje komunikačních technologií. Hovořil také o potřebě odstranit resortismus, tedy 
rozdělení služeb na zdravotní a sociální, i o nutnosti změn ve financování dlouhodobé péče v EU, na 
kterém se kromě státu musí podílet více také obce, rodiny i samotní uživatelé.  
Ředitel Výzkumného ústavu práce a sociálních věcí Ladislav Průša seznámil účastníky konference s 
údaji o vybavenosti jednotlivých okresů a krajů místy pro uživatele dlouhodobé péče, o dostupnosti s 
ní souvisejících služeb a se závěry, které z těchto dat vyplývají. Ty mj. potvrzují, že dostupnost služeb 
se zhoršuje se vzdáleností od center a nejhorší je na hranicích krajů. Upozornil, že současné evropské 
trendy spočívající v příklonu k poskytování péče v přirozeném prostředí uživatelů jsou v České 
republice zatím pouze okrajovou záležitostí. V porovnání s jinými státy EU se sice nepotvrzuje 
domněnka o vyšším podílu uživatelů pobytových sociálních služeb v ČR, výrazně však u nás pokulhává 
využívání služeb terénních. Dále hovořil o vývoji struktury obyvatelstva z hlediska věku. Do roku 2065 
je očekáván 2–3násobný nárůst počtu obyvatel ve vyšších věkových kategoriích (tj. předpokládaných 
příjemců dlouhodobé péče). Nárůst vykazuje také podíl příjemců příspěvku na péči ve 3. a 4. stupni 
závislosti oproti příjemcům v prvních dvou stupních.  
Petr Hanuš, zastupující ředitel odboru sociálních služeb a sociálního začleňování MPSV, uvedl, že 
legislativní úprava dlouhodobé péče by měla být účinná od 1. 1. 2013. Dále především korigoval a 
doplňoval prezentace a výroky předchozích řečníků. Upozornil, že v rozporu s některými tvrzeními 
není příspěvek na péči určen jen na nákup sociálních služeb, ale i pro neformální pečující. Zdůraznil 
také, že je mylné chápat problematiku dlouhodobé péče a jejího financování optikou MY a ONI 
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(sociální a zdravotní resort) a měla by být vnímána jako společná záležitost. Za MPSV na konferenci 
vystoupili také Monika Válková, poradkyně ministra práce a sociálních věcí, která hovořila o 
dostupnosti dlouhodobé péče v krajích a účastníkům nabídla řadu statistických dat, a Michael Viereckl, 
ředitel projektu Optimalizace sítě zdravotních a sociálních služeb MPSV, který tento projekt představil. 
Jeho výstupem je analýza současného stavu sítě zdravotních a sociálních služeb, parametry jejich 
dostupnosti a kvality, nástroje regulace, registry sítě těchto služeb a jejich generely, které budou 
definovat žádoucí podobu sítě. Eduard Kaplan, ředitel Domova důchodců Roudnice nad Labem, ve 
svém příspěvku koncipovaném z pohledu poskytovatele sociálních služeb konstatoval, že přes veškeré 
výhrady je příprava zákona o dlouhodobé péči pozitivním krokem. Je ovšem pravdou, že zatím je jeho 
podoba stále značně mlhavá. Dále kritizoval některé přístupy VZP, která např. na jednu stranu 
toleruje zneužívání značných finančních prostředků ve zdravotnických zařízeních (cca šest miliard) a 
současně velmi přísně přistupuje k financování zdravotní péče v zařízeních sociálních služeb.  
Předseda představenstva občanského sdružení Opora Libor Svět se věnoval domácí zdravotní péči, 
která má v našem systému nezastupitelné místo od roku 1992. Uvedl však, že mnohá očekávání s ní 
spojená nebyla naplněna. Ta spočívala např. v zkrácení pobytu v lůžkovém zdravotnickém zařízení, v 
orientaci na náročnější pacienty, v podpoře rozvoje jednodenních výkonů a v poskytnutí levnější a 
psychicky méně náročné alternativy k pobytu v lůžkových zdravotnických zařízeních.  
Petr Fiala, místopředseda Asociace českých a moravských nemocnic, v souvislosti se zneužíváním 
finančních prostředků ve zdravotnictví a sociálních službách poněkud skepticky konstatoval, že v 
českých podmínkách je zjevně dovoleno vše a zřejmě není síla, která by to dokázala změnit. Vyjádřil 
rozčarování z nenaplněných očekávání týkajících se sociálních lůžek ve zdravotnických zařízeních a 
obavy, aby obdobné zklamání nepřinesl také zákon o dlouhodobé péči. Upozornil, že nebude-li v 
systému dostatek finančních prostředků, nemůžeme dost dobře očekávat zlepšení poskytované péče, 
její dostupnosti i situace poskytovatelů sociálních služeb a jejich zaměstnanců.  
Závěrečný příspěvek konference patřil Zdeňku Pernesovi, předsedovi Rady seniorů ČR. Ocenil, že po 
letech diskusí a přesvědčování konečně dochází v naší legislativě k potřebným změnám. Polemizoval s 
údaji srovnávajícími ČR se zeměmi EU a konstatoval, že na dlouhodobou péči je u nás vydáváno 
mnohem méně finančních prostředků v poměru k HDP než v zahraničí.  
Konference Dlouhodobá péče v ČR poskytla svým účastníkům pestrý soubor přednášek a prezentací k 
jednomu z nejžhavějších témat pokrývajících resorty zdravotnictví a sociálních věcí. I přes odlišnosti v 
některých pohledech bylo zjevné, že si všichni řečníci palčivě uvědomují neserióznost a neudržitelnost 
současného systému i rizika vyplývající z očekávaných změn souvisejících se stárnutím evropské 
populace. Jistým zklamáním pro posluchače mohl být nedostatek přesnějších informací k vlastní 
podobě připravovaného zákona o dlouhodobé péči, na které si budeme muset všichni zřejmě ještě 
několik měsíců počkat. Všem, kteří se konference nemohli zúčastnit nebo by si rádi některé příspěvky 
připomenuli, APSS ČR opět nabízí k zakoupení DVD s obrazovým záznamem celé konference a s jejími 
jednotlivými prezentacemi.  
 
(Zdeněk Kašpárek, Magda Kocábová)  
 
Foto: Konferenci o dlouhodobé péči navštívilo přes pět set účastníků  
 
Foto: Ministři Jaromír Drábek a Leoš Heger. Dlouhodobá péče spojuje oba jejich rezorty.  
 
Foto: Místopředseda Asociace českých a moravských nemocnic Petr Fiala  
 
Foto: Iva Holmerová, předsedkyně České gerontologické a geriatrické společnosti  
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Foto: Prezident APSS ČR Jiří Horecký v rozhovoru s ředitelem VZP Pavlem Horákem  
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ISSN:  1212-2769 
Jazyk:  cz 
Oblast:  Regionální deníky - Olomoucký a Zlínský kraj 
Zkratka 
oblasti:  VZ 

Zkratka 
zdroje:  VZWN 

Identifikace:  VZWN20110621010000 
Čtenost-Sled.:  98000 
Klíčová slova: Sociální (3), služby (2), transformací  
Postižené v Zubří nechtějí 
 
Zubří, Zašová – Jednání o možném přemístění části obyvatel Domova pro osoby se zdravotním 
postižením v Zašové (DOZP Zašová) do nedalekého Zubří dostalo vážné trhliny.  
Lidé v Zubří s plánem nesouhlasí a tento svůj postoj vyjádřili také v petici. Mimo jiné se obávají, že 
pacienti zašovského domova mohou být svému okolí nebezpeční. Do Zubří má zamířit třiadvacet 
klientů domova v Zašové, novou adresu mají nalézt ve dvou domcích v ulicích Nad Fojtstvím a 
Rožnovská. "S transformací jsou problémy. Sice ještě nemáme oficiální výstup zuberského 
zastupitelstva, ale dá se předpokládat, že bude negativní. Výsledek se dozvíme zřejmě až po 
zářijovém zasedání zastupitelů," uvedl po včerejší informační schůzce s vedením města Zubří Jaromír 
Navrátil, ředitel příspěvkové organizace Sociální služby Vsetín, pod kterou DOZP Zašová patří. 
Starosta Zubří Jiří Randus nechtěl rozhodnutí zastupitelů předjímat.  
"Na zasedání zastupitelstva budeme věc určitě projednávat. Prozatím to vypadá tak, že v lokalitách 
Nad Fojtstvím a Rožnovská to nebude," naznačil Randus.  
Podle jeho slov záleží také na tom, jak se k rozhodnutí zastupitelstva postaví Zlínský kraj, který je 
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zřizovatelem příspěvkové organizace Sociální služby.  
Nicméně obyvatelé zmiňovaných ulic jsou jasně proti stěhování zdravotně postižených do Zubří.  
"S tímto projektem nesouhlasíme a nepřejeme si, aby se zde tyto ústavy zakládaly, byť plně chápeme 
sociální potřebu tyto ústavy zřizovat a provozovat. Rozhodli jsme se sepsat petici proti výstavbě 
ústavu pro mentálně postižené," píší na speciálně zřízených internetových stránkách iniciátoři petice. 
Na stejném webu je možné se dočíst také o důvodech, proč místní lidé se stěhováním zdravotně 
postižených nesouhlasí. Obávají se jejich nevypočitatelného chování, náladovosti.  
 
Pokračování na straně 2  
 
(MICHAL BURDA)  
 
 
Skóre:  0.83 
Název:  Postižené v Zubří... 
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Zpracováno:  21.06.2011 04:38:32 
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Odkaz:  http://www.vlp.cz/ cz/ vydavane-tituly/ regionalni-deniky/ denik-stredni-morava/ 
valassky-denik.html  
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Postižené v Zubří... 
 
Dokončení ze strany 1  
 
Podle dostupných informací se však do Zubří mají stěhovat pouze lidé s největší mírou soběstačnosti. 
"Lidé, u kterých je nutná takzvaná vysoká míra podpory, by se do Zubří nestěhovali," ujistil vedoucí 
DOZP Zašová Pavel Malík.  
O rušení DOZP v Zašové rozhodli úředníci ministerstva práce a sociálních věcí, když organizaci zařadili 
do pilotního projektu transformace pobytových zařízení sociálních služeb.  
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Snahou ministerstva je potlačit ústavní velkokapacitní služby a nahradit je jinými formami podpory a 
pomoci. "Cílem projektu je zvýšit míru sociálního začlenění těchto lidí, zlepšit kvalitu jejich života, 
naplnit jejich základní práva. Budou mít možnost větší samostatnosti, rozhodování o svém životě, 
přiblížení se k rodině a využívání veřejných služeb či větší šance zaměstnání," vyjmenovala už dříve 
priority projektu Veronika Linhartová z ministerstva práce a sociálních věcí. Budova domova v Zašové, 
umístěná v bývalém klášteře, navíc už nevyhovuje současným potřebám. "V domově máme 
velkokapacitní pokoje, přičemž na jednom z nich je deset i více lůžek, což nevyhovuje současným 
právním předpisům ani požadavkům na soukromí," popsala před časem sociální pracovnice domova 
Iva Prejzová. Stavebním zásahům do stávající stavby brání statut památkově chráněné budovy.  
 
Skóre:  0.83 
Název:  Skončil dvouletý Vzdělávací program pracovníků v sociálních službách 
Zdroj:  kariera.iHned.cz 
Datum:  27.06.2011 
Zpracováno:  28.06.2011 06:37:10 
Rubrika:  ModerniObec.iHNed.cz 
Autor:  Ivana Častvajová Bednářová 
Odkaz:  http://ModerniObec.iHNed.cz/ c1-52165010-skoncil-

dvoulety-vzdelavaci-program-pracovniku-v-socialnich-
sluzbach  

ISSN:  1213-7693 
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http://ModerniObec.iHNed.cz/c1-52165010-skoncil-dvoulety-vzdelavaci-program-pracovniku-v-socialnich-sluzbach 
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Identifikace:  ROR120110628020000 
Rozsah:  00:19:58 
Čas vysílání:  17:35:19 
Čtenost-Sled.:  653000 
Klíčová slova: sociální (5), služby (2), služba (2), službách (2), službu (2), sociálních, služeb, sociálně, 
změny  
Rozhovor s předsedou Národní rady osob se zdravotním postižením Václavem Krásou 
 
Moderátor:  
Takzvaná malá reforma zdravotnictví čeká na verdikt senátu a další reformní balík z dílny ministra Hegera má zítra 
na stole vláda. Opozice už avizovala, že se kvůli obsahu sněmovnou schválené novely, chce obrátit na Ústavní 
soud. Zdravotně postižení kvůli ní dnes vyrazili na happening před úřad, promluvit si s ministrem. Čeho se bojí? 
Začíná 20 minut Radiožurnálu.  
Pozvání přijal předseda Národní rady osob se zdravotním postižením, Václav Krása, vítejte u nás ve studiu.  
 
Host (Václav Krása, předseda Národní rady osob se zdravotním postižením):  
Dobrý den.  
 
Moderátor:  
Jako vždy je vám vážení posluchači k dispozici náš email 20minut@rozhlas.cz a také facobookové stránky pořadu, 
čekáme na vaše dotazy. Pane předsedo, před časem rada postižených protestovala i proti sociální reformě, ovšem 
v podstatě s vyšším počtem účastníků. V březnu bylo před ministerstvem práce na 3000 lidí, dnes u zdravotnictví 
něco kolem stovky, čím to?  
 
Host (Václav Krása, předseda Národní rady osob se zdravotním postižením):  
My si myslíme, že před ministerstvem práce a sociálních věcí bylo skoro 5000 lidí, ale to je jedno. Je to tak, že my 
jsme dneska nechtěli udělat velkou demonstraci, cílem bylo spíše upozornit veřejnost, ale hlavně pana ministra o 
tom, že je potřeba diskutovat s veřejností o reformách, které ministerstvo připravilo, připravuje. Naše zkušenosti 
jsou takové, že pan ministr s námi vůbec nemluví. A tak jsme přišli za ním a chtěli jsme mu říci a já doufám, že 
jsme mu i řekli, dostatečně hlasitě, že s ním chceme mluvit.  
 
Moderátor:  
Tak s ministrem Drábkem se vám po té demonstraci podařily některé dohody nad sociální reformou. Dnes s vámi 
mluvil i pan ministr Heger. Podařila se vám také nějaká dohoda?  
 
Host (Václav Krása, předseda Národní rady osob se zdravotním postižením):  
Tak tam je problém ten, že část zákonů, hlavně ten zákon o zdravotním pojištění, byl již schválen poslaneckou 
sněmovnou, jde do senátu a já si myslím, že senát jej odmítne. Poslanecká sněmovna pak...  
 
Moderátor:  
Pravděpodobně přehlasuje.  
 
Host (Václav Krása, předseda Národní rady osob se zdravotním postižením):  
Počtem poslanců přehlasuje, tam my nemáme efektivní možnost do toho legislativního procesu vstoupit, ale 
připravuje se nové otevření toho zákona o veřejném zdravotním pojištění a my chceme, aby právě do tohoto 
zákona jsme mohli uplatnit některé naše zásadní připomínky. Proto si myslíme, že je ještě čas k tomu, abychom s 
panem ministrem jednali.  
 
Moderátor:  
Pojďme se na to podívat. Vy jste před ministerstvo dotáhli postel s nápisem nadstandard. V ní ležela spokojená 
pacientka za asistence dvou sestřiček. A pak taky spacák, jako výraz standardu. Takže podle vás si po reformě 
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mám přichystat do nemocnice buď naditou peněženku nebo spacák?  
 
Host (Václav Krása, předseda Národní rady osob se zdravotním postižením):  
Tak já myslím samozřejmě ten spacák byla nadsázka. Já myslím, že tomu všichni přítomní rozuměli. Na druhou 
stranu já jsem o tom hluboce přesvědčen a nejenom já, ale řada odborníků, že reforma je vlastně o tom, aby 
pacient otevřel ve zdravotnickém zařízení peněženku. Že toto bude základní snaha a myslím si, že všechny zatím 
legislativní kroky tomu nasvědčují.  
 
Moderátor:  
Liší se podle vás nějak dopady v bodě standard, nadstandard na běžné pacienty od dopadů na lidi se zdravotním 
postižením?  
 
Host (Václav Krása, předseda Národní rady osob se zdravotním postižením):  
Tak především já bych rád chtěl říci, že my vůbec nepřijímáme myšlenku standard, nadstandard. Často je politiky a 
některými odborníky řečeno, že standard má definovat, co je hrazeno z veřejného zdravotního pojištění, ale my 
tuto věc máme definovanou v zákonu. Tak jako všechny země, které mají systém veřejného zdravotního pojištění. 
Ten standard je to, co je hrazeno z veřejného zdravotního pojištění a na to je seznam výkonů a na základě toho si 
vyúčtovávají i zdravotnická zařízení příjem z veřejného zdravotního pojištění, které služby poskytují a to, co není v 
seznamu výkonů, tak to je mimo standard a na to se má buďto člověk komerčně připojistit nebo zaplatí takovou 
věc po dohodě se zdravotnickým zařízením nějakou smluvní cenu. To je všude ve světě, takto to funguje. My tady 
hovoříme o standardu a nadstandardu a chceme definovat péči podle nákladovosti. To prostě není možné. Takto to 
nikde nefunguje. Je řečeno, co je zdravotní péče hrazená ze zdravotního pojištění a to my máme. To my jasně 
máme definováno. Já vůbec nevím, vím vlastně proč se to dělá. Opravdu je to o otevření těch peněženek. To za 
prvé. Za druhé.  
 
Moderátor:  
Promiňte, já vás v tomto bodě přeruším, protože ministr Leoš Heger argumentuje tím, že pacienti si teď za lepší 
zdravotní pomůcky nebo materiál připlácí nelegálně. Hradí navíc plnou cenu, nikoliv jen rozdíl mezi tím, co hradí 
pojišťovna a kolik stojí lepší materiál. Takže peníze pak jsou přímo do kapes lékařů, případně se podepisuje jakási 
sponzorská smlouva, aby si ten pacient zajistil lepší péči. Copak s tím se vaši klienti nesetkávají? To se přece 
netýká jen lidí bez zdravotního postižení.  
 
Host (Václav Krása, předseda Národní rady osob se zdravotním postižením):  
Já jsem nikde zatím ještě nepřiplácel za nic a myslím si, že jsem dostal velmi kvalitní zdravotnickou péči. Je to dva 
roky, co jsem byl velmi těžce nemocen, nedoplácel jsem ani korunu, platím si zdravotní pojištění.  
 
Moderátor:  
Neboli vy tvrdíte, že systém jakéhosi malého všimného do kapsy nebo sponzorských smluv tady neexistuje.  
 
Host (Václav Krása, předseda Národní rady osob se zdravotním postižením):  
Já nevím. Já netvrdím, že neexistuje. Já netvrdím. Na mě opravdu nikdo nikdy nechtěl žádné peníze.  
 
Moderátor:  
To vám gratuluji, to jste měl asi veliké štěstí, protože minimálně ze svého okolí vím o pěti, šesti případech, kdy se 
to lidem stalo při čekání na operace. Vám o tom skutečně nikdo neříkal? Nikdo z vašeho okolí?  
 
Host (Václav Krása, předseda Národní rady osob se zdravotním postižením):  
Z našeho okolí ti lidé opravdu, možná nejsou považováni za lidi, kteří by na to měli, na nějaké to všimné. To já 
nějak nevylučuji. Ale opravdu to tak je. Já myslím, že ten zákon otevřel možnost připlácení, s tím já nemám takový 
problém, ale zásadně jsem proti tomu, aby bylo řečeno, že tato péče je nadstandardní a toto je nadstandardní. 
Všichni si platíme zdravotní pojištění a tudíž to, co určuje seznam výkonů je standardní péče.  
 



 

30. 6. 2011  1. 6. – 30. 6.  Strana 50/77 

Moderátor:  
Pardon, a jak jinak by to chtěl udělat, aby, pokud má být nadstandardem podle slov ministra třeba lehká sádra, 
třeba operace pomocí robota a další.  
 
Host (Václav Krása, předseda Národní rady osob se zdravotním postižením):  
Já si myslím, že to takto ani definovat nejde. Já si dovedu představit případy, kdy operace robota, například 
operace mozku, je nezbytná a jestliže nebude tato věc ve standardu, tak potom já tomu nerozumím. Přece ten, ta 
chyba je někde úplně jinde. Ta chyba je v tom, že pan ministr Jůlinek zrušil komisi, která dohlížela na nákup 
zdravotnické techniky, že každé dneska zdravotnické zařízení téměř má nejmodernější techniku. My jsme asi jedna 
z republik, která je nejvíce vybavená špičkovou zdravotnickou technikou. A samozřejmě ta nákladovost je velká. 
Nechť se udělá nejprve pořádek v této věci, ať jsou všechna ta zařízení důkladně využita a nepracují pouze čtyři, 
pět hodin, což je samozřejmě velmi neefektivní a pak může teprve žádat na nějaké úpravy toho, aby občan 
připlácel víc. Tady v tom systému našem zdravotním je obrovský nepořádek. Jsou tady různí překupníci. Všichni to 
víme, že zdravotnické zařízení nekupují zařízení, léky a další věci přes přímo od výrobců, ale že je kupují od 
různých překupníků. Překupník má..  
 
Moderátor:  
Zavedení aukce na léky je také součástí zdravotnické reformy.  
 
Host (Václav Krása, předseda Národní rady osob se zdravotním postižením):  
Tak zatím co jsem o tom slyšel, tak se obávám, že to může vést naopak ke zvýšení cen. Protože tam se určí, že 
jeden bude vítěz a ostatní potom ty léky si budou občané doplácet. Takže já se obávám, že to není až tak úplně 
čistá hra.  
 
Moderátor:  
A nevyloučí to třeba s kterou počítá ministerstvo zdravotnictví?  
 
Host (Václav Krása, předseda Národní rady osob se zdravotním postižením):  
Samozřejmě to je řešení, to je řešení, s tím souhlasím. Já neříkám, že všechno v té reformě je špatně. Ale myslím 
si opět, tak jako minulá reforma ministra Jůlínka, která byla zahájena poplatky, tak pan ministr Heger zahájil se 
standardem a nadstandardem. Už samo o sobě to je problém, jak si to nazvou.  
 
Moderátor:  
Víte, ale jak jinak omezit korupci? Jak jinak omezit to, že přece nemocný člověk, pokud může dosáhnout na něco 
lepšího a ten systém prostě tak funguje, tak v tu chvíli, kdy vám něco je, nehledíte, pokud máte nějaké peníze, 
dáte je. Jak jinak byste to chtěli řešit? Když ne nastavením standardů a nadstandardní péče.  
 
Host (Václav Krása, předseda Národní rady osob se zdravotním postižením):  
Já neříkám, člověk, který je plátcem zdravotního pojištění a vlastně všichni jsem, protože za ostatní platí stát, kteří 
nemůžou platit, má právo na tu nejlepší péči. Prostě to tak je.  
 
Moderátor:  
Morálně s tím jistě lze souhlasit. Ale jak zajistíte, aby to tak v praxi skutečně bylo?3,  
 
Host (Václav Krása, předseda Národní rady osob se zdravotním postižením):  
To je přece na zdravotnických zařízeních, na tom, aby občan měl dostatek informací, aby věděl a byl informován, 
co je mu možno poskytnout a co není možné poskytnout. Aby byl vždycky informován o rizicích jednotlivých 
zákroků a podobně. Ale já se velmi nesouhlasím s tím, abychom měli standard a nadstandard. Já vám řeknu také 
proč.  
 
Moderátor:  
Rozumím, ale neslyším stále recept. Neslyším recept, jak vyloučit z toho ty úplatky, to lepší péči jenom tam, kde 
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se to nějak zařídí přes sponzorské smlouvy. Vy opravdu věříte na naprostou spravedlivost systému?  
 
Host (Václav Krása, předseda Národní rady osob se zdravotním postižením):  
Ne, nevěřím. Já vím, že, já samozřejmě vím, že...  
 
Moderátor:  
Tak mi řekněte recept.  
 
Host (Václav Krása, předseda Národní rady osob se zdravotním postižením):  
Ale to přece nevyloučím standardem. Já vám řeknu, co se bude dít.  
 
Moderátor:  
A čím to tedy vyloučíte?  
 
Host (Václav Krása, předseda Národní rady osob se zdravotním postižením):  
Dobře. Jestliže přistoupíme na standard a nadstandard, tak každé zdravotnické zařízení bude za chvíli dělat to, že 
řekne, vážený pane Kráso, je dobře, že jste k nám přišel, jsme skvělá nemocnice. Ale abyste opravdu měl ty 
nejlepší služby, tak my vám tady nabízíme tento nadstandard malý, který když si koupíte, tak je s tím celý balíček 
služeb a tak dále. A ti občané v pozici, kdy jsou nemocní, kdy jim opravdu něco je, rádi toto udělají. Ty nemocnice 
z nich budou takhle načerno tahat peníze, protože vždycky budou, vždyť to vidíme O2.  
 
Moderátor:  
To nebudou na černo tahané peníze.  
 
Host (Václav Krása, předseda Národní rady osob se zdravotním postižením):  
Tak legálně.  
 
Moderátor:  
To je v současném stavu, to budou legálně.  
 
Host (Václav Krása, předseda Národní rady osob se zdravotním postižením):  
To budou legálně tahané peníze, ale ten, kdo nebude si chtít koupit tento balíček, tak bude diskriminován. Tak 
bude jednoznačně diskriminován, protože on nebude mít žádnou obranu. A v tom je ten problém. Přece já 
myslím,že představa, že se vyhneme nějakým úplatkům tím,že řekneme, že toto je standard a nadstandard, je 
úplně lichá. To, co se děje dnes nelegálně, se bude dít legálně. A já myslím, že to není cesta ven z krize nebo z 
nějakého podvádění v oblasti zdravotnictví. To se bude dít legálně, tak jako jsou různé balíčky komerční firmy nám 
nabízejí, kdy vždycky na to stejně doplatíme. Tak toto se bude dít legálně ve zdravotnictví. Tam je to o to horší, že 
je to veřejná služba, že si na to všichni platíme, to znamená, že my tady budeme ještě platit něco, na co si běžně 
platíme.  
 
Moderátor:  
Platba za den v nemocnici stoupne na 100 korun. Může to handicapované dostat opravdu až do stavu hmotné 
nouze? Ptám se Václava Krásy, posloucháte 20 minut Radiožurnálu  
Je ten rozdíl 40ti korun denně pro rozpočet člověka v invalidním důchodu neúnosná rána, pane předsedo?  
 
Host (Václav Krása, předseda Národní rady osob se zdravotním postižením):  
Je to rozdíl 1200 korun měsíčně. Průměrný invalidní důchod je dneska ve výši asi 9300 korun. Možná 9400, aby se 
neřeklo. Na tý stovce už nezáleží. To znamená, pokud člověk bude měsíc nebo dva v nemocnici, tak mu zbyde z 
jeho důchodu malinko přes 6000 korun. Pokud je člověk sám, má byt, tak stěží udrží ten byt. Nemá vůbec na nic. 
Je opravdu na hraně a možná ten, kdo má trochu větší byt, tak ho ani neudrží. Já jsem dneska položil panu 
ministrovi otázku, pane ministře, vysvětlete mi, a včera vlastně panu poslanci Šťastnému v nějakém pořadu. 
Vysvětlete mi, jak je možné, že v evropských zemích, ve všech evropských zemích, se maximálně platí 30 dní 
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pobytu v nemocnici a proč se u nás musí platit celý rok. Pan ministr toto nedokázal odpovědět, ani pan poslanec.  
 
Moderátor:  
Pan ministr vám dokonce poradil, abyste si zažádali o sociální dávku v hmotné nouzi, na což ovšem člověk v 
invalidním důchodu nemá nárok.  
 
Host (Václav Krása, předseda Národní rady osob se zdravotním postižením):  
Ano, přesně to tak je.  
 
Moderátor:  
A došli jste potom, při tom rozhovoru před ministerstvem, k nějakému řešení?  
 
Host (Václav Krása, předseda Národní rady osob se zdravotním postižením):  
Tam není řešení. Tam není řešení. Já si myslím, že my musíme jít standardní cestou jako všechny evropské země. 
Ony vědí, proč mají omezenou dobu platby ve zdravotnickém zařízení. Protože pokud je někdo v tom 
zdravotnickém zařízení déle, tak je nepochybné, že tu péči potřebuje a je také nepochybné, že se tím dostane do 
velmi složité sociální situace. Člověk, který je na nějaké hranici nižšího příjmu, prostě nemůže déle platit. Vydrží to 
měsíc, ale pak už ne.  
 
Moderátor:  
Jak vás tak poslouchám, promiňte, že vás přeruším, nebylo by tedy řešením možná to, co byste mohli navrhnout 
jako velmi jednoduché a průhledné řešení, kdyby člověk, který získá status plného invalidního důchodu měl v těch 
zdravotnických reformách určité výhody? Třeba zlevnění...  
 
Host (Václav Krása, předseda Národní rady osob se zdravotním postižením):  
Ano, my jsme to navrhli.  
 
Moderátor:  
Třeba právě to omezení platby.  
 
Host (Václav Krása, předseda Národní rady osob se zdravotním postižením):  
My jsme to navrhovali do zákonu, který se projednával v poslanecké sněmovně. Jděte se podívat na hlasování. 
Celá koalice hlasovala proti, pan ministr řek, že s tím nesouhlasí. Zpravodaj, to byl pan Šťastný řekl, že s tím také 
nesouhlasí. Já jsem obeslal všechny poslance, vysvětlil jsem jim to. Jak je to velmi sociálně necitlivé vůči těmto 
občanům. Prostě to hlasování dopadlo tak, jak dopadlo a my jsme taky dneska šli před ministerstvo, abychom ...  
 
Moderátor:  
Neboli cestou výjimek pro lidi v plném invalidním důchodu víte jistě, že nikdo z politiků vládní koalice nechce jít?  
 
Host (Václav Krása, předseda Národní rady osob se zdravotním postižením):  
Ano, víme to jistě. Já jsem je oslovil, jednal jsem s nimi, napsal jsem dopis. Poslal jsem pozměňovací návrh, který 
podal pan poslanec Krákora ze sociální demokracie, protože jiný by ten poslanecký návrh nezvedl, hlasovalo se o 
něm a jsem si velmi pozorně přečetl, jak se hlasovalo. Samozřejmě. My ty návrhy dáváme zcela běžně. Snažíme se 
poslance přesvědčit o tom, že, podívejte my nejsme žádní lidé, kteří by chtěli..  
 
Moderátor:  
Promiňte, jen z důvodu času, já rozumím vašim argumentům. Je tady, vy jste sám zmínil ČSSD, jasné sdělení 
opozice, že pokud tedy dojde k vetu senátu, který pravděpodobně tuto reformní část zdravotnictví odmítne, tak že 
se obrátí na Ústavní soud. Neuvažujete o podobném kroku?  
 
Host (Václav Krása, předseda Národní rady osob se zdravotním postižením):  
Samozřejmě všechny tyto kroky budeme podporovat. Budeme především dávat argumenty, které my umíme dát k 
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těm ústavním podáním. My už jsme jednou motivovali senátory, aby podali ústavní stížnost, když byly zavedeny 
poplatky 60 korun. Tehdy Ústavní soud řekl, že, řekl bych, že to bylo na hraně, když řekl, že je to ještě únosná 
míra. Myslím si, že v dnešní době, ta výše stokoruny měsíčně bez časového omezení, je opravdu neúnosná míra a 
my především tyto argumenty budeme vznášet, protože se domníváme, že není možné, aby člověk, pro člověka se 
stala nedostupná zdravotní péče jenom proto, že má nízký příjem.  
 
Moderátor:  
Pojďme ještě krátce k zítřku, protože zítra předloží ministr Heger vládě další tři reformní zákony o zdravotních 
službách. Víte, že už tam nastávají další problémy pro zdravotně postižené a nejen pro ně?  
 
Host (Václav Krása, předseda Národní rady osob se zdravotním postižením):  
Ano, tam se především prohlubuje ta část toho standardu a nadstandardu, tam vlastně ten zákon umožňuje, aby 
zdravotnické zařízení si stanovilo jakýsi svůj vlastní standard. To znamená podle úrovně svého technického a 
personálního vybavení bude mít jakýsi svůj standard a to je samozřejmě velmi špatně. To už se opravdu 
odchylujeme od toho, co já jsem říkal, že standardem by mělo být to, co je hrazeno z veřejného zdravotního 
pojištění.  
 
Moderátor:  
Neboli vy se bojíte, že budou nemocnice ještě tímto rozděleny na podřadné a ty lepší?  
 
Host (Václav Krása, předseda Národní rady osob se zdravotním postižením):  
Ano, ale že ten pacient se to dozví až na místě, kde mu bude nabídnuto tato služba a bude mu řečeno, protože my 
již takovou službu neumíme poskytnout, tak vám můžeme nabídnout jenom takovouto službu. A to si myslím, že je 
velký problém.  
 
Moderátor:  
Neboli já slyším, že vy si myslíte, že pacientům někdo bude de fakto vnucovat zakoupení nadstandardu?  
 
Host (Václav Krása, předseda Národní rady osob se zdravotním postižením):  
Ano, tak to prostě dopadne. Já myslím, že přesně ten zákon o zdravotních službách toto bude umožňovat, aby 
vlastně došlo k tomu, že pacient bude pod tlakem muset přijmout ten nadstandard. A my jsme se samozřejmě 
snažili tam v místě zapracovat nějaké pozměňovací návrhy. Je tam pak dále otázka stížností, které budou řešit 
jakási komise, která je velmi neprůhledná. Nebudou v ní mít pacientské organizace žádné zastoupení, takže ty 
stížnosti pravděpodobně budou končit jako neopodstatněné a podobně. Takže my se obáváme, že ta druhá část 
zdravotnické reformy ještě prohloubí celou tu mezeru pro lidi se zdravotním postižením k tomu, aby se dostali ke 
špičkové zdravotní péči a oni opravdu často velmi potřebujou. Jestli můžu ještě k tomu něco říct?  
 
Moderátor:  
Velmi krátce.  
 
Host (Václav Krása, předseda Národní rady osob se zdravotním postižením):  
Je potřeba si uvědomit, že lidé se zdravotním postižením nově potřebují nadstandardní péči právě proto, že třeba 
žlučník pro ně může být obrovská komplikace, proleženiny a podobně. To všechno potřebuje nadstandardní péči. 
Tito lidé. A my se velmi obáváme, že jim bude nabízena v nějakém balíčku a že bude mít problém se k ní dostat.  
 
Moderátor:  
Jen velmi krátce, pokud by selhaly všechny vaše námitky a prosby o změny, chystáte nějaké další demonstrace? 
Spojíte se s někým?  
 
Host (Václav Krása, předseda Národní rady osob se zdravotním postižením):  
My samozřejmě se budeme účastnit všech akcí, které budou nyní konány proti zdravotnické reformě. My si opravdu 
myslíme, že zdravotnická reforma není cestou z krize, je pouze cestou k tomu, jak donutit občany, aby více platili a 
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my opravdu musíme proti tomu něco dělat.  
 
Moderátor:  
Řekl ve 20ti minutách Radiožurnálu předseda Národní rady osob se zdravotním postižením, Václav Krása. Díky za 
váš čas, na slyšenou.  
 
Host (Václav Krása, předseda Národní rady osob se zdravotním postižením):  
Na slyšenou.  
 
Moderátor:  
Od mikrofonu Radiožurnálu se loučí Štěpánka Čechová.  
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Olomouc – Nové služby v denním centru plánuje poskytnout seniorům sdružení DC 90 Topolany. Vše záleží na tom, 
zda se jim podaří uskutečnit rekonstrukci topného systému zhruba za čtyři miliony korun.  
Denní stacionář, chráněné dílny či základní a střední škola nabízejí mentálně postiženým a lidem se zdravotním 
postižením péči již jedenadvacet let. Nově se centrum hodlá zaměřit i na seniory. "V rámci rozšiřování 
poskytovaných sociálních služeb bychom chtěli otevřít novou službu pro seniory, a to centrum denních služeb," 
informoval ředitel DC 90 Jaroslav Martínek.  
"Mohli by využít záhonky, kde by si s pomocí našich odborných pracovníků pěstovali ovoce a zeleninu. Umožnili 
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bychom jim jezdit na výlety společně s denním stacionářem a v rámci vzdělávání pro ně chceme pořádat různá 
praktická školení, jako jsou třeba kurzy ovládání počítačů či kurz používání mobilního telefonu. Jsme přesvědčeni, 
že spojení seniorů a handicapovaných uživatelů denního stacionáře přinese pro obě skupiny nové zážitky a 
poznatky a bude obohacením jejich života," pokračoval ředitel a doplnil, že po otevření denního centra pro seniory 
by se DC 90 stalo zařízením s nejkomplexnějšími službami v celém kraji. Zda zařízení zavede novou službu, však 
záleží především na tom, zda se povede rekonstruovat stávající topný systém.  
"Ten současný je založený na neefektivních elektrických přímotopech, je pro budovy centra nedostatečný, má 
drahý provoz a navíc je v havarijním stavu. Místo něj chceme pořídit podstatně praktičtější plynové topení.  
To by stálo přibližně čtyři miliony korun, investice by se však díky levnějšímu provozu plynového topení za asi šest 
let vrátila," vysvětlil. V denním stacionáři pracují zaměstnanci s asi třemi desítkami klientů, v chráněných dílnách 
pracuje devět zaměstnanců a školu navštěvuje osmaosmdesát dětí. "Stále rozvíjíme doplňkové služby.  
Patří mezi ně například atraktivní hipoterapie, canisterapie a zdravotní rehabilitace. Podařilo se nám získat špičkové 
přístroje pro magnetoterapii, ultrazvuk a elektroléčbu. Všechny služby jsou zdarma," doplnil ředitel.  
Roční provoz DC 90 stojí asi šest milionů korun, z toho činila poslední dotace ministerstva práce a sociálních věcí 
zhruba 2,7 milionu korun. Zbytek získává centrum od sponzorů či klientů.  
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Litoměřice – Prevence syndromu vyhoření, jak zvládat stres, případně způsoby jednání v krizových situacích. O 
kursy pořádané na výše uvedená témata projevili největší zájem sociální pracovníci a poskytovatelé sociálních 
služeb z řad neziskových organizací.  
Učinili tak na jednání, které svolali pracovníci sociálního odboru Městského úřadu v Litoměřicích. Město totiž získalo 
z Operačního programu Lidské zdroje a zaměstnanost dotaci ve výši 842 tisíc korun určenou na realizaci projektu s 
názvem "Podpora vzdělávání a procesů v sociálních službách". "Je to pochopitelné, protože práce s mnohdy 
problémovými klienty je náročná a psychicky vyčerpávající," komentovala výsledek schůzky pracovnice odboru 
Miroslava Najmanová, jež je vedoucí v červnu zahájeného projektu. Jeho cílem je prostřednictvím odborného 
vzdělávání sociálních pracovníků a pracovníků v sociálních službách zvyšovat jejich odborné kompetence a 
zvyšovat tak kvalitu sociálních služeb.  
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...3  
 
Dokončení ze strany 1  
 
Výstupem bude realizace patnácti vzdělávacích kurzů v rozsahu celkem 120 hodin a proškolení minimálně jedenácti 
sociálních pracovníků úseku příspěvku na péči a sociálních pracovníků samosprávy města Litoměřice, 26 sociálních 
pracovníků a pracovníků v sociálních službách působících poskytovatelů sociálních služeb ve městě a vydání 
manuálu sociálního pracovníka.  
A právě společná schůzka před vyhlášením výběrového řízení na poskytovatele kursů s akreditací Ministerstva 
práce a sociálních věcí ČR měla nastínit, o jaké typy kurzů je největší zájem.  
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Moderátor:  
V minulé reportáži jsme viděli, jak Státní fond životního prostředí není schopen kontrolovat mrhání s evropskými 
penězi. Jak to vypadá, když kontrola nechybí, ukazuje příklad z ministerstva práce a sociálních věcí. Místo podstaty 
se zaměřuje na hlídání lejster a byrokratické papírování. Sdružení, které pomáhá mentálně postiženým, tak 
přichází o schválenou dotaci ne proto, že by postiženým nepomáhalo, ale proto, že jim pomáhá více, než uvedlo v 
papírech. Dále Jana Sotonová.  
 
Libuše Kaprálová, ředitelka sdružení SIMP:  
Tady jsme provozovali kavárnu dva roky, nebo přes dva roky, kde se naši klienti učili pracovním dovednostem. A 
díky sporům s ministerstvem ji budeme muset v září zavřít.  
 
Autor:  
A Karle, co teďka děláte teda? Vy jste umyl nádobí?  
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Karel Pajma, klient sdružení SIMP:  
Já jsem ho umyl a teď ho utírám, aby zase bylo místo na další, který bude teďka potom mytý.  
 
Autor:  
A tamhle, jak máte ten návod na umývání nádobí, ten ještě používáte, nebo už ne?  
 
Karel Pajma, klient sdružení SIMP:  
Já už ho nepoužívám, já už to znám.  
 
Libuše Kaprálová, ředitelka sdružení SIMP:  
Naše občanské sdružení funguje už vlastně 12 let a žádali jsme finanční prostředky z evropského sociálního fondu, 
abychom mohli pokračovat v aktivitách,  
které celou dobu realizujeme. A ty aktivity jsou, velice stručně řečeno, jedná se o pomoc lidem s mentálním 
postižením dostat se vlastně do práce, a nebo zlepšit jejich sociální a pracovní dovednosti.  
 
Olga Krejčířová, Ústav speciálněpedagogických studií, Univerzita Palackého:  
Já se domnívám, že je projektů na uplatnění mentálně postižených na trhu práce velmi málo.  
 
Autor:  
Ministerstvo práce a sociálních věcí schválilo pro sdružení SIMP tříletý příspěvek z evropských dotací ve výši 7,5 
milionu korun. Za necelý rok fungování projektu dostalo sdružení zhruba 2,2 milionu. Pak se ale čerpání dalšího 
milionu korun zadrhlo.  
 
Libuše Kaprálová, ředitelka sdružení SIMP:  
Díky rozhodnutí ministerstva jsme přišli o víc jak půl milionu, kdy nám neuznávají finanční prostředky, které už 
byly vynaloženy.  
 
Ivana Příhonská, Oddělení realizace programů, Ministerstvo práce:  
Nemají vlastně, hlavně po formální stránce, zpracovávány podklady. A pro nás je nepřijatelné ty podklady v takové 
podobě, v jaké je dávají, přijmout.  
 
Autor:  
Sdružení si jako hlavní cíl projektu předsevzalo, že naučí své klienty takovým sociálním a pracovním dovednostem, 
aby si mohli najít běžnou práci.  
 
Marie Černá, Katedra speciální pedagogiky, Univerzita Karlova:  
Samotný pojem "pracovní a sociální dovednosti”, tak to je velikánská škála schopností a dovedností, které 
potřebujeme pro život ve společnosti.  
 
Autor:  
Dovednosti potřebné pro život a práci měli mentálně postižení získávat ve dvou rovinách projektu – výtvarné dílně 
a středisku pracovních dovedností. S dílnou sdružení problémy nemělo. Její provoz totiž podrobně popsalo v 
žádosti. Činnost střediska ale záměrně vymezilo jen obecnými formulacemi, jako je nácvik pracovních dovedností, 
a to proto, aby bylo možné jeho náplň pro klienty rozšiřovat.  
 
Libuše Kaprálová, ředitelka sdružení SIMP:  
Ke každému klientovi přistupujeme individuálně, protože každý klient je úplně jiný, i jiné dovednosti tím pádem 
bude do budoucna zvládat. Takže to je prioritou. To znamená, že v projektu nemůže být detailně popsáno ani, 
nevím, jaký klient k nám přijde. To znamená ani nevíme, co všechno s ním můžeme trénovat, co všechno by on 
chtěl vyzkoušet.  
 
Autor:  
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Aby sdružení ušilo projekt na míru konkrétním klientům, otevřelo pro ty zručnější například tréninkovou kavárnu na 
Malé Straně.  
 
Ivana Příhonská, Oddělení realizace programů, Ministerstvo práce:  
V průběhu projektu byla žadatelem zařazena další vlastně činnost, a to právě v tréninkové kavárně, která nebyla 
tak jako ta dílna popsána v projektové žádosti.  
 
Autor:  
Jenže ze strany sdružení to byla vlastně služba navíc za stejné peníze. Sdružení stále, stejně jako při práci v dílně 
či učebně, platilo tři terapeuty, kteří berou dohromady měsíčně 33 000 korun. Tuto iniciativu však ministerstvo 
neuznalo a začalo terapeutům proplácet nižší mzdy.  
 
Libuše Kaprálová, ředitelka sdružení SIMP:  
Jsme v tréninkové kavárně, v SIMPatické kavárně, kde probíhá nácvik pracovních dovedností, naši klienti se zde učí 
na kavárníka, mohou se setkat samozřejmě i s normálními zákazníky. To je pro ministerstvo problém, proto nám 
nechtějí proplatit mzdy pro naše terapeuty.  
 
Alice:  
Dobrý den, tady je ta kávička.  
 
Libuše Kaprálová, ředitelka sdružení SIMP:  
Ano, děkuji, Alice. Tak, a tohle je ta reálná káva v reálné kavárně. A to je to, co vadí ministerstvu.  
 
Ivana Příhonská, Oddělení realizace programů, Ministerstvo práce:  
Ten nácvik dovedností může být kdekoliv provozován samozřejmě jakýmkoli způsobem. V té projektové žádosti 
ovšem byl pouze popis nějakých základních činností a nebylo vlastně tam uvedeno, co se tím myslí, respektive že 
se tím myslí kavárna, a nebyly tam ty specifika té kavárny.  
 
Autor:  
Ke schválení žádosti v roce 2009 ale ministerstvu obecný popis stačil. Tehdy úředníci žádné zpřesnění nevyžadovali 
a žádost schválili.  
 
Karel Pajma, klient sdružení SIMP:  
Někdy mi pomáhá někdo z těch asistentů, co tady je, ale co zvládnu sám, tak to sám udělám.  
 
Autor:  
Nyní ale úředníci sdružení vyčítají, že svým klientům nabízí větší možnosti rozvoje, než jen při práce v dílně či 
učebně. Argumentem pro ministerstvo není ani fakt, že rozšíření aktivit stojí stále stejně peněz.  
 
Libuše Kaprálová, ředitelka sdružení SIMP:  
Jsme v sídle naší organizace a já bych vám ráda ukázala, jak by podle ministerských úředníků mohl probíhat 
trénink dovedností, nácviku přípravy kávy, tak aby byli proplaceni naši terapeuti.  
 
Alice:  
Káva už je hotova.  
 
Libuše Kaprálová, ředitelka sdružení SIMP:  
Ano, děkuji, Alice. Tak takováhle káva by se ministerským úředníkům líbila, takovýhle trénink pracovních 
dovedností.  
 
Marie Černá, Katedra speciální pedagogiky, Univerzita Karlova:  
V tom reálném prostředí je samozřejmě mnoho podnětů, které nenajdeme v tom umělém prostředí, takže už samo 
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to prostředí je mnohem více nabité různými podněty, na které ten dotyčný může reagovat, takže to je jedna veliká 
přednost.  
 
Autor:  
Ivko, co to teďka připravujete?  
 
Ivka:  
Latté.  
 
Autor:  
A baví vás tady ta práce v kavárně?  
 
Ivka:  
Baví.  
 
Marie Černá, Katedra speciální pedagogiky, Univerzita Karlova:  
Druhá věc - není to hra na práci, ale je to skutečná práce. Přispívá to i k tomu, že člověk si zvyšuje svoje 
sebevědomí, je méně závislý.  
 
Ivana Příhonská, Oddělení realizace programů, Ministerstvo práce:  
Jak už jsem říkala, tréninková kavárna by tam zapadat mohla, ale nebyla v tom projektu popsána.  
 
Autor:  
Kubo, kdo je na týhle fotce tady, která je s váma?  
 
Jakub Hauer, klient sdružení SIMP:  
Tady jsem já a tady Karel Poborský.  
 
Autor:  
Sdružení u ministerstva narazilo i s další činností, kterou pro klienty připravilo v rámci nácviku sociálních 
dovedností. Focení s významnými osobnostmi  
mělo klientům zvednout sebevědomí a ukázat, že k sobě mohou mít s jinými lidmi blíž, než se na první pohled zdá. 
Úředníkům ale tentokrát vadilo, že focení nebylo v žádosti doslovně uvedeno, což byl opět důvod ke škrtům 
mzdových nákladů.  
 
Karel Poborský:  
Jak se daří?  
 
Jakub Hauer, klient sdružení SIMP:  
Dobře.  
 
Karel Poborský:  
To rád slyším. Spokojenej?  
 
Jakub Hauer, klient sdružení SIMP:  
Spokojenej.  
 
Libuše Kaprálová, ředitelka sdružení SIMP:  
Po ministerstvu jsem v žádném případě nechtěla jiné náklady než mzdové náklady na buď terapeuta, nebo na mě, 
protože jsem to organizovala, fotografa jsme měli zadarmo, nebo respektive on to všechno dělal zadarmo, pokud 
jsme nechávali tisknout fotografie, tak to bylo sponzorsky.  
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Karel Poborský:  
Kubovi konkrétně to, si myslím, pomohlo, zvedlo mu to sebevědomí, udělalo mu to radost, si myslím, mně taky, si 
myslím, že je to dobře, že nás to obohacuje, protože si uvědomíme, že prostě všichni neměli to štěstí, že je třeba 
těmhlectěm lidem pomáhat, je třeba se občas zastavit a zamyslet se a podívat se i po druhých.  
 
Karel Poborský:  
Díky, Kubo. Měj se, opatruj se. Měj se.  
 
Libuše Kaprálová, ředitelka sdružení SIMP:  
Ministerstvo nám tuto aktivitu neuznalo, a pokud bychom si ovšem hráli na trénink sociálních dovedností, nebo na 
focení, nebo na setkávání významných osobností s našimi klienty, tak by nám to uznali. Takže pokud bychom si 
hráli, pak by to bylo v pořádku.  
 
Ivana Příhonská, Oddělení realizace programů, Ministerstvo práce:  
Nebylo tam vlastně v té projektové žádosti zmíněno nic o focení dvojportrétů, nebylo tedy zapotřebí tuto věc 
nějakým způsobem financovat. Navíc pokud jsem dobře informována, na tuto činnost ani nejsou jakoby žádné 
finance požadovány, nebyla uvedena v projektové žádosti, tím pádem není důvod, proč bychom ji měli zahrnovat 
do těch aktivit.  
 
Autor:  
Sdružení se dostalo na začátku letošního roku do slepé uličky. Práci v kavárně a jiné aktivity by mohlo s klienty 
vykonávat jen v případě, že by zažádalo o změnu projektu a každou činnost do něj podrobně vypsalo. Seškrtaných 
551 000 korun, které za práci s klienty utratilo, mu ale ministerstvo už nikdy neproplatí.  
 
Ivana Příhonská, Oddělení realizace programů, Ministerstvo práce:  
Nemáme pochybnosti o tom, že by sdružení některé aktivity provádělo, ale bohužel v některých případech jsou 
problémy při dokládání využití těchto prostředků na dané aktivity a vlastně v souladu s výzvou a v souladu se 
zákonem.  
 
Libuše Kaprálová, ředitelka sdružení SIMP:  
Vinou problémů, které nastaly s ministerstvem, protože nám nepropláceli peníze, tak já jsem musela sáhnout 
vlastně do vlastních zdrojů a dotovat sdružení, a to celkovou vlastně částkou ve výši 600 000. Já jsem dávala 300 
000, můj bratr dával taky 300 000.  
 
Autor:  
Kvůli nedostatku peněz se sdružení rozhodlo projekt ukončit. A to přesto, že se mu podařilo jen za loňský rok 
sehnat práci pěti mentálně postiženým lidem, což byl hlavní cíl projektu.  
 
Libuše Kaprálová, ředitelka sdružení SIMP:  
Velice mě zklamalo a i rozhořčilo to, že vlastně úředníky nezajímá vůbec ta praxe, nebo to, co s klienty přímo 
děláme, ale jenom papíry, to, jak to máme popsáno v projektu.  
 
Ivana Příhonská, Oddělení realizace programů, Ministerstvo práce:  
My v rámci kontroly projektů financovaných z Evropské unie, respektive z fondů Evropské unie, nekontrolujeme 
kvalitu práce s klienty, to nám nepřísluší. My kontrolujeme, zda dotace, kterou jsme vyplatili, naplnila svůj účel, 
zda je správně administrována a v podstatě zda to vyhovuje pravidlům, která jsou dána výzvou a samozřejmě i 
zákonům České republiky.  
 
Olga Krejčířová, Ústav speciálněpedagogických studií, Univerzita Palackého:  
Pokud se setkáváme s lidmi z Evropské unie, a myslím teď se zástupci přímo z Bruselu, tak tam vždycky dojde k 
takovému rozporu, protože oni jsou nesmírně překvapeni, že nám dělá problémy sepsat ten projekt, že nám dělá 
problémy byrokratismus, protože oni ho vůbec nechápou, jak může být tak velký.  
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Jakub Hauer, klient sdružení SIMP:  
Kdyby jsem tadytu práci neměl, tak by jsem byl hodně a hodně zklamanej, a docela by mi to bolelo, protože by 
jsem se nudil, že jo, a potom by jsem šel do SIMPatický... do SIMPu teda a zeptal bych se paní ředitelky, jestli by 
mi nepomohla najít nějakou jinou práci.  
 
Libuše Kaprálová, ředitelka sdružení SIMP:  
Já jsem realizovala x už projektů, buď jako supervizor nebo jako manažerka, takže já mám srovnání. Předchozí 
projekty probíhaly hladce, v pořádku, a tento projekt už já vlastně nemám chuť dále realizovat, protože podmínky, 
které jsou  
z ministerstva nastavené, už hraničí s nějakým Absurdistánem.  
 
Moderátor:  
To byla reportáž, která uzavřela dnešní vysílání. Díky za pozornost a přeju vám hezké dny.  
 
http://www.ceskatelevize.cz/ivysilani/1142743803-reporteri-ct/211452801240025/  
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Den sociálních služeb se uskutečnil letos poprvé i v Osoblaze 
 
Den sociálních služeb v Osoblaze se konal tento rok vůbec poprvé. Uskutečnil se v rámci třetího Osoblažského 
hudebního léta v sobotu 25.června od 13 do 17 hodin v parku v Osoblaze.  
Na Dni sociálních služeb se nejen osoblažské veřejnosti představili poskytovatelé sociálních služeb, prodejci 
kompenzačních pomůcek i zdravotní pojišťovna. Návštěvníci se tak dozvěděli o sociálních službách, které jsou 
jednotlivými poskytovateli nabízeny, o chystané transformaci příspěvkové organizace Harmonie, ale i o možnosti 
zapůjčení některých kompenzačních pomůcek. Návštěvníci si také mohli nechat změřit u zdravotního personálu 
DpS Osoblaha hladinu cukru v krvi a tlak.  
Dne sociálních služeb se zúčastnili: Armáda spásy Krnov; Harmonie, příspěvková organizace; Althaia o. s.; Liga 
Bruntál; Charita Krnov; Slezská diakonie; DpS Osoblaha; VZP; Zdravotnické potřeby KEDAR.  
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Den sociálních služeb byl financován v rámci projektu "Střednědobý plán sociálních služeb na Osoblažsku" 
financovaný prostřednictvím OP LZZ a státním rozpočtem ČR.  
 
(JAN BEZDĚK)  
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ředitel Azylového domu svaté Terezie, Petr DOLÍNEK; radní pro 
sociální a bytovou oblast 
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Azylové domy plní funkci reintegračního zařízení 
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Příjemný večer, milí posluchači. Český rozhlas 6 nabízí svůj pravidelný pořad Studio STOP. Tím vás dnes bude 
provázet Jarmila Balážová. Také vám přeje jeho nerušený poslech, stejně jako mí kolegové v režii, konkrétně Jitka 
Procházková a Radvít Novák, ti oba se postarají o technické odbavení tohoto pořadu. Pražský radní pro sociální a 
bytové oblasti dnes předal primátoru Svobodovi koncepci, která upravuje vznik a existenci azylových domů v 
hlavním městě, stejně tak přístup k lidem bez domova. S jakým účelem tato zařízení vůbec vznikají? Komu jsou 
určena? Proč stále častěji poskytují svoji pomoc i specifickým skupinám obyvatel nebo specifického problému? Jak 
se azylové domy vůbec daří udržet finančně a kdo v nich za jakých podmínek může přebývat? To jsou dotazy pro 
mé hosty, kteří v takovýchto zařízeních pracují, většinou v čele. A já vám přeji ještě jednou pokud možno nerušený 
poslech.  
Azylový dům je zařízení, které slouží pro práci s lidmi bez přístřeší a lidem v nouzi. Nabízí jim potřebnou pomoc, 
většinou navázanou na další poskytované služby. Klienty azylových domů jsou lidé, kteří z různých důvodů ztratili 
nebo opustili svůj domov, byt, ubytování. Nebo neumí vyřešit komplikované problémy s tím spojené a hledají nebo 
přijímají pomoc azylového domu. Tyto azylové domy představují dnes už v podstatě komplex služeb poskytujících 
individuální důstojnou, nepřetržitou a koncepční pomoc osobám, které se ocitnou v krizových situacích. Plní funkci 
reintegračního zařízení, které zachycuje, ubytovává a za pomoci širší spolupráce pomáhá hledat další uplatnění či 
zakotvení lidem bez přístřeší a lidem v nouzi. Toto zařízení je určeno pro muže, ženy, matky s dětmi, převážně pro 
ty, kteří mají občanství v České republice, dále pomáhá dle svých možností všem, kteří se na azylový dům obrátí a 
samozřejmě stále častěji vznikají azylové domy pro specifické skupiny obyvatel, k tomu se dostaneme, dnes už 
máme i některé azylové byty. O tom všem budeme hovořit. Je nutné připomenout, že se nejedná o běžnou 
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ubytovnu, ani noclehárnu. Azylový dům také nesupluje funkci jiných ústavů, jako je například záchytná stanice, 
psychiatrická léčebna, dětský domov, domov důchodců, zdravotnické zařízení a podobně. Tolik v úvodu na 
vysvětlenou. Blíže určitě učiní mí hosté. A těmi dnes jsou Zdena Prokopová, vedoucí azylového domu s utajenou 
adresou pro ženy, oběti domácího násilí a jejich děti. Za tímto azylovým domem stojí občanské sdružení Rosa, paní 
Zdena je také spoluzakladatelka nejenom tohoto občanského sdružení, ale také azylového domu. Jsem ráda, že 
jste si udělala čas, dobrý večer.  
 
Host (Zdena PROKOPOVÁ; vedoucí azylového domu s utajenou adresou pro ženy; spoluzakladatelka občanského 
sdružení Rosa):  
Dobrý večer.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Dalším mým hostem je dnes Stanislav Fiala, ředitel Azylového domu svaté Terezie, který provozuje Arcidiecézní 
charita Praha. Cílovou skupinou jsou v tomto případě naopak dospělí muži, také ženy, ale zejména muži, kteří jsou 
v tíživé sociální situaci spojené se ztrátou bydlení, dostaneme se k těm podmínkách, za kterých právě přístřeší v 
azylovém domě mohou získat. I vám dobrý večer, pane Stanislave.  
 
Host (Stanislav FIALA; ředitel Azylového domu svaté Terezie):  
Dobrý večer.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Tak, já jsem v úvodu vysvětlovala, co si posluchači Českého rozhlasu 6 vlastně pod azylovým domem mají 
představit. To byly informace, které jsem nalezla nejenom na českých, ale i zahraničních serverech. Čímž se 
dostáváme k tomu, jestli azylové domy a jejich smysluplnost, důvod vzniku v podstatě jsou srovnatelné s těmi v 
zahraničí? Paní Zdeno.  
 
Host (Zdena PROKOPOVÁ; vedoucí azylového domu s utajenou adresou pro ženy; spoluzakladatelka občanského 
sdružení Rosa):  
Tak, asi úplně tak srovnatelné nejsou. Ale přece jenom, když bychom ...  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Ani tím důvodem vzniku, teď jakoby čistě z toho filozofického hlediska lidského.  
 
Host (Zdena PROKOPOVÁ; vedoucí azylového domu s utajenou adresou pro ženy; spoluzakladatelka občanského 
sdružení Rosa):  
No, tak určitě. To samozřejmě ano. My jsme právě tento azylový dům založili v roce 1998 z toho důvodu, že naše 
cílová skupina ženy, které jsou ohrožené skutečně násilným partnerem a leckdy jim šlo o život, neměly v době, kdy 
utíkaly z toho domu, kde být. V Praze tenkrát byl jenom začínalo krizové centrum, že jo, RIAPS, nebo Centrum 
krizové intervence. Ale to vlastně nebyl utajený pobyt. Proto jsme se snažili, že jo, díky jedné městské části, tedy 
můžu jmenovat, Praha 4, že jsme tento dům zřídili.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
My se k tomu dostaneme. Teď ještě k tomu srovnání. Předpokládám, že i v dalších zemích, stejně tak jako existuje 
síť propojená evropsky, evropskými sítěmi nejenom na pomoc obchodovaným ženám, obchodovaným obětem, ale 
také lidem domácího násilí, říkám obecněji, nikoli jenom ženám. Protože obětmi domácího násilí se stávají velmi 
často také senioři, někdy i muži. Vy se samozřejmě zaměřujete na tu cílovou skupinu žen. Předpokládám, že stejně 
specificky zaměřené azylové domy jsou i v zahraničí. Máte možnost spolupráce s nimi?  
 
Host (Zdena PROKOPOVÁ; vedoucí azylového domu s utajenou adresou pro ženy; spoluzakladatelka občanského 
sdružení Rosa):  
Ano, samozřejmě spolupracujeme již mnoho let. Jsme v takovém evropském společenství, wavelu, který vlastně 
sdružuje neziskové organizace, které pomáhají ženám, obětem domácího násilí. A vlastně jsme se již před 2 roky 
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zúčastnili prvního sjezdu takového, azylových domů. Kolegyně tam byla v Americe, kde jsme tam měli i příspěvek 
za Českou republiku.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
A teď dotaz na pana Stanislava Fialu, ředitele Azylového domu svaté Terezie. Proč se Arcidiecézní charita Praha, 
která pracuje v mnoha oblastech kromě humanitární samozřejmě v dalších, rozhodla pro zřízení azylového domu a 
kdy přesně, s jakým cílem?  
 
Host (Stanislav FIALA; ředitel Azylového domu svaté Terezie):  
Tak, vyplynulo to jednak historicky, charita jako církevní zařízení se vždycky starala o lidi bez přístřeší, o lidi na 
okraji společnosti, kam samozřejmě bezdomovci patří. Vzniklo to samozřejmě také na základě aktuální potřeby. 
Původně jsme začínali jenom s takovým malým kontaktním centrem, kam měli možnost tito lidé vlastně přijít a 
požádat o pomoc. Ale velmi brzo se ukázalo, že akutně potřebují hlavně to ubytování. No, a to vedlo prostě k 
záměru koupit dům, adaptovat ho a udělat z něj dům, ve kterém by ty lidi mohli bydlet. Ať už krátkodobě v 
noclehárně, nebo v azylovém domě dlouhodobě.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Velmi často se zmiňuje také terminologie, která samozřejmě se nějakým způsobem v médiích usadí, používá se. A 
někdy naprosto nechtěně mohou tak vznikat výrazy, které danou skupinu mohou nějakým způsobem 
diskriminovat, mohou se jí minimálně dotýkat. Často se také o lidech bez domova hovoří spíše jako o lidech bez 
domova, proto jsem také užívala dneska tento termín, než jako o bezdomovcích. Protože každé to označení nese 
nějakou nálepku. Každý člověk, a vy se zaměřujete na ty konkrétní specifické skupiny obyvatel, budeme o tom 
ještě dneska dlouze hovořit, se asi může do takové situace dostat. Čili není to jenom ta klasická představa 
bezdomovce tak, jak je prostě šířena.  
 
Host (Zdena PROKOPOVÁ; vedoucí azylového domu s utajenou adresou pro ženy; spoluzakladatelka občanského 
sdružení Rosa):  
Je to tak. Já mám zkušenost, že ženy, které často se rozhodují, zda mají odejít, tak mají představu, že ten azylák 
nebo prostě to zařízení je něco hrozného, kde budou nějaký nepřizpůsobivý ženy, který jim budou ubližovat a mají 
z toho strach. Odkládají to skutečně na poslední chvíli. A pak když do toho domu přijdou, tak říkají, no, to jsme 
netušily, jak je to příjemný, hezký dům a jaká zde, jaká je zde atmosféra. Čili určitě to je také to obecné 
stanovisko, že v takových domech jsou nějaký zvláštní lidi a my tam samozřejmě jsme měli řadu žen 
vysokoškolsky vzdělaných, není to žádný problém. Prostě tam, to se může stát kterékoliv ženě a myslím si, že ty 
ženy, které tam jsou, že si navzájem pomáhaj a pak jako jsou překvapeny mile, že ten dům plní svůj účel a že se 
tam cítí bezpečně a dobře.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Hm, Stanislave Fialo, lidé, kteří přicházejí k vám s žádostí o pomoc samozřejmě jsou v nějaké situaci, v níž už si 
neví rady. Proto přijdou. Nicméně neznamená to, že nějakým způsobem nebojují s pocitem jistého studu a 
pocitem, že třeba oni selhali. Setkáváte se s tím, že kromě toho, že jim poskytnete přístřeší, samozřejmě za 
určitých podmínek a další nabízené služby, tak že potřebují také, dejme tomu, podporu na nějaké psychologické 
bázi?  
 
Host (Stanislav FIALA; ředitel Azylového domu svaté Terezie):  
Setkáváme se s tím zcela pravidelně. Samozřejmě každej ten člověk, každý ten náš klient je specifická lidská 
osobnost, která má za sebou svůj osud a velmi často ne velmi jednoduchý. My se snažíme samozřejmě takovou tu 
základní podporu a nějakou pomoc zajistit sami v rámci našich pracovníků, kteří jsou už většinou letití, zkušení, 
empatičtí a umějí s klienty komunikovat. Je-li potřeba nějaká komplexnější pomoc, ať už psychosociální nebo třeba 
duchovní, tak samozřejmě máme zase síť odborníků, kam je, kam ty naše klienty můžeme odkázat. A mají-li 
zájem, tak tam tu odbornou pomoc potom dostanou.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  



 

30. 6. 2011  1. 6. – 30. 6.  Strana 65/77 

Pojďme teď k praktickým věcem, aby si posluchači Českého rozhlasu 6 mohli uvědomit, za jakých podmínek 
vlastně jsou zřizovány azylové domy. Co vy musíte všechno splnit jako konkrétní ve vašem případě, v případě 
Rosy, občanské sdružení, v případě charity, tedy zařízení tohoto typu.  
 
Host (Zdena PROKOPOVÁ; vedoucí azylového domu s utajenou adresou pro ženy; spoluzakladatelka občanského 
sdružení Rosa):  
Ano, samozřejmě, jak už jsem říkala, náš dům vznikl v tom roce 1998, ale v roce 2007 jsme se zaregistrovali, to 
znamená, že poskytujeme registrovanou sociální službu Utajený azylový dům a utajené azylové bydlení, které musí 
samozřejmě splňovat standardy sociální práce a samozřejmě cílovou skupinou pro tento náš dům jsou pouze ženy, 
které jsou ohroženy na životě násilným partnerem, hrozí jim nebezpečí. Čili tento dům je specielní pro oběti, 
ženské oběti domácího násilí. Nemůže tedy například přijímat ženy, které se dostaly do tíživé situace bytové a 
hledají pomoc, takže i kdybychom měli volné místo, nemůžeme takovou ženu přijmout.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Jakou kapacitu máte? Ve vašem případě přicházejí ženy samozřejmě i se svými dětmi.  
 
Host (Zdena PROKOPOVÁ; vedoucí azylového domu s utajenou adresou pro ženy; spoluzakladatelka občanského 
sdružení Rosa):  
Samozřejmě, že i přicházejí ženy s dětmi, ale i samostatné ženy můžeme přijmout. Kapacita není velká, je to tedy 
9 pokojů, celkem 33 lůžek. Máme tedy ten utajený azylový dům a ještě utajený azylový byt. Takže 33 lůžek pro 
ženy dospělé a děti.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Snažíte se pochopitelně tu rodinu nechat pohromadě. Co když ten pokoj počtem lůžek nevyhovuje? Jak se to 
jakoby aktuálně řeší?  
 
Host (Zdena PROKOPOVÁ; vedoucí azylového domu s utajenou adresou pro ženy; spoluzakladatelka občanského 
sdružení Rosa):  
Tak, my jsme samozřejmě vázáni tím, jak tam máme, jaká tam máme lůžka. Samozřejmě nikdy nedáváme do 
toho pokoje třeba dvě ženy. Každá ta žena má svůj vlastní pokoj. A máme možnost třeba dětských postýlek nebo 
přistýlky. Ale zase ty pokoje nejsou zas až tak velké, čili jsme limitováni právě počtem těch dětí, kdy teda můžeme 
přijmout dva, maximálně dvě až tři děti. Proto jsme si zřídili i ten utajený azylový byt, která má kapacitu 3 + 1 a v 
současné době jsme v jednání s další městskou částí, že možná získáme další azylový byt. Tak to je právě pro tu 
větší rodinu.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Předpokládám, že někdy se může stát, že poptávka je větší než může být, nechci teď použít slovo nabídka, ale ta 
možnost té pomoci, té podané ruky. Co je pak rozhodující?  
 
Host (Zdena PROKOPOVÁ; vedoucí azylového domu s utajenou adresou pro ženy; spoluzakladatelka občanského 
sdružení Rosa):  
Tak my neděláme ...  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Jaký je ten klíč toho výběru?  
 
Host (Zdena PROKOPOVÁ; vedoucí azylového domu s utajenou adresou pro ženy; spoluzakladatelka občanského 
sdružení Rosa):  
Takhle. My neděláme pořadníky. To je naše zásada, že žádné pořadníky, že bychom si evidovali ženy, které by jako 
čekaly měsíc, dva. Pro nás je směrodatné ohrožení na životě. To znamená, že skutečně pořadník zde není a pokud 
se na nás obrátí žena, a my teda máme samozřejmě volno a vyhodnotíme tu situaci jako nebezpečnou, můžeme ji 
do toho zařízení přijmout. Samozřejmě ta žena musí splnit některé podmínky jako například mít potvrzení od 
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lékaře, to nám zákon ukládá, protože tam nemáme zdravotní službu, tak aby ta žena byla způsobilá nebo ne 
psychiatricky nebyla nemocná. Takovou službu my nemůžeme poskytnout. Ale samozřejmě, že pokud třeba ta 
kapacita je plná v našem zařízení, tak každé ženě, která se na nás obrátí, pomáháme, a přijde osobně, tak jí 
pomáháme hledat jiné, jinou možnost, třeba dočasně krizovou a hledáme další řešení. Nikdy bychom ji nevyhodili, 
že máme plno. To jako v žádném případě.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Říká Zdena Prokopová z občanského sdružení Rosa, které provozuje právě onen zmiňovaný azylový dům s 
utajenou adresou, stejně jako azylový byt s utajenou adresou. Teď dotaz pro vedoucího Azylového domu svaté 
Terezie, za nímž naopak stojí Arcidiecézní charita Praha Stanislava Fialu. Pane Stanislave, jaké jsou podmínky, 
možnosti získat přístřeší a pomoc tedy ve vašem azylovém domě? Kdo především se na vás může obracet a jakou 
máte naopak kapacitu vy a způsob toho fungování?  
 
Host (Stanislav FIALA; ředitel Azylového domu svaté Terezie):  
Tak, v zásadě se na nás může obrátit kdokoliv v jakékoliv sociální tísni. S tím, že vlastně přijde do poradny a 
sociální pracovník potom na místě zjistí, jako proč přišel a jaký je stav a jestli mu dokážeme pomoct. Samozřejmě 
...  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Čili Arcidiecézní charita má poradnu.  
 
Host (Stanislav FIALA; ředitel Azylového domu svaté Terezie):  
Ano, u nás, u nás v azylovém domě.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Ano, prozradíme místo klidně.  
 
Host (Stanislav FIALA; ředitel Azylového domu svaté Terezie):  
V Pernerově ulici, Pernerova 20. Ten Azylový dům svaté Terezie je vlastně zařízení, je to objekt, který zastřešuje 
několik sociálních služeb. Není v něm jenom pouze azylový dům, což je vlastně ze zákona terminus technicus. V 
azylovém domě je poskytováno dlouhodobé ubytování za určitých podmínek. Ale poskytuje i další služby jako třeba 
je tam noclehárna, která poskytuje krátkodobé jednorázové ubytování, jsou tam sociální poradny a je tam 
takzvané nízkoprahové denní centrum, které pomáhá zajišťovat našim klientům základní životní potřeby. Hygienu, 
stravu, ošacení a podobně. Takže ten klient vlastně může přijít a podle své dané situace a potřeby řešit tu svoji 
sociální situaci. Azylový dům jako takový, jako sociální služba, je vlastně asi nejvýše postavená sociální služba. A 
vlastně většinou ten klient tam, tam vlastně je umístěn jakoby po absolvování jiných, po čerpání jiných služeb. To 
znamená, že z valné části ten klient nejdříve, nejdříve prostě čerpá služby nízkoprahového denního centra, je u nás 
nějak ubytován krátkodobě na noclehárně a poté, když vlastně se ukáže hlouběji ta příčina, proč, proč vlastně je 
na ulici, prokáže se, nebo ukáže se, že ten klient opravu chce řešit svoji sociální situaci, tak může být umístěn na 
ten azylový dům.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Ta provázanost, pane Fialo, s tím denním centrem je velmi zajímavá. Protože teď se, když připomenu posluchačům 
Českého rozhlasu 6, velmi diskutovalo o denním středisku v Praze na adrese U Bulhara. O tom, jestli bude 
prodloužen pronájem, nebude, vypadalo to velmi bledě, teď poslední informace tedy vedoucí tohohle střediska jsou 
takové, že by ten pronájem měl být prodloužen. Čili to středisko nepřestane fungovat. Což samozřejmě velmi 
souvisí s jistou provázaností i na ty azylové domy. Jak právě, vy už jste to naznačil, i ve vašem případě funguje ta 
provázanost nikoliv jenom s tím vaším denním centrem, ale obecně s takovýmito typy zařízení, v našem případě v 
hlavním městě, ale tak samozřejmě je to model, který funguje po celé republice.  
 
Host (Stanislav FIALA; ředitel Azylového domu svaté Terezie):  
Ta provázanost samozřejmě funguje na nejširší úrovni. Od té takové té praktické každodenní práce s klienty, kdy 



 

30. 6. 2011  1. 6. – 30. 6.  Strana 67/77 

my třeba právě od Bulhara, s nízkoprahového denního centra Naděje zavolají, že potřebujou ubytovat klienta a 
nemají pro něj kapacitu a jestli bysme ho nemohli ubytovat u nás. Ubytujeme. Tak to vlastně funguje i třeba s 
podobnými zařízeními jako má kolegyně. Stalo se nám v historii několikrát, že právě přišla klientka, která 
potřebovala akutní pomoc, ukrýt se před nějakým útočníkem. Moment, bylo to ve večerních hodinách, my jsme tu 
klientku prostě ubytovali jednorázově na tu jednu noc s tím, že se potom druhý den hledalo prostě řešení v tom 
adekvátním zařízení. To jsou na takové té spolupráci na té každodenní rovině. A pak samozřejmě existuje i 
spolupráce na té, řekněme, manažerské rovině. Kdy se pravidelně scházíme na různých úrovních a různých 
konferencích. Ale i pracovních jednáních a řeší se prostě takový ty otázky toho, toho koncepčního charakteru.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Koncepčního a systémového, čili, jaké jsou podmínky pro existenci třeba takových azylových domů pro možnost 
jejich financování? To je dotaz, který mě samozřejmě velmi zajímá. Teď míří na paní Zdenu, až tedy doplní to, co 
bude chtít. Protože mi tady signalizuje, že by ještě něco ráda řekla k tomu, co říkal pan Fiala.  
 
Host (Zdena PROKOPOVÁ; vedoucí azylového domu s utajenou adresou pro ženy; spoluzakladatelka občanského 
sdružení Rosa):  
Ne, já jsem jenom chtěla jenom doplnit pro posluchače, že samozřejmě ženy, které jsou obětí toho domácího 
násilí, se nejprve také musí na nás obrátit v informačním poradenském centru Rosa, což je v Podhorské ulici, kde 
právě vyhodnocujeme tu situaci, s tou ženou hovoříme a teprve pak ji můžeme případně přijmout do toho 
utajeného azylového domu. Nikoliv, že by ta žena rovnou šla do toho domu.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Jasně, musí se prostě vymezit i ta možnost zneužití.  
 
Host (Zdena PROKOPOVÁ; vedoucí azylového domu s utajenou adresou pro ženy; spoluzakladatelka občanského 
sdružení Rosa):  
Přesně, aby i ta žena věděla, jaká možnost je a tak.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
A další naopak spolupráce, že jo, nabízené a tak.  
 
Host (Zdena PROKOPOVÁ; vedoucí azylového domu s utajenou adresou pro ženy; spoluzakladatelka občanského 
sdružení Rosa):  
Přesně.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Pojďme k tomu financování. Vůbec obecně k podmínkám, které v České republice panují. Pro poskytovatele 
sociálních služeb v tomto případě i pro provozovatele právě těch azylových domů. Vidíte nějaké mezery, které by 
bylo možné zlepšit? Co vám ztěžuje vaši práci?  
 
Host (Zdena PROKOPOVÁ; vedoucí azylového domu s utajenou adresou pro ženy; spoluzakladatelka občanského 
sdružení Rosa):  
Tak, já teď v současné situaci mohu jedině poděkovat městu Praha, že nás skutečně zafinancovalo díky tomu, že 
jsme registrovaná sociální služba, že tedy máme dostatečný množství prostředků, aby ten dům fungoval, což v 
minulých letech, myslím hodně dřívějších minulých letech nebylo. A v podstatě i nyní jsme měli trošku problémy, 
že jsme získali méně peněz na poradenství. A to je prostě dost provázaný. Jak ta poradna s tím azylovým domem, 
ale měli jsme zase dobrou komunikaci se současným vedením magistrátu, kde jsme hovořili o naší situaci a bylo 
nám vyhověno. Takže jsme získali ty prostředky, což si myslím, že je velice dobře. Nevím, jak teda na tom jsou 
další jiné organizace, protože v současné době je to velice špatné. Řada různých organizací, že jo, měla finanční 
problémy. My jsme tedy našli odezvu, protože jsme specializované pracoviště, které dlouhodobě pracuje v této 
činnosti, 18. rokem, tak ...  
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Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Arcidiecézní charita Praha má svoji značku. A mě zajímá, jestli to někdy není spíše na škodu, že třeba při získávání 
těch finančních prostředků si mohou lidé říct, nebo ti konkrétní donoři, poskytovatelé, ať už je to magistrát nebo 
mohou být i ze soukromé sféry samozřejmě ti dárci, tak si řeknou, no, tak to je velká instituce, to je síť prostě 
charit, tak ti si umí poradit jinak.  
 
Host (Stanislav FIALA; ředitel Azylového domu svaté Terezie):  
No, já bych spíš řekl, že ne. Že, že charita teda je, charita jako celek, Charita Česká republika, je teda největší 
nestátní poskytovatel sociálních a zdravotních služeb v Český republice. A je to prostě takový jako, je to silná 
organizace, která ...  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
A je to, vytvořila si už, když teď použiju jakoby ten terminus technicus komerční trochu obchodní, tu, tu dobrou 
značku zajišťující jistou solidnost a přístupy jako k lidem, že tedy i ze strany klientů, i ze strany případných donorů 
a poskytovatelů financí?  
 
Host (Stanislav FIALA; ředitel Azylového domu svaté Terezie):  
Já myslím, že ano. Doufám, že ano. Já myslím, že určitě. Prostě jsme tradičním příjemcem dotací ze státního 
rozpočtu, z městských a krajských rozpočtů. Myslím si, že právě i dlouho, dlouhé trvání těch sociálních služeb a 
osvědčenost těch služeb jako právě pomáhá tomu, že charita a zařízení, která provozuje, jsou brány s jakousi, 
řekněme, s vážností a že je na ně pohlíženo s určitou jako, s určitou zárukou, že ta služba bude poskytována dobře 
a s nějakou garancí kvality.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Hm, když zůstaneme ještě chvíli u toho financování. Když jsem se připravovala na tento pořad, ale samozřejmě i z 
minulosti své, lidské, občanské, tak si vzpomínám na různé někdy jednorázové, někdy den trvající akce, kdy 
mohou na existenci nějakého azylového domu přispět i občané třeba formou dárcovské SMSky. Jsou toto způsoby, 
které využíváte třeba i vy pro dofinancování nebo získání financí vašich azylových domů? Paní Prokopová.  
 
Host (Zdena PROKOPOVÁ; vedoucí azylového domu s utajenou adresou pro ženy; spoluzakladatelka občanského 
sdružení Rosa):  
Tak, my jsme dělali v loňském roce takovou kampaň, aby ženy přišly včas. Ta spoty běžely i v České televizi. A 
díky tomu jsme si i požádali o ty DMS. Ale samozřejmě přichází nám peníze, není jich mnoho. Ti dárci zase až tak 
štědří nejsou. Ale jsme vděčni i za ty menší částky, 500 korun a tak dále. A jsme tomu velice vděčni. Ale 
samozřejmě by musel asi předcházet tomu možná nějaký větší koncert, který by možná, že by nám možná lidi 
přispěli. I když mám pocit, že, že se více přispívá možná na děti týrané nebo handicapované občany než na týrané 
ženy. Ale lidi si neuvědomují, že s těmi ženami teda přichází i ty týrané děti, které skutečně někdy žijí v tak 
tragických podmínkách, že přichází k nám bez oblečení, jenom v čem utekli, že nemají peníze ty ženy na jídlo. 
Takže my se snažíme z vlastních prostředků, kterých ta Rosa nemá zase mnoho, třeba těm ženám umožnit, aby 
nemusely platit v tom azylovém domě alespoň třeba ten první měsíc, že třeba těm ženám zajistíme potravu, na 
kterou my nezískáváme žádné dotace. Čili asi bych byla ráda, kdyby trošku větší vnímavost k těmto ženám byla. 
Protože myslím si, že jsou na tom velice jako těžce a málokdy získají peníze.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Možná to souvisí, možná to souvisí i s tím, že jde o téma, které se definovalo velmi nedávno a které samozřejmě 
souvisí s obrovským studem. S tím, že někdy i léta nejsou ženy ochotny hovořit ani v nejbližším okolí o tom, co se 
s nimi děje. Považují to částečně za vlastní selhání. Není jednoduché z toho kruhu vyjít. Tématika domácího násilí 
od jejího definování až po legislativní změnu, kdy domácí násilí je dnes trestným činem a je provázeno celou řadou 
legislativních úkonů. Je velmi čerstvé, tak možná to nějakým způsobem souvisí i s tím.  
 
Host (Zdena PROKOPOVÁ; vedoucí azylového domu s utajenou adresou pro ženy; spoluzakladatelka občanského 
sdružení Rosa):  
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Já mám pocit, že už to běží dlouho, jo, teda. Ale veřejnost teprve to vlastně vnímá v posledních letech, bych řekla, 
no.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Hm. Stanislav Fiala, jak se snaží Arcidiecézní charita Praha propagovat své služby a služby také toho azylového 
domu a získávat i ty další finanční prostředky?  
 
Host (Stanislav FIALA; ředitel Azylového domu svaté Terezie):  
Tak, my samozřejmě taky oslovujeme potencionální dárce, ať už se jedná o firmy, podniky, anebo i o jednotlivce. 
Určitě, určitě znáte, nebo jste slyšeli o té tradiční charitní sbírce tříkrálové, která se koná už 10 nebo 11 let ...  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Já myslím, že snad 11, ne-li víc.  
 
Host (Stanislav FIALA; ředitel Azylového domu svaté Terezie):  
No, já si taky myslím, že 11. rok, což je velká akce, kde se vybírají vlastně finanční prostředky, které se pak 
používají na pomoc jednotlivých sociálních projektů charitních. Od těch nejmenších vlastně v rámci jednotlivých 
obcí až po ty takové ty větší, jako je třeba právě náš azylový dům. V minulosti se i na ten azylový dům několikrát 
vybíralo cíleně. A samozřejmě se snažíme oslovovat i, jak jsem říkal, ty podniky a nějaké ty dárce z komerční 
sféry. Je to pořád ještě, mám pocit, jako začátek. Ta současná komerční sféra ještě není úplně zvyklá ty peníze 
používat na tyto prostředky třeba ve srovnání s tím, jak to chodí v zahraničí. Oni to mají spíš spojený jako i 
částečně se svojí propagací a radši, radši věnují na sport ...  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Nemůžou být logo u nás ... ano, přesně tak, na fotbalovém stadionu.  
 
Host (Stanislav FIALA; ředitel Azylového domu svaté Terezie):  
A další problém je samozřejmě také to, že, že ne každý slyší na tu cílovou skupinu, kterou, o kterou my se 
staráme. Ještě možná týrané ženy jsou ještě trošičku jakoby na tom stupínku ve srovnání s klasickými lidmi bez 
přístřeší. Nebo bezdomovci. Já se toho slova nebojím, tak jsou ještě trošičku možná výš, přeci jenom to povědomí 
není na takové výši, že by každý byl úplně nastaven těmto lidem pomáhat.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Říká Stanislav Fiala. My se potom dostaneme také k nutné spolupráci i s jednotlivými městskými částmi. Teď bych 
vám ráda nabídla rozhovor, který jsem dnes odpoledne, pozdější odpoledne, téměř večer, natočila s panem radním 
Petrem Dolínkem, radním pro sociální a bytovou oblast.  
My teď máme na telefonu Petra Dolínka, pražského radního pro sociální a bytové oblasti. Dobrý večer.  
 
Host (Petr DOLÍNEK; radní pro sociální a bytovou oblast):  
Dobrý večer.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Děkuju za váš čas. Vy jste při návštěvě azylového domu v ulici Antonína Čermáka na Praze 6 na konci ledna 
letošního roku řekl: "Praha potřebuje více takovýchto menších zařízení, která by zvýšila dostupnost sociálních 
služeb pro osoby bez přístřeší na úrovni jednotlivých městských částí. Proto jsem velmi rád, že s azylovým domem 
Emauzy velmi dobře spolupracuje městská část Praha 6. A věřím, že se podaří navázat stejně dobrou spolupráci 
také s hlavním městem." Mě zajímá, co dělá a může udělat právě hlavní město a jednotlivé městské části na 
podporu takovýchto zařízení?  
 
Host (Petr DOLÍNEK; radní pro sociální a bytovou oblast):  
Tak, může udělat mnohé. První věc, už známe konkrétní. A to je, že dnes zrovna předávám primátorovi hlavního 
města Prahy návrh nové koncepce vlastně jak pracovat s lidmi bez přístřeší v Praze. A tam zmiňujeme už konkrétní 
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kroky, které vedou právě ke vzniku nových azylových domů a které zároveň vedou ke vzniku specializovaných 
azylových domů. Například se jedná o taková zařízení, kdy když někdo už nemá kam jít a přitom musí skončit 
pobyt v nemocnici a ještě by pár dnů potřeboval být na lůžku, tak právě takovéto zařízení teďka začínáme budovat 
tak, abysme ho mohli do zimy otevřít a bylo k dispozici.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Hm, kde se buduje?  
 
Host (Petr DOLÍNEK; radní pro sociální a bytovou oblast):  
Tak, já bych ještě nerad úplně říkal to místo, protože ...  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Ani městskou část nemůžete prozradit?  
 
Host (Petr DOLÍNEK; radní pro sociální a bytovou oblast):  
Právě ještě jsme to neprojednali se starostou dané městské části, nicméně je to objekt patřící hlavnímu městu 
Praze. A to jednání proběhne v nejbližších 14 dnech snad. Ale, jak říkám, my vždycky dáváme přednost ještě s tím 
seznámit vždycky městskou část než se to dočtou oni třeba z novin nebo zaslechnout z rádia.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Dobře. Pojďme teď k té koncepci. A konkrétním krokům, které vy navrhujete, aby mohly vznikat nové azylové 
domy, ať už specializované nebo určené konkrétním skupinám obyvatel. Jaké jsou ty kroky? Co je tedy potřeba ke 
vzniku a pak možnosti fungování takových azylových domů?  
 
Host (Petr DOLÍNEK; radní pro sociální a bytovou oblast):  
Ano, takže my jsme si spočítali vlastně počet těch míst v těch různých azylových domech a ubytovnách a podobně. 
A je jich přes 700 v Praze. Což je číslo, které je trochu lepší než jsem se bál, že bude, když jsme to celé prošli. 
Nicméně pořád je to ještě poměrně nedostatek. Nesmí se stát to, že by vlastně, a ta koncepce to zmiňuje, vznikala 
velká zařízení o 100, 200 lůžkách. To by neplnilo svůj účel. A právě, jak jste sama řekla, musí vznikat menší 
zařízení a my plánujeme, že by v nejbližším roce kromě toho zařízení, o kterém jsem již mluvil, vzniklo další 
zařízení, kde by bylo alespoň 30 lůžek a potom v dalších letech, kolem dalších 60 až 100 lůžek, že by vzniklo. A 
jedná se právě o to, aby to byly spíš menší zařízení, která zároveň samozřejmě budou ufinancovatelná, takže to 
nemůže být jenom pro pár lidí, ale zase nesmí být moc velká. Tak to je samozřejmě koncentrace lidí, kteří jakoby 
mají problém. Oni také vyžadují nějaké své soukromí a tak dále. Ale nemůžou to být mamutí ubytovny. To by bylo 
naopak kontraproduktivní.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Teď se velmi diskutovalo o tom, zda bude či nebude prodloužena smlouva dennímu středisku Naděje na místě, 
kterému se říká U Bulhara v Praze. To sice není azylový dům, ale je to středisko Naděje, které poskytuje služby 
přes den lidem, kteří potom zpravidla mají návaznost na azylové domy. Nakonec se údajně podle mých informací 
podaří tu smlouvu prodloužit. Ale co by znamenalo zrušení takového denního střediska?  
 
Host (Petr DOLÍNEK; radní pro sociální a bytovou oblast):  
Tak, samozřejmě zrušení takového střediska by byla citelná rána. Za prvé si musíme uvědomit, že vlastně každé 
velké město, každé hlavní město, každá metropole má v centru nějaké zařízení podobného typu. Ale nedá se 
prostě počítat s tím, že se tyto problémy budou řešit pouze na okraji. To znamená, že by to byla velká rána právě 
proto, že tam, kde se přirozeně nejen tyto lidé shlukují nebo potkávají nebo nebo kam vyráží, tak samozřejmě 
kdyby nic nebylo, tak je to špatně. Toto zařízení má být zároveň i záchytné právě pro toho, kdo se dostane do 
situace bez svého přičinění samozřejmě. A že nemá kde být, přišel o byt, a tak dále. Typický muž je po 40, bez 
maturity, po rozvodu, že nemá kam jít, manželka zůstala doma v bytě s dětma, on třeba ještě propadl alkoholu. 
Takže potom toto zařízení je to první, které je vlastně pro něho záchytné, které mu může pomoci, které ho 
seznámí s těmi možnostmi, které mu řekne, kde jsou různé azylové domy. Které mu umožní prostě řadu věcí. 
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Takže proto jakoby jsou velmi zásadní tato místa. A například to U Bulhara je naprosto klíčové. Proto jsem rád, že 
se podařilo opět smlouvu prodloužit. Ale samozřejmě musíme dlouhodobě vyřešit, nedá se to, tuto situaci, nedá se 
to každý rok protahovat o pár měsíců.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
A jak konkrétně tedy může město pomoci? Vůbec, ať už tomuto dennímu středisku Naděje, či jakýmkoliv jiným 
azylovým domům, protože, rozumím tomu, že musí mít určitou kapacitu, která je vhodná z nejrůznějších důvodů k 
provozování i z hlediska kvality té služby. A uhlídatelnosti těch podmínek, které potom musí klienti dodržovat. Ale 
co konkrétně se může třeba pro lepší ufinancovatelnost udělat z pozice městských částí nebo města?  
 
Host (Petr DOLÍNEK; radní pro sociální a bytovou oblast):  
Tak, my z pozice města vlastně nabízíme, teďka připravujeme první věc, a to, že v rozpočtu hlavního města Prahy 
bude hlavně nově rozpočtová malá část, nebo kapitola specielně pro tuto oblast. Kde bude jasné, kolik je tam 
peněz a bude se vždycky plánovat, co se daný rok udělá. A my právě chceme, aby byla ta decentralizace, aby 
nebyly po Praze jenom 3 velká zařízení, anebo 3 velké denní prostě zařízení, ale aby to bylo více. A my jsme 
připraveni například vstupní investicí tato zařízení zřídit nebo vybavit nebo podobně. A potom samozřejmě se bavit 
o tom přispívání na provoz každoroční. Zároveň je nám jasné, že prostě nemusí to městská část provozovat tak, že 
tam budou mít své zaměstnance, své úředníky. A od toho jsou tady neziskové organizace, které jsou připraveny 
převzít právě provoz samotných zařízení.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Vy když jste nastupoval na magistrát, tak jste říkal, že byste rád přepracoval takzvaný akční plán pro řešení lidí 
bez domova na území hlavního města Prahy který byl schválený ještě minulým vedením magistrátu. Váš 
předchůdce Jiří Janeček v něm počítal s vytvořením speciálních táborů na okraji metropole právě, kam by město 
soustředilo bezdomovce, lidi bez domova a staralo se o ně. Což znamenalo zbavit se dvou much, dá-li se to tak 
říct, najednou. Jednak vymýtit, vymýtit lidi bez domova z centra města a rozšířit počet služeb pro lidi bez domova. 
Jak jste s tímto plánem daleko?  
 
Host (Petr DOLÍNEK; radní pro sociální a bytovou oblast):  
Tak, samozřejmě to je to, co jsem říkal, že dáváme panu primátorovi novou koncepci, protože ...  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Čili v rámci této koncepce, tento ...  
 
Host (Petr DOLÍNEK; radní pro sociální a bytovou oblast):  
... my ten akční plán úplně opouštíme. Ten prostě už je pro nás úplně pasé. A my právě teďka zřizujeme tuto 
novou koncepci z toho důvodu, že tam chceme komplexně řešit ty věci, nechceme vypichovat jednu část tak, 
druhou část jinak. Ale chceme, aby se to řešilo komplexně, včetně zdravotní péče, včetně právě rizikových různých 
skupin. Metrologie přístupu a tak dále. Ta samotná koncepce bude mít třeba kolem 20 stran a k tomu budou ještě 
desítky stran příloh a chceme to všechno souhrnně mít v jednom dokumentu, kdy bude součástí i právě plán, jak 
zaplatit tuto koncepci.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Tak, uvidíme, uvidíme, zda se podaří ji prosadit. A na základě ní i podmínky některé pro zřizovatele a 
provozovatele azylových domů. Děkuju mnohokrát a hezký večer, pane radní.  
 
Host (Petr DOLÍNEK; radní pro sociální a bytovou oblast):  
Hezký večer, na slyšenou.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Slyšeli jste Petra Dolínka, pražského radního pro sociální a bytové oblasti.  
Ano, stále posloucháte Studio STOP, diskusní pořad Českého rozhlasu 6. Jsme krátce za polovinou pořadu. Ve 
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studiu jsou se mnou Zdena Prokopová, vedoucí azylového domu s utajenou adresou pro ženy, oběti domácího 
násilí a jejich děti a také Stanislav Fiala, ředitel Azylového domu svaté Terezie, který provozuje Arcidiecézní charita 
Praha. Je tedy zcela jasné, o čem dnes hovoříme. Jaké je to téma. Vy můžete samozřejmě reagovat na to, co říkal 
pan radní Petr Dolínek. Možná bychom mohli uvést na pravou míru i ten počet azylových domů v hlavním městě 
Praha. Bylo myšleno asi počet lůžek. Jakým způsobem se vůbec vedou statistiky azylových domů, azylových bytů v 
České republice, nikoliv tedy jenom v hlavním městě? Nevím, kdo chce začít, jestli paní Zdena nebo pan Stanislav. 
Tak, pan Stanislav.  
 
Host (Stanislav FIALA; ředitel Azylového domu svaté Terezie):  
Tak, azylové domy poskytují registrovanou sociální službu a existuje prostě registr sociálních služeb, ve kterém je 
daný počet jednak zařízení, jednak lůžek. Takže z tohoto registru se dají tyto data prostě vytáhnout.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Hm, s těmi lůžky v Praze je to zhruba jak tedy, nebo počtem?  
 
Host (Zdena PROKOPOVÁ; vedoucí azylového domu s utajenou adresou pro ženy; spoluzakladatelka občanského 
sdružení Rosa):  
Tak, ono se jedná na lůžka, že těch asi 700 lůžek, já to teda nepočítala, ale zřejmě to tak asi bude, pokud se 
počítají všechny typy zařízení.  
 
Host (Stanislav FIALA; ředitel Azylového domu svaté Terezie):  
Ano, ono do toho musíte zahrnout azylové domy pro matky s dětmi, kde je asi ta kapacita největší. Azylové domy 
pro muže bez přístřeší, pro ženy bez přístřeší a podobná zařízení jako vede kolegyně, ta speciální.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Ta speciální.  
 
Host (Stanislav FIALA; ředitel Azylového domu svaté Terezie):  
Takže v tomto komplexu to číslo určitě, jak pan radní říkal, sedí, má určitě podložené informace.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Pokud jde o některé ty kroky, které zmiňoval pan radní?  
 
Host (Zdena PROKOPOVÁ; vedoucí azylového domu s utajenou adresou pro ženy; spoluzakladatelka občanského 
sdružení Rosa):  
Tak on hlavně se asi vyjadřoval spíše k problematice jako má tady pan kolega, co se týče těch specializovaných 
azylových domů konkrétně pro ženy oběti domácího násilí, myslím, že tam to nebylo vyloženě zmíněno. Ale 
doufám, že i také se s tím počítá v té koncepci, protože podle Rady Evropy by mělo být vlastně jedno místo, 
rodinné místo na 10 tisíc obyvatel. Což teda nesplňuje ani Praha, ani jiná města. Tak předpokládám, já jsem tu 
koncepci neviděla, ale že tam snad nějaká zmínka k tomu bude.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Pane Fialo, myslíte si, že je potřeba navyšovat další lůžka v Praze, tedy hlavním městě, o kterém hovoříme, těžko 
se hovoří v tuto chvíli za celou Českou republiku samozřejmě.  
 
Host (Stanislav FIALA; ředitel Azylového domu svaté Terezie):  
Podívejte se, já to asi řeknu v zásadě jenom na těch, na bázi těch lidí bez přístřeší. Proběhlo sčítání, které vlastně 
pořádalo, nebo zaštiťoval magistrát. A to ukázalo, že v Praze je mezi 3,5 až 4,5 tisícem bezdomovců. Lůžek ve 
všech formách služeb, ať už teda v noclehárnách nebo v azylových domech, je v Praze něco okolo 6, 7 set. Takže 
samozřejmě každé lůžko, zaplať pánbůh za něj.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
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Hm, mají být ty azylové domy v centru města, nebo na okraji někde? Teď se ptám záměrně, protože já jsem 
zmiňovala už v rozhovoru s panem Dolínkem předchozí snahu jeho předchůdce radního Jiřího Janečka, který přišel 
s nápadem vytvoření takových táborů pro lidi bez domova na okraji tedy hlavního města v našem případě. Jak vy 
vnímáte ty snahy o kriminalizaci jisté skupiny nebo, nebo paušalizaci, dehonestaci a jaké jsou vaše reakce, protože 
doteď jsme se bavili o potřebnosti azylových domů, o té nutnosti z lidského hlediska i jiného. Ale jaké jsou vaše 
konkrétní zkušenosti z okolí, jak lidé reagují na existenci azylových domů a lidi v nich bydlící?  
 
Host (Zdena PROKOPOVÁ; vedoucí azylového domu s utajenou adresou pro ženy; spoluzakladatelka občanského 
sdružení Rosa):  
Tak, já jenom k tomu vyčlenění těch bezdomovců na okraj Prahy. Mě tenkrát i, nejen mě, ale nás všechny v Rose 
dost pobouřil a jsem ráda, že tomu tak není. Byl byl to holý teda nesmysl. Protože to takhle nejde. Skutečně se k 
těm lidem chovat. A pokud bych mluvila za teda svoji tu cílovou skupinu žen, které potřebují pomoc a ochranu, 
myslím si, že by měla vznikat další zařízení a určitě někde spíše v centru. Anebo tedy v nějakých částech, kam ty 
ženy se zase docela dobře dostanou. Protože když bych si představila, že ten azylový dům s utajenou adresou, ač s 
utajenou adresou, bude na nějakém, já nevím, někde u lesa nebo prostě na nějakém místě, kam se ty ženy velmi 
špatně dostávají a kdyby se teda stalo, že ten muž přece jenom je bude pronásledovat, tak je to velice 
nebezpečné. Takže určitě pro tato zařízení by měly vznikat teda další zařízení tak, aby odpovídaly tomu.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Rozumím tomu. K ženám s dětmi, které jsou navíc oběti domácího násilí, je samozřejmě to okolí nejsmířlivější, 
nevnímá je tak negativně. Jak může vnímat ve vašem případě, pane Fialo, já nevím, třeba padesátiletého muže, 
který z pohledu někoho, kdo nezná jeho životní příběh, se prostě mohl do té situace dostat sám, může si za ni. Tak 
co by se mu ještě mělo pomáhat. Jaké jsou ty vaše zkušenosti s reakcemi okolí? Souvisí i s nastavenými 
podmínkami, které vy jako zřizovatelé a provozovatelé azylového domu dáváte, čili že v azylovém domě se nesmí 
pít, že ten, kdo tam chce bydlet ...  
 
Host (Stanislav FIALA; ředitel Azylového domu svaté Terezie):  
Tak, já to nechci úplně paušalizovat. Samozřejmě ty, ten přístup veřejnosti k naší klientele je stejně rozdílný jako 
je rozdílná i ta naše klientela. Jsou lidi, kteří cítí nějakou povinnost těm lidem pomáhat, máme řadu lidí, 
soukromých dárců, dobrovolníků, kteří přicházejí a prostě pomáhají nám v té práci každodenní. A samozřejmě 
potom existuje takové to trošku hloupé omezené vnímání těchto lidí, které je vidí, v nich vidí jenom, jenom vlastně 
příživníky a lidi, o které by se nikdo neměl starat a měli by se postarat především oni sami. Takže to opravdu nejde 
paušalizovat. My, my, díky bohu, jednak máme zařízení, které vlastníme, objekt. Co na to nám dává určitou 
nezávislost. A jednak nemáme zařízení nijak extra veliké. Ve srovnání třeba s denním centrem Naděje nebo s 
Armádou spásy, takže ta kumulace toho problému tam není taková. Možná jako třeba u kolegů, kumulace klientů. 
Takže já nemůžu říct, že bych se setkával s nějakým každodenním odmítnutím třeba jako veřejnosti z okolí, 
nemám tu zkušenost. Ale ze zkušenosti zase vím, že se to i někde někdy děje.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Hm. A záleží určitě na těch nastavených podmínkách. Na tom, jak vy jako zřizovatelé si uhlídáte na druhé straně 
chování těch klientů.  
 
Host (Stanislav FIALA; ředitel Azylového domu svaté Terezie):  
Určitě, určitě. Je nutné říci, že vlastně každé to zařízení je režimové. Ten klient tam musí splnit nějaké podmínky.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Jak dlouho? Jaká je tam maximální lhůta, já chápu, že se liší, že ji můžete posouvat podle daného případu. Ale v 
průměru u vás, to znamená v Azylovém domu svaté Terezie, u vás v azylovém domu občanského sdružení Rosa, 
mohou klienti maximálně být?  
 
Host (Stanislav FIALA; ředitel Azylového domu svaté Terezie):  
V azylovém domě mohou být až půl roku. Máme stanovenou tuto dobu. Maximálně.  
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Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
A u vás v Rose?  
 
Host (Zdena PROKOPOVÁ; vedoucí azylového domu s utajenou adresou pro ženy; spoluzakladatelka občanského 
sdružení Rosa):  
U nás je to do roka.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Do roka, hm.  
 
Host (Stanislav FIALA; ředitel Azylového domu svaté Terezie):  
On ten zákon vlastně říká, že zpravidla rok.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Že to je maximální, to je maximální doba. Když se ještě vrátíme k tomu, co naťukl pan radní Dolínek. Hovořil o 
tom, že si myslí, že je potřeba jistá decentralizace toho systému fungování azylových domů. To znamená, aby 
nebyl kladen důraz a nebyly podporovány jenom ty, těch několik velkých zařízení s tou velkou kapacitou, ale aby 
se podporovaly i, a vedle nich existovaly také menší azylové domy, třeba i různě specializované, spolupracující s 
městskými částmi konkrétními. Jaký je váš názor, pane Fialo, na to?  
 
Host (Stanislav FIALA; ředitel Azylového domu svaté Terezie):  
Tak, určitě. Určitě je to dobře. Ono je vždycky lepší, když to středisko je menší, nedochází k takové kumulaci 
vlastně klientů, není z toho udělané jakési gheto, jakýsi ...  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Souvisí to i s tím, o čem jsme hovořili. Potom jakou má v podstatě vliv na okolí to konkrétní zařízení.  
 
Host (Stanislav FIALA; ředitel Azylového domu svaté Terezie):  
To, že vlastně vznikly ty velký zařízení zase má historický podtext. Jo, v dané situaci bylo potřeba, bylo tady hodně 
klientů, bylo potřeba udělat zařízení, které pojme velkou kapacitu lidí. Bylo snazší sehnat jeden velký objekt než 
řadu menších. To je prostě historická věc. A tady tu snahu o tuhle, tu decentralizaci, o to, že by mělo vzniknout 
více menších zařízení, vítají, myslím, napříč všichni poskytovatelé sociálních služeb pro lidi bez přístřeší.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Hm. Otázka pro Zdenu Prokopovou. Jak vy vidíte budoucnost toho vašeho azylového bytu, vašeho azylového 
domu? Na jedné straně, protože to úzce souvisí s tím, co vy budete dělat, jak budete šikovní, jaké štěstí možná i 
budete mít. A na druhé straně obecně budoucnost azylových domů? Asi se nedá předpokládat, že v té situaci, v 
tom prostředí, ve kterém žijeme, tak najednou azylové domy zmizí, nebudou podporovány.  
 
Host (Zdena PROKOPOVÁ; vedoucí azylového domu s utajenou adresou pro ženy; spoluzakladatelka občanského 
sdružení Rosa):  
Když se podíváme na statistiku, že bohužel umírají ženy i při domácím násilí, někdy i muži samozřejmě, tak 
vidíme, že mít bezpečné místo, kde ty ženy jsou v bezpečí, ukryty, že je velice nutné, i když máme zákon o 
vykázání, tak i se stává, že prostě ten muž ...  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Já jenom doplním, o vykázání toho násilníka na 48 hodin příslušným policistou, který dorazí ...  
 
Host (Zdena PROKOPOVÁ; vedoucí azylového domu s utajenou adresou pro ženy; spoluzakladatelka občanského 
sdružení Rosa):  
Na 10 dní.  
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Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Teď už dokonce na 10 dní, to může učinit přímo ten policista?  
 
Host (Zdena PROKOPOVÁ; vedoucí azylového domu s utajenou adresou pro ženy; spoluzakladatelka občanského 
sdružení Rosa):  
Ano, ano, teď už máme tento zákon na 10 dní. Až se to potom dá i trošku prodloužit soudně na měsíc až rok. Ale 
myslím si, že prostě ta azylová zařízení jsou velice nutná. Nakonec i naše kolegyně v zahraničí nám říkají vlastně 
něco podobného, kde vlastně ty azylové domy jsou už od 70. let, že to je velice nutné. Určitě bych byla také pro 
to, aby to byla menší zařízení. Byla jsem i v zahraničí, v Holandsku a viděli jsme ta zařízení, která fungují ...  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
A jak tam fungují, to srovnání je zajímavé, proto jsem se honem na to ptala i předtím.  
 
Host (Zdena PROKOPOVÁ; vedoucí azylového domu s utajenou adresou pro ženy; spoluzakladatelka občanského 
sdružení Rosa):  
Tak, například v tom Holandsku, co já vím teda, když jsme tam byly před lety, tak fungujou třeba zařízení, kde ty 
ženy jsou schovány a je s nimi pracováno na takovou krizovou dobu 3 měsíců. To je naprosto utajené, že nikdo 
skutečně neví, o jaké zařízení se to jedná. A později přechází do podobných typů, jako máme například my. Že ty 
ženy tam mohou být půl roku až rok. Zjistila jsem tam jedině jedno zařízení, které bylo podobného typu, jak vy 
říkáte, to obrovské, kde to bylo z nějaké nemocnice. Ale to úplně není to nejlepší. Já si myslím, že tahle ta malá 
zařízení budou splňovat skutečně ty evropské standardy a jenom jsem ještě přemýšlela, když jsem poslouchala 
pana Dolínka radního, že určitě by bylo dobré myslet právě i na ženy, ty handicapované ženy, protože my 
například, Rosa se snažíme a máme, nemůžeme třeba přijmout ženu handicapovanou. Tam jsou schody.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Není bezbariérový přístup.  
 
Host (Zdena PROKOPOVÁ; vedoucí azylového domu s utajenou adresou pro ženy; spoluzakladatelka občanského 
sdružení Rosa):  
Není bezbariérový přístup. Což si myslím, že je velice důležité. Anebo ženy seniorky. To znamená ženy velice, 
řekněme, kolem 70 a více, i ty jsou oběti domácího násilí. A nejsou pro ně zařízení. Nebo zařízení se zdravotní péčí. 
Myslím si, že to tady chybí.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Pane Fialo, poslední minuta a půl zhruba bude vaše. Když jsme u té absence některých azylových domů nebo 
azylových bytů, to je jedno, jak kapacitně by to bylo velké, nebo není to jedno, ale v tomto případě, kde vy vidíte 
tu mezeru? Máte vy možnost třeba bezbariérového přístupu do vašeho azylového domu?  
 
Host (Stanislav FIALA; ředitel Azylového domu svaté Terezie):  
Nemáme. Nemáme. Ale to si myslím, že, to je samozřejmě problém, ale to je věc technická. Já si myslím, že 
největší problém je možná v tom, že neexistuje prakticky žádná následná pomoc pro ty lidi, který tím azylovým 
domem projdou. Oni potom většinou stejně nedosáhnou na žádné "normální" bydlení, aby si pronajali byt, koupili 
byt.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Ano, chybí sociální byty, ano.  
 
Host (Stanislav FIALA; ředitel Azylového domu svaté Terezie):  
Chybí sociální byty. Oni většinou zase potom odcházejí do komerčních ubytoven, kde je to riziko návratu na, zase 
na ulici, je potom poměrně vysoké.  
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Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Hm, stává se vám, že vám, že se vám vrací takto klienti, kteří už u vás byli ubytovaní?  
 
Host (Stanislav FIALA; ředitel Azylového domu svaté Terezie):  
Určitě, určitě. To se myslím stává každému. Víte, ono ještě je jeden problém. V zásadě my postrádáme pozitivní 
zpětnou vazbu. Nám se velmi často stává, že pečujeme o klienta, on odejde a my se o něm zpětně dozvíme zase 
jenom, když přijde s nějakým problémem. To, že ten klient potom se vrátí do většinové společnosti a funguje 
normálně, se prakticky nemáme šanci dozvědět. On nemá potřebu přijít a říct, dneska už jsem v pohodě, děkuju. A 
žiju normálně. On vlastně se vrátí většinou zase, když je nějaký problém.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
A to je zajímavé, bohužel už budeme muset končit. Ve vašem případě bude asi fungovat něco podobného, vy 
nemáte asi možnost pak hledat, co se s danými ženami stalo, zda a jakým způsobem byli ti násilníci odsouzeni, zda 
ty ženy mohly zůstat ve svých původních bytech?  
 
Host (Zdena PROKOPOVÁ; vedoucí azylového domu s utajenou adresou pro ženy; spoluzakladatelka občanského 
sdružení Rosa):  
Tak, my máme možnost skutečně ty ženy si i zveme, nebo na různé takové akce a ty ženy zase jsou v jiné situaci, 
možná než tady vaši cíloví klienti. Že oni se nám samy ozývají a vlastně tam tu zpětnou vazbu máme leckdy. Ne 
vždy samozřejmě, ale leckdy máme skutečně. A jsme tomu rády, protože vidíme, že buď ten muž byl třeba 
odsouzený, anebo ta žena skutečně tu situaci řešila jinou situací ...  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
A dostala se z ní.  
 
Host (Zdena PROKOPOVÁ; vedoucí azylového domu s utajenou adresou pro ženy; spoluzakladatelka občanského 
sdružení Rosa):  
Dostala se z toho.  
 
Moderátor (Jarmila BALÁŽOVÁ):  
Říká Zdena Prokopová, která byla společně se Stanislavem Fialou hostem dnešního vydání pořadu Studia STOP, 
diskusní relace Českého rozhlasu 6, která právě končí, milí posluchači. My děkujeme, že jste s Českým rozhlasem 
6. Ještě patří dík také mým kolegům v režii, kteří se postarali o technické odbavení pořadu, konkrétně Jitce 
Procházkové a Radvítu Novákovi. Za všechny přeje hezký večer Jarmila Balážová.  
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Domov? Rozpaky a nejistota 
 
Valašské Meziříčí – Od počátku příštího roku nebude Domov s chráněným bydlením ve Valašském Meziříčí patřit 
Zlínskému kraji, ale městu. Obdobná změna čeká domovy ve Vsetíně, Zlíně a Fryštáku. "Většina obyvatel nejsou 
lidé se sníženou soběstačností. Jsou to klienti vyžadující služby na úrovni domů s pečovatelskou službou," 
vysvětluje chystanou změnu ředitel Sociálních služeb Vsetín JaromírNavrátil. Domov ve Valašském Meziříčí 
převezme město s tím, že místo Sociálních služeb Vsetín bude o jeho obyvatele pečovat někdo jiný. Pravděpodobně 
to bude Diakonie ČCE. "Chceme, aby klienti změnu téměř nepocítili," ujišťuje starosta Jiří Částečka. S financováním 
služeb problém nebude.  
Lidé v domově si je už nyní hradí z příspěvků na péči, které jim vyplácí stát. Tak to zůstane i nadále. Nově ale 
budou s městem uzavírat nájemní smlouvy a platit činži. Zdejší obyvatelé jsou z připravované změny zmatení.  
"Nechápu to. Jsou tady zákony pro nás, nebo naopak? Pracovníci krajského úřadu tvrdí, že nejsme ztrátoví. Tak 
proč domov ruší? Sestřičky, na které jsme zvyklí, odejdou, a nový provozovatel některé služby přestane 
poskytovat," podivuje se čtyřiasedmdesátiletáMarieMojžísková. Lidé podle Mojžíškové stále nevědí, jak bude po 
novém roce vypadat provoz a jak vysoké nájemné budou platit. "Převod jsme kromě jiného podmínili tím, že kraj 
obyvatele domova se všemi okolnostmi seznámí," připomíná vedoucí odboru majetkové správy meziříčské radnice 
Alena Schattke. Ředitel Sociálních služeb Vsetín už s obyvateli domova jednal. "Uspořádali jsme pět, šest schůzek, 
na nichž jsme jim důvody a důsledky změny objasnili. Zřejmě budou nutná další setkání," připouští Navrátil. Další 
schůzka se má konat v červenci." Chceme,aby se jí zúčastnili zástupci kraje, města, Sociálních služeb Vsetín i 
Diakonie ČCE a lidem vysvětlili, co bude dál," říká vedoucí odboru sociálních věcí krajského úřaduJanaChovancová.  
 
(JOSEF BENEŠ)  

 
 


